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سخــن روز

همین صفحهصفحه۲

یاد  د  اشت

کشورهای منطقه مخصوصا عمانی ها  که از قدیم الایام 
به دنبال نوعی آرامش در منطقه خلیج فارس بوده اند؛ 
اکنون نیز درصددند که  رابطــه ایران و آمریکا را بهبود 
ببخشند تا تنشی در این رابطه نباشد  و به یک درگیری 

منجر نشود... 

لزوم روابط متوازن و متعادل

 این روزها ایران نیازمند آرامش است و افرادی می توانند 
این آرامش را به وجود آورند که در جامعه ایران از جایگاه 
و احترام برخوردارند. رهبر معظم انقلاب اسلامی همواره 
در ابتدای کار هر دولتی اعلام می کنند که دولت در بدو 

تاسیس به مساله شایسته سالاری توجه کند...

چه یاد داده ایم؟!

armanmeli. ir

روزنامه صبح ایران

چهار شنبه 
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قیمت:  10000 تومان

 شماره 
1602
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رئیس جمهور: 

کار دولت 
چاره  کردن

 برای حل 
مشکلات
 است

صفحه 4

صفحه 2

روز گذشته با عبور شاخص های آلودگی هوا از مرز بحرانی و خطرناک
مشهد تعطیل شد!

    شهردار مشهد : خشکسالی گسترده توده های گرد و خاک جنوب و جنوب غرب خراسان را به مشهد آورده است

 آرمان ملی: تحولات درعرصه سیاست خارجی ایران و مساله برجام این روزها بیشتر از کانال کشورهای عربی مورد 
پیگیری رسانه ها قرار می گیرد. اگر ورود اروپایی ها به مساله هســته ای را حرکت طرفین به بخش علنی برای مذاکره 

تحلیل کنیم...

آرمان ملی: تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها هرسال به اختلاف نظرهایی چند می انجامد اما امسال با توجه به واگذاری 
تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها در سال جاری به دولت از ســوی مجلس، اعتراضاتی را به دنبال داشت که در نهایت 

به خط و نشان مجلس...

آرمان ملی:  آیا ایران و آمریکا در مواضع خود برای رســیدن به یک 
توافق یا تفاهم تعدیل ایجاد کرده اند؟ به چه میزان این احتمال وجود 

دارد که مذاکرات پشت پرده در نهایت...

»آرمان ملی« رویکرد اصلاح طلبان نسبت  به انتخابات پیش رو را بررسی می کند؛ 

تردید اصلاح طلبانه
حضور یا عدم حضور 

 گمانی زنی ها در مورد قالیباف که زمانی منتقد فیلترینگ بود و حالا خواهان اینترنت  ملی است

سودای  ریاست مجلس دوازدهم

صفحه 9

صفحه 2

صفحه 3
 چراغ سبز قالیباف به پایداری ها؟

پیروز مجتهدزاده در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 باید به دنبال ایجاد  توازن 
 در قالب احیای برجام باشیم 

مذاکرات میدان امتیازگیری نیست

!چه یاد داده ایم؟
  مصطفی اقلیما

 مددکار اجتماعی
 مجید ابهری

رفتارشناس اجتماعی

آسیب هایی که در کمین است

  مصطفی اقلیما
 مددکار اجتماعی

 محمدعلی سبحانی
سفیر سابق ایران در لبنان 

لاوروف: درباره تمامیت ارضی  ایران تردید نداریمواکنش ائتلاف المالکی به »تهاتر تهران و بغداد«

»آرمان ملی« تحرکات اعراب خلیج فارس در دیپلماسی تبادل زندانیان را بررسی می کند

یک گام تا تبادل زندانیان ایـران و آمریکا
      وزیرخارجه ایران و عمان در تهران مذاکره کردند

»آرمان ملی« جنجال های اخیر تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها را بررسی می کند؛ 

درباره پتروشیمی ها مصاحبه نکنید!
      خط و نشان مجلس برای دولت به خاطر پتروشیمی ها

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در دیدار با رئیس و 
معاونان سازمان صداوسیما، ضمن بیان اینکه ارتباط 
بیشتر قوه قضائیه و رسانه ملی و بالا رفتن آگاهی های 
حقوقی مردم به نفع کشــور و مردم است، اظهار کرد: 
ضرورت دارد کارگروهی مشترک و تخصصی میان قوه 
قضائیه و رسانه ملی تشکیل شود و این کارگروه ضمن 
احصاء مشــکلات و ظرفیت ها، به تعیین اولویت ها و 
راهکارها درخصوص مســائل فی مابین مبادرت ورزد؛ 
همچنین ضروری اســت کمیته هایــی زیرمجموعه 
این کارگروه نیز تشــکیل شــوند تا در آن کمیته ها، 
مســائل و موضوعات حوزه های مختلف قضا و رسانه، 
با جزئیات و به صورت تخصصی بررسی و کاوش شوند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: نباید 
میان قوه قضائیه و رسانه ملی مرزی وجود داشته باشد؛ 
ما و صداوسیما اهداف کلان مشترکی داریم که همان 
تحقق آرمان های نظام جمهوری اسلامی است؛ اعتقاد 
من آن است که یک مسئول نباید از رسانه بهراسد؛ باید 
این فضا شکسته شود؛ من در مقاطع و مسئولیت های 
مختلف که با رسانه ملی و سایر رســانه ها گفت وگو و 
مصاحبه داشــتم تاکید و تمایلم آن بود که ســوالات 
چالشی از من پرسیده شــود. وی افزود: سرمایه اصلی 
نظام ما و دستگاه های مختلف نظام از جمله قوه قضائیه 
و صداوسیما، مردم هستند؛ نتایج کاسته شدن از اعتماد 

مردم نسبت به مسئولان و کارگزاران، واضح و مشخص 
است؛ در مسائلی مهم نیز ما با دوگانگی هایی مواجه ایم؛ 
مهم آن اســت که میان این دوگانگی ها چگونه اجماع 
ایجاد کنیم که از یکطرف به افزایش عدالت اجتماعی 
بینجامد و از ســویی دیگر منتهی بــه کارهای خلاف 
واقع و ظاهرســازی نشود. رئیس دســتگاه قضا ادامه 
داد: من از زمان ریاست آقای لاریجانی در صداوسیما 
به عنوان یک مسئول قضائی که ارتباطاتی با مجموعه 
رسانه ملی داشتم تاکید می کردم که دست اندرکاران 
این رسانه می توانند از داده های متکثر و متنوع موجود 
در قــوه قضائیه بهره بگیرند؛ برخــی از این داده ها که 
اتفاقاً حاوی مسائل قابل توجه و مفیدی در حوزه های 
آموزشی و سیاسی و رفع شــبهه نیز هستند در حال 
خاک خوردنند و با گذشت زمان از اهمیت آنها کاسته 
می گردد. محسنی اژه ای بیان داشت: من همواره تاکید 
داشــته ام که باید در چارچوب قانون، مسائل را شفاف 
و روشــن بیان کرد؛ هیچگاه نگاه بخشی به موضوعات 
نداشته ام و بر کلان نگری تاکید دارم. رئیس قوه قضائیه 
تصریح کرد: ما در برخی موضوعــات مبتنی بر قانون 
اساســی جلو نرفته ایم و محدودیت هایــی را در طول 
دهه ها و ســال ها ایجاد کرده ایم که تصــور داریم این 
محدودیت ها به نفع ماست اما به اعتقاد من اگر نگوییم 
این محدودیت ها به ضرر ما بوده، حداقل باید بگوییم به 

نفع ما نیز نبوده است؛ برای نمونه قانون اساسی تاکید 
دارد به غیر از چند مورد استثناء، دادگاه ها و محاکمات، 
علنی باشــد؛ اما در این زمینه قانون دست ما را بسته 
اســت؛ گفته می شــود که دادگاه علنی باشد اما مفاد 
آن انتشار پیدا نکند؛ من به عنوان قاضی ای که تجربه 
برگزاری دادگاه های علنــی را دارم می توانم بگویم که 
برپایی محاکمات علنی و انتشــار مفاد آنها به نفع منِ 
قاضی و دستگاه قضائی بوده است؛ وقتی در اثر برپایی 
دادگاه های علنی، ضعف ها و استدلالات مشخص شود، 
می توانیم در راستای رفع و تقویت آنها گام برداریم؛ از 
سویی دیگر دادگاه های علنی برای مردم هم از جهت 
آگاهی بخشی و سایر جهات مؤثر بوده و برای بسیاری 
از افرادِ مورد محاکمه نیز بازدارندگی بیشتری از اعمال 
مجازات داشته است. رئیس دســتگاه قضا در ادامه با 
بیان اینکه قوه قضائیه باید ملجاء و پناه همه مظلومان 
و دادخواهان باشد، این ســؤال را از مدیران رسانه ملی 
مطرح کرد کــه چنانچه فردی متخلف یــا مجرم، در 
قضیه ای ذیحق باشــد و تظلم خواهی کرده باشد، آیا 
دستگاه قضائی نباید به استیفای حق او مبادرت ورزد؟ 
آیا چنانچه قوه قضائیه در خصوص فرد مورد اشاره تحت 
تاثیر فضاسازی ها قرار گرفت و حق او را استیفا نکرد، 
ظلم رخ نداده است؟ رسانه در این زمینه چه تکلیف و 

مسئولیتی دارد؟

 این روزها ایــران نیازمند آرامش اســت و افرادی 
می توانند این آرامش را به وجــود آورند که در جامعه 
ایران از جایگاه و احترام برخوردارند. رهبر معظم انقلاب 
اسلامی همواره در ابتدای کار هر دولتی اعلام می کنند 
که دولت در بدو تاسیس به مســاله شایسته سالاری 
توجه کند و افراد شایسته در سمت های مختلف قرار 
گیرند. با این وجود تصمیماتی در کشور گرفته می شود 
که نشان دهنده آن اســت که این تصمیمات بدون در 
نظر گرفتن ابعاد و آثار آن اجرایی شــده است. اینکه 
برخی ناهنجاری هــا در درون جامعه ایران وجود دارد 
که از سوی اکثریت جامعه مورد پذیرش نیست و غالب 
مردم آن را نمی پذیرند، در آن شکی نیست اما یک بار 
بیاییم و ریشــه این ناهنجاری ها را بررســی کنیم. به 
راستی چرا  برخی ناهنجاری ها در جامعه اسلامی که 
زنان و حتی مردان آن به عفت مشــهور هستند وجود 
دارد؟ حتی یک ناهنجاری، یک بد رفتاری و یک اقدام 
خلاف عرف هم نباید در این جامعه با این مورد صبور 
وجود داشته باشد اما  متاسفانه با این ناهنجاری ها بعضا 
قابل مشاهده اســت و نمی توان آن را انکار کرد. سوال 
اینجاست برای نمونه؛ افرادی که دزدی می کنند، اقدام 
خلاف قانون انجام می دهند و قوانین و مقررات  عرفی را 
رعایت نمی کنند چرا مانند غالب مردم رفتار نمی کنند؟ 
علت را باید در چه کاستی ای مورد جست وجو قرار داد؟ 
به نظر می رسد در وهله اول نه خانواده بلکه این سیستم 
آموزشی است که نتوانســته جوابی به سوالات و حتی 
نیازهای این افراد داشته باشــد. آیا سیستم آموزشی 
ایران توان آن را ندارد که  به ســوالات و خواسته های 
این افراد پاســخ دهد؟ مضاف بر این در هر جامعه ای 
هم افرادی وجــود دارد که قواعــد و قوانین عرفی را 
نمی پذیرند اما دســتگاه های مختلف زیر نظر جامعه 
شناسان و روانشناسان تلاش می کنند که این افراد را 
به جامعه بازگردانند و به عبارت بهتر تحت تعلیم، آنها 
را جامعه پذیر کنند اما گویا این روند در  کشور ما هنوز 
جا نیفتاده اســت و جز مواردی که برخی قضات برای 
برخی از افراد که مرتکب جرم های کم اهمیت شده اند 
دیگر تلاشــی صورت نمی گیرد و با افرادی که  قواعد 
عرفی را رعایت نمی کنند به گونه ای برخورد می شود 
که حتی ممکن اســت آنها دیگر توجهــی به قوانین، 
مقررات و عرف های مرســوم  جامعه نداشته باشند. از 
این منظر باید به صورت علمی با پدیده های غیر عرفی 

برخورد شود.

گاهی دیدن و شــنیدن بعضی از خبرها، انســان و مخصوصا نخبگان 
رشته های مختلف را به تعجب وادار می کند. اگر از ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی در هر مقوله ای کار به اهلش سپرده می شد؛ اینهمه زیان به جامعه 
تحمیل نمی شد. دهه اول را با دفاع از تعهد و بی توجهی به تخصص که البته 
پر بیراه نبود سپری شد. دهه دوم با قبول ضرورت تخصص در کنار تعهد 
اوضاع کم وبیش سامان گرفت. در هر دو دهه اینجانب و تعدادی از دوستان 
وهمفکران هم شاهد و هم مجری برنامه های مرتبط بودیم. برخی از عوامل 
ضد انقلاب با ظاهر و رفتارهای منافقانه در برخی از ســازمان ها و مشاغل 
نفوذ نموده و کلاهی ها وکشمیری ها ووو؛ تعدادی از بهترین و شاخص ترین 
مریدان امــام)ره( را به خاک وخون کشــیده و نظام نوپــا را از برخی از 
سرمایه های اصیل محروم  کردند. دهه های ســوم وچهارم با سامان یابی 
سازمان های اطلاعاتی و جانفشــانی تعدادی از این کبوتران خونین بال 
کشور وســازمان های قدرتمند امنیتی به برکت این خون های مقدس به 
جاده سلامت وسعادت افتادند. صدالبته هنوز هم نمی توان آسوده خیال 
از دشمنی ها و خیانت ها از توطئه های منافقان و جاسوسان و ستون پنجم 
غافل شــد. هر روز طرح و نقشــه ای از اتاق های فکر ایادی خودفروخته 
به دست فرزندان متعهد کشور خنثی می شود. دشمن در هرلباس و باهر 
ماسک به قصد سنگ اندازی در مسیر ما و کند نمودن پیشرفت های اعجاب 
انگیز فرزندان ما دســت به خیانت و جنایت می زند. پیشرفت های علمی 
وتکنولوژیکی فرزندان ما درتمام رشته ها از علوم فضایی تا صنایع دریایی و 
مهندسی و پزشکی و صنایع نانو دشمنان را به ترس و تخریب کشانده اند. 
آخرین ســخن اینکه اصلی ترین نقطه برای نفوذ و تخریب را می توان در 
محورهای زیر جست وجو کرد: الف:واگذاری مشاغل و مسئولیت ها به افراد 
فاقد پیشینه یا متفاوت با شغل واگذاری اولین و اصلی ترین نقطه آسیب 
پذیر است. ب:واگذاری چند شــغل و مسئولیت به افراد یا یک فرد. ج:کم 
رنگ نمودن پرسشگری یا مشاغل مختلف. امروز دیگر نمی توان فریاد  و 
بهانه کمبود نیروی متعهد یا متخصص را سرداده نیروهای اصیل را  به کنار 
راند. و نکته پایانی اینکه به عنوان یک دانشجوی علوم انسانی و اجتماعی و 
معلمی با چهل سال سابقه کار و پژوهش در آسیب های اجتماعی و بیش از 
چند هزار مقاله و مصاحبه به همه دلسوزان به انقلاب اسلامی اعلام خطر 
می کنم اعتیاد، طلاق، خودفروشی، ازدواج سفید و... خطرناک تر از بمب 

اتم در انتظار ماست. 

عبدالواحد موسوی لاری: 
 مردم به اصلاح  طلبان

  روی خوش 
نشان می دهند

حسین مرعشی: نخبگان 
جامعه می توانند جریان های 
 نیرومندتر از 
اصلاحات بسازند

سرور ارجمند 
جناب آقای محمدرضا دارابی

درگذشت پسر گرامی تان ما را نیز اندوهگین ساخت. غفران و 
رحمت الهی برای آن عزیز و صبر و شکیبایی برای جنابعالی و خانواده 

محترمتان را از خداوند متعال خواستاریم.
نشرگستر امروز

رئیس قوه قضائیه: 

محاکمات علنی به نفع قاضی و دستگاه قضائی بوده است

آرمان ملی: علی نعمــه، نماینده ائتلاف دولت قانون عراق کــه رهبری آن را نوری 
مالکی برعهده دارد در گفت وگو با المعلومه به رویکرد واشنگتن درخصوص تحرکات 
اخیر دولت بغداد در زمینه روابط با ایران و دمشق و همکاری مشترک با آن ها پرداخت. 
وی گفت: عراق نقش محوری در منطقه ایفا می کند و یکی از پایه های اساســی حل 
اختلافات میان کشورهای منطقه به ویژه بازگشت سوریه به اتحادیه عرب و بازگشت 
روابط تهران و ریاض است. نعمه خاطرنشان کرد که تحرکات بین المللی بغداد برای 
ایجاد فضای مناسب در روابط میان کشورهای مختلف با واکنش مثبت تمام طرف ها 
همراه بود. بنابراین بعید اســت که کشــوری با تحرکات عراق که در راستای ایجاد 
آرامش در منطقه است مخالفت کند. نماینده ائتلاف المالکی تاکید کرد که رویکرد 
محمد شیاع السودانی، نخســت وزیر عراق برای تقویت روابط با دمشق و همچنین 
توافق با تهران برای تهاتر نفت در مقابل گاز گامی مثبت اســت. روز دوشنبه حازم 
الباوی، تحلیلگر سیاسی عراقی نســبت به واکنش آمریکا به اقدامات اخیر عراق در 
تهاتر نفت در مقابل گاز با تهران و سفر نخست وزیر این کشور به سوریه هشدار داد. 
وی گفت که واشنگتن احتمالا برای مقابله با اقدامات بغداد برای شکست تحریم ها 

تحرکاتی انجام دهد.

آرمان ملی: وزیر امور خارجه کشــورمان و ســرگئی لاوروف، وزیر خارجه فدراسیون 
روسیه در تماس تلفنی درباره مناســبات دوجانبه و منطقه ای و لزوم احترام به تمامیت 
ارضی کشورها تبادل نظر کردند. طرفین در این تماس، مناسبات دو کشور را رو به رشد 
خواندند و بر اراده روسای جمهور دو کشور بر توسعه هرچه بیشتر مناسبات تاکید کردند. 
در این راســتا چارچوب مذاکرات منطقه ای از جمله فرمت موسوم به ۳+۳ شامل ایران، 
روسیه، ترکیه و جمهوری آذربایجان، ارمنستان و گرجستان مورد تاکید قرار گرفت. در 
این گفت وگو در خصوص برگزاری نشست دوم وزرای خارجه چهار کشور ایران، روسیه، 
ترکیه و سوریه رایزنی به عمل آمد. حسین امیرعبداللهیان با ابراز تعجب از مفاد بند مربوط 
به جزایر سه گانه ایرانی خلیج فارس در بیانیه مشترک روسیه و کشورهای حاشیه جنوبی 
خلیج فارس، بر تعلق تاریخی و ابدی این جزایر به ایران تاکید کرد. وزیر امور خارجه افزود: 
استقلال، حاکمیت و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران به هیچ عنوان قابل مذاکره 
نبوده و نیست. وزیر خارجه فدراسیون روسیه هم در این تماس با اشاره به پایبندی روسیه 
به تمامی اصول منشــور ملل متحد از جمله اصول مربوط به حاکمیت و تمامیت ارضی 
کشورها تاکید کرد: فدراسیون روسیه هیچ تردیدی در مورد حاکمیت و تمامیت ارضی 
جمهوری اسلامی ایران به خود راه نمی دهد و کاملا به آن احترام گذاشته و خواهد گذاشت. 
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 کشورهای منطقه مخصوصا عمانی ها  که از قدیم الایام 
به دنبال نوعی آرامش در منطقه خلیج فارس بوده اند؛ 
اکنون نیز درصددند که  رابطه ایران و آمریکا را بهبود 
ببخشند تا تنشی در این رابطه نباشد  و به یک درگیری 
منجر نشود  و اتفاقات خسارت باری پدید آید. بنابراین 
خیلی طبیعی است که این کشورها که واقعا تمایل دارند 
کاری برای ارتباط بهتر و تسهیل روابط ایران آمریکا انجام 
دهند نهایت تلاش خود را برای این مهم انجام دهند. این 
منطقی ترین نگاهی است که می توان به این ارتباطات 
داشت. از طرفی سابقه روابط ایران و عمان و ایران و قطر 
کم  تنش تر و دوستانه تر از بقیه کشورها بوده و از همین رو 
است که همواره این کشورها به عنوان میانجی  و کشورهای 
واسط میان ایران و غرب انتخاب شده اند.  نکته دیگری هم 
که بخواهیم در همین چارچوب اضافه کنیم اینکه علاقه و 
انگیزه آنها به اینکه این اتفاق بیفتد  مخصوصا در سال های 
اخیر به خاطر اختلافات درونی کشورهای حاشیه جنوبی 
خلیج فارس بسیار افزایش پیدا کرده است. به همین جهت 
است که عربستان سعودی موقعیت برتری خود را حداقل 
برای مدت قابل توجهی به خاطر اختلافات خود با قطر از 
دست داد. از طرف دیگر سیاست خارجی یک کشور زمانی 
مطلوب است که نتیجه گرا باشد. حال اینکه نتیجه گرایی 
به چه معناست؛ باید اذعان داشت که نتیجه گرا یعنی بتواند 
از ظرفیت های موجود چه در منطقه و در سطح بین الملل 
برای بهبود شرایط خود چه به لحاظ امنیتی و چه به 
لحاظ اقتصادی وقتی که گرفتار تحریم هستیم و راجع 
به مضرات آن در سطوح سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و 
امنیتی  و گرفتاری هایی را  برای ایران ایجاد کرده است 
نهایت استفاده را ببرد. بنابر این سیاست نتیجه گرا به ما 
حکم می کند که در کنار بهبود روابط با کشورهای منطقه 
بهبود روابط با کشورهای بزرگ بین المللی که با آنها مشکل 
داریم نیز کلید بخورد. در حال حاضر متاسفانه روابط 
ایران و غرب دچار یک وقفه و تزلزل شده  و وقتی ما یک 
سیاست نامتعادل داشته باشیم این به هیچ عنوان به نفع 
کشور ، سیاست خارجی و امنیت ایران نیست. مخصوصا 
که در همین زمان و در همین شرایط این روابط خود را با 
چین و خصوصا روسیه که امروز در یک شرایط ناپایدار به 
سر می برد و گرفتار تحریم، جنگ و مصیبت های فراوانی 
است متهمیم که رابطه خوبی داریم. در حدی که متهمیم 
در جنگ اوکراین از روسیه حمایت کردیم.  اخیرا نیز  
دیپلمات های سابق کشورمان از جمله نگارنده بیانیه ای را 
امضا کردند و حرف اصلی این بود که از تعادل نباید خارج 
شویم. یعنی اگر رابطه با کشورهای شرقی یعنی روسیه و 
چین داریم ، اگر در طرف مقابل با غربی ها رابطه خوبی 
نداشته باشیم  گرفتار تحمیل های  طرف شرقی خواهیم 
شد لذا این سیاست را غلط می دانیم که صرفا روابط خود را 
با قدرت های شرقی داشته باشیم. بلکه باید روابط خارجی 
را متناسب و متوازن با هر دو طرف بر اساس احترام متقابل 
برقرار کنیم. این اصل مهمی است که برای تامین منافع 
ملی بتوانیم با همه کشورها و قدرت های دنیا روابط متعادل 

و متوازن برقرار کنیم. 

 لزوم روابط متوازن و متعادل
یادداشت

  مخالفت رهبر انقلاب
 با سوزاندن کتب مقدس 

مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ ونشر 
آثار رهبر انقلاب در واکنش به موضوع 
بی احترامی به کتب آسمانی در صفحه 
مجازی خود نوشت: »عمل رذالت آلود  قرآن 
سوزی توطئه ای نه فقط علیه مسلمانان 
بلکه علیه بشریت است و عکس العمل هایی 
مانند سوزاندن  کتب مقدس آن هم در 
کنار عکس رهبر انقلاب اسلامی حداقل 
مشکوک و غیرقابل دفاع. رهبر حکیم 
انقلاب اسلامی موکداً با چنین اقداماتی 

مخالفند.«

مقایسه دو  دولت
 کامبیز مهدی زاده فعال سیاسی در 
مقایسه دولت روحانی و رئیسی در توئیتی 
نوشت: دو سال اول دولت رئیسی، گرانی 
سه برابر سال آخر روحانی شد. با این تفاوت 
اساسی که نه کرونا هست و نه ترامپ، نه 
ملخ ها حمله کرده اند، نه سیلی رخ داده و 
نه معدنی فرو ریخته و همه دوستان هم 
یکدست شده اند و هر روز هم ادعا می کنند 

ما نفت می فروشیم. 

 پژمان فر مجددا رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ شد

نمایندگان مجلس با اکثریت آرا نصرا... 
پژمان فر را به عنوان رئیس کمیسیون اصل 
٩۰ در اجلاسیه چهارم مجلس یازدهم 
انتخاب کردند. نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی دیروز مجلس، 
حجت الاسلام نصرا... پژمان فر را                              به عنوان 
رئیس کمیسیون اصل ٩۰ انتخاب کردند. 
حجت الاسلام نصرا... پژمان فر با ۱۱۵ رای 
موافق توانست اکثریت آرا را                              برای ریاست 
کمیسیون اصل ٩۰ در اجلاسیه چهارم 
مجلس شورای اسلامی کسب کند. طبق 
آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
رئیس کمیسیون اصل ٩۰ با رای اکثریت 
انتخاب  مجلس  صحن  در  نمایندگان 

می شود. 

عامل اصلی وقوع تخلفات 
معاون نظارت و برنامه ریزی سازمان 
تعزیرات حکومتی بر لزوم کشف پرونده های 
بزرگ در بحث قاچاق توسط دستگاه های 
کاشف تاکید کرد. احمد جعفری نسب 
اظهار داشت: اصل تخلف در خصوص 
اجرایی نشدن ضوابط قیمت گذاری انجام 
می شود که متاسفانه اجرای ضوابط قیمت 
هیچ وقت اجرا نشده است. معاون نظارت 
و برنامه ریزی سازمان تعزیرات حکومتی 
گفت: عدم اجرای درست قیمت گذاری 
عامل اصلی وقوع تخلفات است. هر تولید 
کننده باید ضوابط قیمت گذاری را در مدت 
سه ماه اعلام کند. جعفری نسب با اشاره به 
سختگیری زیاد قوانین در نقاط مختلف 
دنیا در حوزه قیمت گذاری قیمت تمام شده 
خودروها تصریح کرد: قیمت تمام شده 
خودرو معلوم نیست در حالی که باید هزینه 
تمام شده خودرو اعلام شود تا دستگاه های 

نظارتی بتوانند نظارت کنند. 

تعزیرات باید جلوی وقوع 
تخلفات آینده را بگیرد

رئیس کل دادگستری خوزستان با تاکید 
بر استمرار در برخورد با تخلفات گفت: در 
مواردی تنها اعمال جزای نقدی کافی 
نیست و تعزیرات حکومتی باید جلوی وقوع 
تخلفات آینده را بگیرد. علی دهقانی اظهار 
کرد:  گستره وسیعی از موضوعات مربوط با 
اصناف مختلف و تخلفات بر عهده تعزیرات 
است و با ابزارهایی که در اختیار دارند، 
مجازات هایی مانند جزای نقدی و تعطیل 
کردن واحدهای متخلف در برنامه است. 
وی با اشاره به انتظارات مردم افزود: حضور 
میدانی، کنترل بازار و جلوگیری از افزایش 
بی رویه قیمت ها در راستای حمایت از 

مصرف کننده است. 

موافقت مجلس با تحقیق و 
تفحص از سازمان اوقاف

نمایندگان مجلس گزارش کمیسیون 
فرهنگی مبنی بر تصویب تقاضای تحقیق 
و تفحص از عملکرد سازمان اوقاف و امور 
خیریه کشور را بررسی کرده و در نهایت با 
۱۷۰ رای موافق با آن موافقت کردند. احمد 
راستینه، سخنگوی کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی، محورهای این 
تحقیق و تفحص را قرائت کرد که در بخشی 
از آن آمده است: -۱چرا موقوفات بسیار 
زیاد واقفین بدون برنامه رها شده است، 
برنامه سازمان در نذورات چند صد میلیارد 
تومانی مردم در بقاع متبرکه چیست؟ 
-۲گزارشی از مصادیق، میزان و نحوه 
سرمایه گذاری اوقاف طی ۵ سال اخیر، از 
محل اعتبارات دولتی و موقوفات و بقاع 
متبرکه و سایر -۳گزارش از مصادیق، میزان 
و نحوه هزینه کرد حق نظاره و حق تصدی 
که به شکل متمرکز در دست ریاست 

سازمان قرار می گیرد. 

           محمدعلی سبحانی
 سفیر سابق ایران در لبنان 

خبــــر
 سخنگوی قوه قضائیه خبر داد:   

تشریح وضعیت محمد امامی، حسین 
هدایتی، هادی رضوی

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه ضمن تاکید مجدد 
بر فرهنگی بودن مقوله عفاف و حجاب از نگاه قوه قضائیه بر 
انجام وظایف کلیه دستگاه ها تاکید کرد و گفت دادستان های 
سراسر کشور ماموریت یافتند که وظیفه ضابطین را نسبت 
به این امور متذکر شوند و تاکید داریم که در اجرای قانون 
کلیه افراد و مسئولان و مجریان قانون حق هیچ گونه تخطی 
از قانون ندارند و مر قانون باید اجرایی شود. اگر عدالت 
می خواهیم باید دنبال اجرای دقیق و شفاف قانون باشیم. 
مسعود ستایشی درباره آخرین وضعیت پرونده برخی 
محکومان خاص گفت: محکوم علیه محمد امامی فرزند 
احمد به اتهام اخلال در نظام اقتصادی محکوم به ۲۰ سال 
حبس تعزیری و پرداخت جزای نقدی به میزان ۷۲۵۱ 
میلیارد و ٨۴۱ میلیون و ۶۶۰ هزار و ۲۴ ریال و رد مال و 
انفصال از خدمت شد. البته در جریان رسیدگی به پرونده 
اموالی از او توقیف شده است. یکی از ویژگی ها این است که 
اموال متهم را شناسایی کنیم و شناسایی مهم است و در 
حال حاضر امامی در زندان است و کسانی که می گویند 
نیست مرجع رسمی قوه قضائیه می گوید که آقای امامی در 
زندان است. وی با اشاره به پرونده هدایتی ادامه داد: حسین 
هدایتی فرزند علی اکبر از سال ٩۷ با عنوان اخلال در نظام 
اقتصادی کلان و پولی و خیانت در امانت به زندان رفته و 
به ۱۲ سال حبس و شلاق تعزیری و رد مال به میزان ۴٨۰ 
میلیاردتومان و انفصال از خدمت محکوم شده و پایان حبس 
او ۱۴۰٨ است و مشارالیه در ندامتگاه تهران بزرگ است. 
وی ادامه داد: نامبرده ۲۴۲ میلیارد تومان نقد داده است  
که معادل نیمی از رد مال است و باقی رد مال اموال مکفی 
توقیف و معرفی شده و در حال پیگیری اقدامات اجرایی 
است. سخنگوی دستگاه قضا درباره پرونده بابک زنجانی 
بیان کرد: محکوم به اتهام اخلال در نظام اقتصادی به اعدام و 
رد مال محکوم شده و نامبرده از بدو تشکیل پرونده تاکنون 
در زندان است و اقدامات رد مال در حال پیگیری است و 
بدون وقفه انجام می شود و حتی یک روز هم به مرخصی 
نرفته است. ستایشی درباره پرونده هادی رضوی گفت: او به 
۲۰ سال حبس و رد مال ۷۲ میلیارد تومان محکوم شده و از 
سال ٩٨ در زندان بوده است. در سال ۱۴۰۰ اعاده دادرسی 
او پذیرفته شده و در حال حاضر بر اساس این تجویز مراتب 
در شعبه هم عرض در حال رسیدگی است و در خصوص رد 
مال وی مقادیری به صورت نقد پرداخت شده است و فعلًا به 

موجب قانون آزاد است و منتظر رأی جدید هستیم. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور با 
بیان این که »ظرفیت کافی برای 
که  داریم  مردم  مشکلات  رفع 
باید از آن استفاده کنیم«، اظهار 
کرد: چاه های نفت یا بهره مندی 
از امکانات این منطقه و ثروتی که 
تولید می شود بخشی از آن برای 
توسعه یافتگی این منطقه استفاده 
شود. سید ابراهیم رئیسی گفت: 
مسئولیت های  بحث  همان  این 
اجتماعی است که وزارت نفت را 
مامور کردیم که در کنار بهره برداری 
از مخازن، بخشی از ثروت به دست 
منطقه  توسعه  جهت  در  آمده 
استفاده شود آن هم در جهت 
و رفع مشکلات  اشتغال  تولید، 
مردم. بخشی از درآمدهای وزارت 
نفت اختصاص داده شده است به 
رفع مشکلات محلی که چاه های 
نفت در آن وجود دارد. وی افزود: 
بهمئی دارای ظرفیت گردشگری 
خیلی خوبی است ولی گردشگری 
به زیرساخت نیاز دارد که یکی از 
این زیرساخت ها همان بیمارستانی 
است که امروز بهره برداری از آن 
انجام شد. رئیس جمهور در ادامه 
با بیان این که »بنای دولت عبور 
از مسائل و چالش ها نیست بلکه 
ما در درون و قلب چالش قرار 
می گیریم«، تصریح کرد: ما باید 
مساله را حل کنیم. اگر چاله ای 
دیدیم برای آن باید چاره کنیم 
نه این که راه خود را کج کنیم تا 
آیندگان فکری برایش کنند. ما اگر 
به چاله ای برخوردیم باید چاره کنیم 
و کار دولت چاره  کردن برای حل 
مشکلات است. وی افزود: منطقه 
کهگیلویه و بویراحمد و خوزستان 

استان های کم آب نیستند و باید 
مدیریت کرد تا آب برای شرب، 
کشاورزی و صنعت برسد. در دولت 
با وجود کمبود نزولات آسمانی در 
برخی مناطق برای مدیریت آب 
کار را شروع کرده ایم. در این استان 
هم این کار مدنظر ماست. برای 
آبرسانی اعتبار در نظر گرفته ایم. با 
یک کار جهادی حتما مردم در این 
شهرستان شاهد رفع مشکل آب 
خواهند بود. وی همچنین با بیان 
این که »اولویت ما بر بومی گزینی 
است و اول اولویت با بچه های همین 
منطقه است«، افزود: وقتی نیروی 
انسانی بومی وجود دارد نباید از 
تهران یا جای دیگری نیرو آورد. 
این مطلب امری عقلانی است. 
نشنوم که کسی از تریبونی اعلام 
کند با وجود نیروی انسانی بومی، 
از جای دور دست نیرو آورده اند. 
حتما بومی گزینی اولویت ماست. 
رئیسی در ادامه با اشاره به این که 
»ما شهرستان بهمئی را در اولویت 
قرار دادیم تا مشکلاتش سریعا حل 
شود«، خاطرنشان کرد: در قانون 

برای آلاینده ها پیش بینی هایی شده 
است، البته اولا آلاینده برای صنایع 
نفت، گاز و پتروشیمی نباید وجود 
داشته باشد و صنایع باید جایی باشد 
تا برای مردم زحمت ایجاد نکند، اما 
اگر به هر دلیلی وجود داشت، باید 
عوارض آن را در نظر گرفت؛ زیرا 
امراض به دنبال آلاینده  می آید. 
گفت:  همچنین  رئیس جمهور 
اشتغال یکی از مسائل اولویت دار 
است که در شهرستان بهمئی باید به 
طور خاص دنبال شود. درست است 
که آمار بیکاری در سطح استان 
پایین آمده، اما در این شهرستان 
این گونه نیست چون کارخانه فعال 
نداریم. باید زمینه اشتغال جوانان 
با سرعت و تا جایی که امکان دارد 
دنبال شود. همچنین رئیس جمهور 
در فرودگاه یاسوج اظهار کرد: استان 
کهگیلویه و بویراحمد آب کم ندارد 
اما باید مدیریت آب صورت گیرد 
که باید سدهای دیگر در دست 
اقدام است کارشان انجام شود تا 
مردم استان کهگیلویه و بویراحمد 
برای آب شرب و کشاورزی مشکلی 

نداشته باشند. رئیسی بیان کرد: 
موضوع دوم مسئله کارخانجات 
و مجتمع های پتروشیمی بود که 
یک مجموعه صنعتی و تولیدی 
و اشتغال زایی است که گازهای 
مشعل ها را خاموش کنیم و آن به 
ماده پتروشیمی تبدیل شود. وی 
افزود: ۱۷هزار میلیارد تومان برای 
پتروشیمی سرمایه گذاری شد و 
در کنار سد چمشیر ۱۷۵ مگاوات 
برق در کنار تولید انجام شد. به 
استان کهگیلویه  ۱۰۰ روستای 
و بویراحمد آبرسانی شد. رئیسی 
تاکید کرد: در جمع بندی توصیه 
این بود که استان ظرفیت دارد، 
اعتبارات و نیروی انسانی لازم هم 
است اما بیش ترین سهم مربوط 
به مدیران است که ظرفیت ها را 
احیا کنند و به نحوی باشد که 
در استان کهگیلویه و بویراحمد 
بیکار نباشد و یا به حداقل برسد. 
رئیس جمهور تصریح کرد: مسکن 
از خواسته های مردم است؛ وعده 
ساخت مسکن در ابتدای دولت نیاز 
کشور است و این مساله هم قانون 
است و هم ما اعلام کردیم که اجرا 
شود. رئیسی افزود: اهم مصوبات 
دور دوم احداث فازهای پالایشگاه، 
پتروپالایشگاه و پتروشیمی است که 
ایجاد اشتغال می کند و از ظرفیت ها 
استفاده می شود. از محل مسئولیت 
اجتماعی نفت و گاز و پتروشیمی 
باید کارهایی از سوی وزارت نفت 
انجام گیرد که ۲۶۰۰ میلیارد تومان 
غیر از اعتبارات سفر اول در سفر 
دوم برای امور راه، فرهنگی و توسعه 
مناطق  و  شهرستان ها  یافتگی 

مختلف استان گذاشته است. 

رئیس جمهور:

 کار دولت چاره  کردن برای حل مشکلات است
    استان کهگیلویه و بویراحمد آب کم ندارد اما باید مدیریت آب صورت گیرد

عزاداری محرم امسال
دو برابر سال های گذشته باشد

 آیت ا... حسین وحید خراسانی از 
مراجع تقلید شیعیان در پیامی به 
عزاداران حسینی تاکید کرد: امسال 
عزاداری محرم و عاشورا باید دو برابر 
سال های گذشته باشد. در این پیام 
آمده است: دسته های عزاداری در 
هر کجای عالم باید بیرون بیاید تا 
مرهمی بر دل مادرش حضرت صدیقه 
.. علیها باشد. با این  . کبری سلام ا
عزاداری هاست که خدا نظر لطفی به 
ما می کند. اما در قم خبر داده اند که 
عده ای از دسته های عزاداری به هر 
جهتی به حرم حضرت معصومه)س( 
نمی آیند. محوریت حرم باید به هر 
نحوی حفظ شود. تمام دسته های عزا 
باید به سمت این حرم بیایند. محور، 
حرم حضرت معصومه)س( است. من 
دست تمام عزاداران را می بوسم فردا 
که روز حسرت است، اجر کار خود 

را می بینند. 

»آرمان ملی« تحرکات اعراب خلیج فارس در دیپلماسی تبادل زندانیان را بررسی می کند

یک گام تا تبادل زندانیان ایران و آمریکا
وزیرخارجه ایران و عمان در تهران مذاکره کردند

دشمن دیگر حرف از 
گزینه نظامی نمی زند 

الگو قرار دادن 
موفقیت های نظامی در 

حوزه اقتصادی

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: 
نیروی زمینی سپاه روزبه روز در حال 
پیشرفت بوده و در اوج آمادگی به سر 
می برد. سردار سرلشکر محمد باقری با 
اشاره به هوشیاری کامل نیروهای مسلح 
در مرزهای کشور خاطرنشان کرد: لشکر 
۳۱ عاشورا، گردان های امام حسین)ع( و 
همه عزیزانی که در میدان حضور دارند، 
تنها بخش اندکی از توانمندی های دفاعی 
و امنیتی جمهوری اسلامیِ مقتدر ایران 
در منطقه راهبردی شمال غرب کشور 
هستند که با تمام توان و با هوشیاری 
کامل مرزهای کشور و همه فرآیندها در 
مناطق پیرامونی و مناطق مرزی را تحت 
رصد و کنترل دارند وی گفت: چند سال 
است که دشمن دیگر حرف از گزینه 
نظامی نمی زند. به خصوص در جنگ 
زمینی، جمع بندی استکبار جهانی، 
آمریکای جنایتکار، رژیم صهیونیستی 
اسلامی  جمهوری  دشمنان  دیگر  و 
این است که نبرد زمینی با جمهوری 
اسلامی جز شکست و آسیب، اثر و 
نتیجه ای ندارد. لذا در این خصوص کاملًا 

تجدیدنظر کرده اند. 

 وزیر امور خارجه پیشین جمهوری 
اسلامی ایران در سومین نشست از 
سلسله نشست های نظم جهانی و 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
موجود  وضعیت  از  تحلیلی  ایران 
در  قدرت  مولفه های  بین المللی، 
نظام بین الملل و سناریوهای پیش رو 
ارائه  جهانی  سیاست  عرصه  در 
نمود. کمال خرازی همچنین روند 
توسعه در کشورمان طی چهار دهه 
گذشته و دستاوردها و چالش های 
آن و همچنین تناسبات و تعارضات 
بین الملل  روابط  عرصه  با  را  آن 
به بحث گذاشت. به اعتقاد خرازی 
که  مشکلاتی  از  عمده ای  بخش 
تاکنون جمهوری اسلامی ایران با 
آن مواجه بوده است نتیجه سیاست 
استقلال جویانه ایران و مقاومت در 
برابر قدرت های استکباری بوده است. 
خرازی با اشاره به موفقیت هایی که در 
حوزه هسته ای و نظامی حاصل شده 
است، بر این موضوع تأکید کرد که 
چنانچه این اراده و ظرفیت در حوزه 
اقتصادی نیز ایجاد شده بود اکنون با 

مشکلات مواجه نبودیم. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: تحولات 
درعرصه سیاست خارجی ایران و مساله برجام 
این روزها بیشتر از کانال کشورهای عربی 
مورد پیگیری رسانه ها قرار می گیرد. اگر ورود 
اروپایی ها به مساله هسته ای را حرکت طرفین 
به بخش علنی برای مذاکره تحلیل کنیم، هنوز 
شاهد تحرکاتی از سوی سه کشور اروپایی 
عضو برجام نیستیم. در برابر این کشورهای 
عربی حوزه خلیج فارس هستند که در ماه های 
اخیر تلاش کرده اند گام هایی در جهت نزدیک 
کردن مواضع ایران و آمریکا برای آغاز یک 
گفت و گو به منظور ایجاد زمینه های بازگشت 
به برجام را بردارند. چندی قبل خبرهایی 
در مورد مذاکره غیر علنی، غیر رسمی و 
غیر مستقیم ایران و آمریکا در عمان منتشر 
شد. بر مبنای آن مذاکرات البته هیچ توافق 
رسمی بین طرفین منعقد نشده است و ایران و 
آمریکا به واسطه گری عمان و شاید هم برخی 
دیپلمات های عربی به یک تفاهم غیر مکتوب 
برای کاهش سطح تنش رسیده اند. در این 
معنی که احتمالا آمریکایی ها غنی سازی با 
درصد بالا در ایران را خط قرمز و راهی برای 
اعمال مکانیزم ماشه علیه ایران دانسته اند و 
در برابر، ایران نیز همکاری با آژانس و احتمالا 
عدم تحرکات جدید آمریکا به منظور کاهش 
فروش نفت ایران را خواستار شده است. اخیرا 
اعلام شده فروش نفت ایران افزایش یافته است 
و ایران بعد از چند ماه بعد  به چهارمین تولید 
کننده نفت اوپک تبدیل شده است. مذاکره هر 
چه بوده و هر دستاوردی داشته در همین سطح 
متوقف شده است و به نظر می رسد طرفین باید 
تلاش کنند سطح جدیدی از مذاکرات را آغاز 
نمایند تا روند گفت وگو با طرفین برجام به 

منظور احیای توافق وین سرعت بگیرد. 
 تبادل زندانیان، پلی برای مرحله 

جدید مذاکره
به نظر می رسد مساله مذاکره و تبادل 
زندانیان به یک پل برای آغاز روند جدید 
مذاکرات تبدل شده است چرا که هر بار که از 
مسئولان و خصوصا سخنگویان وزارت خارجه 
آمریکا در مورد بازگشت به برجام سوالی 
پرسیده می شود آنها مستقیما اعلام می کنند 
که هنوز تصمیم از سوی ایران در مورد تبادل 
زندانیان ایرانی در آمریکا صورت نگرفته است. 
اخیرا میلر، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
در پاسخ به سوالی درباره آزادی شهروندان دو 
تابعیتی آمریکایی که در ایران زندانی هستند، 
گفت که کار وزارت امور خارجه آمریکا روی این 
مسئله ادامه دارد اما اطلاعاتی جدیدی برای 

ارائه در این زمینه ندارد. او تاکید کرد که این 
موضوع اولویتی مهم برای دولت آمریکاست. 
افرادی که با ادبیات آمریکایی ها آشنایی دارد 
اینگونه تحلیل می کنند زمانی که آمریکا 
اولویت برای سیاست خارجه مشخص می کند 
خواسته ای دارد و اکنون به نظر می آید خواسته 
آنها انجام تبادل زندانیان است. پیش از این 
نیز زمانی که رابرت مالی مسئولیت نمایندگی 
آمریکا در امور ایران را در آمریکا عهده  داشت 
مذاکراتی با ایروانی نماینده دائم ایران در آمریکا 
انجام داد که مشخص شد تنها در زمینه آزادی 
و تبادل زندانیان است. اکنون به نظر می رسد 
اعراب حوزه خلیج فارس خصوصا عمان، امارات 
و قطر نقشی جدی در این زمینه برعهده دارند. 
چرا یک بار زمانی سلطان هیثم پادشاه عمان 
به ایران آمد اخبار زیادی در این ارتباط مخابره 
شد و حتی در فاصله چند روز بعد از سفر او چند 
زندانی اروپایی ایران را به سمت پایتخت های 

خود ترک کردند. 
 تحرکات در خلیج فارس

 به نظر تحرکات مختلفی در خلیج فارس 
البته در بعد دیپلماتیک در ارتباط با مساله ایران 
و غرب مجددا آغاز شده است. به طوری که 
چند روز قبل وزیر خارجه قطر گفت: در دیدار 
با همتای آمریکایی خود درباره سفر اخیرش 
به ایران و پرونده توافق هسته ای این کشور 
گفت وگو کرده است. محمد بن عبدالرحمن 
آل ثانی، وزیر خارجه قطر که به واشنگتن سفر 
کرده است با آنتونی بلینکن همتای آمریکایی 
خود دیدار کرد. آل ثانی در مصاحبه با شبکه 
الجزیره گفت که در دیدار با بلینکن درباره 
پرونده توافق هسته ای ایران و دیدار اخیرش 
با حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه ایران 

گفت وگو کرده است. 
 سفری یکباره، آیا خبری در راه است

 سفر وزیر خارجه عمان به ایران از قرار 
معلوم یک سفر یکباره و بدون تمهیدات 

قبلی بوده است. عمان به عنوان میانجی گر 
بین ایران و عربستان؛ ایران و بحرین، ایران و 
مصر همواره خصوصا در چند ماه اخیر شنیده 
شده است اما میانجی گری  عمان بین ایران 
و آمریکا در مساله هسته ای و تبادل زندانیان 
موضوعی است که مورد کنکاش رسانه ها 
قرار می گیرد. امیرعبداللهیان در ماه های قبل 
در مورد تبادل زندانیان اعلام کرده بود ما از 
مارس سال گذشته متن یک صورتجلسه را 
در خصوص تبادل زندانیان روی میز داریم. در 
هفته های گذشته برای به روز کردن آن، متن 
 non-(پیام ها و یادداشت های غیر رسمی
paper( بین ایران و آمریکا تبادل شد. ما 
موضوع آزادی و تبادل زندانیان را یک مسئله 
کاملًا انسانی می دانیم. ایران آمادگی دارد در 
چارچوب گفت و گوها و توافقات قبلی، نسبت 
به تبادل زندانیان به عنوان یک موضوع کاملًا 
انسانی اقدام کند. این بستگی به گام نهایی و 
جمع بندی نهایی گفت وگوهای غیر مستقیمی 
دارد که بین دو طرف در هفته های گذشته 
جریان داشته است. اما مباحث فنی وجود 
دارد که امیدوار هستم به نتیجه برسد و این 
مسئله کاملا انسانی محقق شود. همچنین 
البوسعیدی وزیر امور خارجه عمان اعلام کرد 
که جمهوری اسلامی ایران و آمریکا به حصول 
توافق برای تبادل زندانیان نزدیک شده اند. وی 
توضیح داد: »می توانم بگویم که آنها نزدیک 
هستند. احتمالاً فقط بحث موضوعات فنی باقی 
مانده است.« ناصر کنعانی سخنگوی وزارت 
خارجه در مورد مذاکرات وزیر خارجه ایران و 
عمان گفت: به جزئیات مذاکره در این جلسه 
نمی  توانم اشاره کنم. عمان شریک سازنده و 
همراه با نقش مثبت و از شرکای خوب ایران 
در مسائل مورد توجه مشترک است. ایران 
از فرصت های دیپلماتیک برای تامین حقوق 
ملت ایران غفلت نخواهد کرد. از مسیرهای 
دیپلماتیک هیچگاه فاصله نگرفتیم روند و 
مسیر مذاکره همچنان باز است و می تواند در 
مسیرهای دیپلماتیک این موضوع پیگیری 
شود. امکان جمع بندی مذاکرات مبتنی بر 
گفت وگوهای قبلی انجام شده در بازه زمانی 
نزدیکی میسر است، ولی این دولت آمریکاست 
که باید در این زمینه اراده و تصمیم سیاسی 
قطعی خود را نشان دهد. به نظر می رسد بعد 
از تحولات اخیر در عرصه دیپلماسی می تواند 
به تحولات در عرصه تبادل زندانیان ایران و 
آمریکا بیشتر امیدوار بود. تحولاتی که می تواند 
مذاکرات هسته ای برای لغو تحریم ها از بن بست 

در آورد.



 هشدار توکلی نسبت به برخی احکام
 برنامه هفتم

مولدسازی دارایی های دولت طرحی بود که سال گذشته 
در شورای عالی هماهنگی اقتصادی به تصویب رسید و 
با واکنش های مختلف و انتقاداتی از جانب سیاسیون، 
اقتصاددان ها و اهالی حقوق و قضا مواجه شد. هر چند که 
بسیاری از کارشناسان این طرح را که نام مولدسازی بر 
خود گرفته بود نه با  هدف کمک به رشد اقتصادی و افزایش 
بهره وری اموال مازاد دولتی و نه در جهت به کار انداختن 
اموال دولت در جهت تبدیل به احسن که بالعکس در راستای 
جبران کسری بودجه دولت قلمداد می کردند. البته در مقاطع 
مختلف از رئیس جمهور گرفته تا خاندوزی، وزیر اقتصاد و 
قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی در مورد این طرح 
سخن گفتند. اما مساله ای که هنوز هم حل نشده داستان 
هیأت تصمیم گیری است که نسبت به تصمیمات خود در 
موضوع این مصوبه از هر گونه تعقیب و پیگرد قضائی مصون 
هستند و مجریان تصمیمات این هیات نیز در چارچوب 
مصوباتی که هیات تعیین کرده است، از همین مصونیت 
برخوردارند. همین مساله نیز باعث شده تا هنوز اشخاصی 
نسبت به این روند ابراز نگرانی کنند. رئیس هیات مدیره 
دیده بان شفافیت و عدالت در نامه ای خطاب به روسای 
سه قوه و نمایندگان مردم نگرانی شدید خود را نسبت به 
قراردادن مصوبه مولدسازی در میان برنامه هفتم توسعه ابراز 
داشت و نوشت: در لایحه  برنامه  هفتم، احکامی آورده اند که 
بی قانونی شود. در متن نامه احمد توکلی خطاب به رؤسای 
سه قوه و نمایندگان مردم آمده است:  در لایحه  برنامه  هفتم، 
احکامی آورده اند که بی قانونی شود. این »ناقانون« است. این 
به »فساد قانونی« منجر می شود. چند سالی، عده ای با تأکید 
بر حرف درست ضرورت تأمین مالی دولت برای انجام وظایف 
قانونی، بر مفهوم سابقه دار »مشارکت عمومی و خصوصی« 
اصرار داشتند. خلاصه حرف آنان، این بود که بگذارید عده  
قلیلی برای ثروت عظیمی تصمیم بگیرند. حالا موضوع 
»مولدسازی« را پیش کشیده اند. اینجا هم کار با نقض قانون 
اساسی آغاز می شود، ولی شدیدتر از بار قبل به فساد منجر 
می گردد. این بار هم با حرف درست وارد صحنه شده اند. با 
این حرف درست که دولت کسری بودجه و طرح نیمه تمام 
بسیار زیاد دارد و در همان حال املاک بلااستفاده کم ندارد. 
می پرسند: چرا این اموال فاقد عایدی ریالی را نفروشند و به 
زخم این کارها نزنند؟ سؤال معقول است اما جواب حیرت آور 
است. زیرا می گویند همه  کار را دربست در اختیار هیأت 
هفت نفره ای بگذارید که درباره میلیاردها میلیارد ثروت 
ملت تصمیم بگیرند. فروختنی ها را آنان تعیین می کنند؛ 
حتی اگر قیمت کارشناسی تعیین شده باشد، می توانند آن 
را تغییر دهند؛ هر تغییری در کاربری زمین صلاح دانستند 
اعمال می کنند؛ به هر نتیجه ای رسیدند هیچ محکمه ای حق 
بازخواست آنان را ندارد و تمام دستگاه های ذی ربط مکلف 
به اطاعت هستند و اگر کسی اوامر آنان را دقیق و کامل اجرا 
نکند یا مانع اجرای آن شود محکوم می شود. برای هیچ یک 
از مواردی که هیأت احکام قانونی تصویب می کند، دیگر 
شورای نگهبانی هم وجود ندارد که آن مصوبات را کنترل 
کند. هر قانون یا آیین نامه ای که به اسم دستورالعمل تدوین 
می کنند، نه رئیس مجلس حق دخالت دارد و نه هیأت تطبیق 
مقررات می تواند در برابر تصمیمات آنان از قوانین دفاع کند؛ 
مجمع تشخیص مصلحت هم نمی تواند از سیاست های کلی 
نظام دفاع کند یا مصالحی را که این هفت نفر تشخیص 
می دهند، ارزیابی کند. از آن که شما سه بزرگوار سران سه 
قوه، در این موضوع کارشناس نیستید و تخصص تان در 
موضوعات دیگری است، از زمان علنی شدن اقدام  شما در 
تصویب چنین مصوبه ای، قاطبه  کارشناسان کشور با دلایل 
گوناگون و از دیدگاه های مختلف حقوقی، اقتصادی، سیاسی 
و غیره، استدلال کردند که این تصمیم کارشناسانه نیست. 
ما با نقض روش های شفاف، روشمند و اثربخش انتخاب 
طرف های معامله با دولت مخالفیم. اینکه سه رکن اصلی 
عدلیه در مورد تعدادی از صاحب منصبان بلندپایه نادیده 
گرفته شود مخالفیم. ما با این مخالفیم که قانون گذاری که 

حق نمایندگان مردم است به چند نفر سپرده شود. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: در روزهای اخیر فضای 
سیاسی و اجتماعی کشور در ابعاد مختلف شاهد اتفاقات و 
اظهاراتی است که با گذشته متفاوت است. از جمله بحث 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی که روزی قالیباف از آن انتقاد 
می کرد اما دیروز بر راه اندازی شبکه ملی که نوعی تداوم 
فیلترینگ است تاکید کرد. دلیل این تغییر مواضع چیست؟ 
نخستین گمانه انتخابات مجلس دوازدهم در اسفندماه است. 
قالیباف به خوبی می داند طیفی از اصولگرایان به ویژه جبهه 
پایداری عزم خود را برای دورکردن قالیباف از کرسی ریاست 
جزم کرده اند، بنابراین پربیراه نیست که رئیس فعلی مجلس 
بخواهد در ماه های پایانی مجلس یازدهم به نحوی رفتار کند 
تا از میزان مخالفت ها کاسته شود و او بتواند بار دیگر بر کرسی 

ریاست بنشیند. 

   در مجلس چه گذشت؟
 روز گذشته وزیر ارتباطات به مجلس فراخوانده شد تا 
پاسخگوی سوالات باشد. یکی از سوالات درباره شبکه ملی 
ارتباطات بود. شبکه ملی اطلاعات که با نام های دیگر اینترنت 
ملی و شبکه ملی اینترنت نیز شناخته می شود، اینترانت ملی 
ایران است. مرداد ۱۴۰۰ طرح صیانت از حقوق کاربران )مشابه 
لایحه صیانت از داده شخصی( مرتبط با زیرساخت اینترنت 
ملی به شکل آزمایشی اجرا شد. سوال محمدرضا پورابراهیمی، 
نماینده مجلس درباره همین موضوع بود. وزیر ارتباطات دیروز 
توضیح داد: دشمنان بیش از صد هزار سایت و سرویس پرکاربرد 
را برای مردم و نخبگان تحریم کرده اند ما با مهندسان خودمان 
این ظرفیت را ایجاد کرده ایم بدون نیاز به فیلترشکن نخبگان 
بتوانند از این این سرویس ها استفاده کنند. همچنین برنامه هایی 
را برای کاهش تاخیر بازی ها یارانه برای گیمرها انجام دادیم. 
زارع پور ادامه داد: بیش از ۴۰ میلیون نفر از شبکه اجتماعی 
داخلی استفاده می کنند که در این چند ماه روند افزایشی داشته 

است. وزیر ارتباطات تصریح کرد: مسیرهای ورودی اینترنت به 
کشور را تنوع داده ایم که اگر از یک مسیر اینترنت قطع شد با 
مشکلی مواجه نشویم. سهم اقتصاد دیجیتال از ۵/۶ درصد به 
۵/۷ درصد رسیده است. پس از توضیحات وزیر ارتباطات بود که 
پورابراهیمی اعلام کرد قانع شده است. گقتنی است در آبان سال 
گذشته هم وزیر ارتباطات در مجلس حضور یافته و گفته بود: 
شبکه ملی اطلاعات ۵٩ درصد پیشرفت داشته و در کمتر از دو 
سال دوبرابر پیشرفت کرده است. او وعده داد این پروژه حداکثر 

تا سال ۱۴۰۳ تکمیل شود.

   حمایت از محدودشدن اینترنت؟
اما محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در جلسه علنی مجلس 
و پس از بررسی سوال محمدرضا پورابراهیمی، نماینده کرمان 
از عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره علت 
ضعف عملکرد این وزارتخانه در زمینه های عملیاتی توسعه 
ارتباطات و قانع شدن مشروط نماینده کرمان از توضیحات وزیر، 
گفت: ان شاءا... طبق وعده داده شده، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در این حوزه تلاش خواهد کرد تا مشکلات مربوط به 
زیرساخت های ارتباطی مرتفع گردد. رئیس مجلس در ادامه 
بیان کرد: بنده همین جا از شخص وزیر درخواست دارم در کنار 
این موضوع بحث شبکه ملی اطلاعات را با اولویت پیش برده و با 

جدیت در دستور کار خود قرار دهید.

   مواضع قبلی قالیباف چه بود؟
آنچه روز گذشته از سوی رئیس مجلس مطرح شد، تعجب 
را بر چهره آنانی آورد که از اظهارات سال های گذشته قالبیاف 
درباره شبکه های اجتماعی، فیلتر و اینترنت ملی آگاه بودند. 
طبق تعریف مصوب در تبصره ۲ ماده ۴۶ قانون برنامه پنجم 
توسعه و مصوبه شورای عالی فضای مجازی شبکه ملی اطلاعات 
کشور، شبکه ای مبتنی بر قرارداد اینترنت IP  به همراه سوئیچ ها 

و مسیریاب ها و مراکز داده ای است به صورتی که درخواست های 
دسترسی داخلی و اخذ اطلاعاتی که در مراکز داده داخلی 
نگهداری می شوند به هیچ وجه از طریق خارج کشور مسیریابی 
نشود و امکان ایجاد شبکه های اینترانت و خصوصی و امن داخلی 
در آن فراهم شود. با تاکید بر استفاده از اینترنت ملی دیگر نیاز به 
طرح صیانت نیست چرا که امکان استفاده از شبکه های مجازی 
مانند تلگرام، توئیتر، اینستاگرام و... وجود نخواهد داشت. اکنون 
قالیباف بر راه اندازی اینترنت ملی تاکید دارد اما پیش از این 
بارها به عدم مخالفت با شبکه های اجتماعی متهم شده بود 
به عنوان نمونه در آبان سال گذشته برخی سایت ها نوشتند: 
»قالیباف که در روزهای مطرح شدن طرح صیانت از فضای 
مجازی تلاش می کرد مخالفتش با این طرح را علنی نکند و 
بیشتر اطرافیانش اعلام موضع می کردند، حال این روزها که 
اعتراضات به زیان های اقتصادی فیلتر اینستاگرام بالا گرفته 
است، علنا وارد میدان شده و در کنار یارانش در صف مخالفان 
فیلترینگ ایستاده است.« همچنین مانند آن روزی که عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات برای پاسخگویی به سؤال نمایندگان به 
ساختمان هرمی شکل بهارستان رفته بود و هنگامی که از حضور 
مردم در پلتفرم های داخلی حرف زد، با انتقاد ضمنی قالیباف 
مواجه شد که گفت: »انتقال از یک پلتفرم خارجی به داخلی 
به صورت دستوری امکان پذیر نیست. این اقدام باید به صورت 
یک کوچ توأم با تسهیل گری صورت بگیرد؛ به نوعی که انگیزه 
لازم برای این انتقال فراهم شود.« حتی محمدسعید احدیان، 
دستیار سیاسی رئیس مجلس هم پیش از این، در توئیتی با 
انتقاد از فیلترینگ فضای مجازی نوشته بود: »ممنوعیت فعالیت 
اکانت های شخصی مسئولان با شمول گسترده در پلتفرم های 
خارجی یعنی حذف بخش اصلی اکانت های مؤثر جبهه انقلاب 
در جنگ شناختی. آقایان! تنهاگذاشتن این مردم بی دفاع با 
سعودی اینترنشنال و بی بی سی، مثل تنهاگذاشتن مردم با 

داعش در جنگ نظامی است.«
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a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

 قطار پیشرفت تبدیل به قطار
 شهربازی نشود!

برنامه هفتم توسعه آشکارا اهداف بلندپروازانه   ای را حتی در 
مقیاس جهانی دنبال می کند. پیش   فرض   های برنامه به   روشنی 
مشخص نشده است. آیا در صورت تداوم تحریم   های ظالمانه 
کنونی، می   توان رشد اقتصادی فوق را محقق کرد؟ برآوردهای 
سازمان برنامه   وبودجه حاکی از نیاز به سرمایه گذاری سالانه 
۷۰میلیارد یورویی برای دستیابی به این رشد است. از بین 
منابع تامین سرمایه    لازم برای رشد، نظام بانکی و بودجه دولت 
دچار مشکلات عدیده هستند. بابک نگاهداری رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس در توئیتی نوشت: حواسمان باشد برنامه 
توسعه هفتم را به گونه ای ننویسیم که قطار پیشرفت کشور 
تبدیل به قطار شهربازی شود که در انتهای پنج سال به سر 

جای اول مان برگردیم. قاعدتا باید برنامه ما را به جایی ببرد.

ویـــژه

ذره بین

آرمان ملی- حمید شجاعی: قریب به ۷ ماه تا انتخابات 
مجلس دوازدهم در اسفند سال جاری زمان باقی است و از 
چندی پیش نهادهای نظارتی و اجرایی به فعالیت در ارتباط 
با انتخابات در حوزه مشخص خود پرداخته اند. این در حالی 
است که گویا تاکنون انتخابات فقط برای نهادهای مسئول 
امری با اهمیت تلقی شده که در راستای برگزاری هرچه بهتر 
آن نهایت تلاش خود را داشته باشند. اما نگاهی به جامعه و 
برخی جریانات سیاسی نشان می دهد که اساسا رویکردهای 
دیگری در باب انتخابات وجود دارد، پر واضح است که با توجه 
به نارضایتی های موجود در جامعه به ویژه در حوزه اقتصادی، 
معیشتی فعلا مساله ای همچون انتخابات برای مردم از اولویت 
لازم برخوردار نباشد. چنانکه طی نظرسنجی که چندی پیش 
توسط برخی رسانه ها منعکس شده بود بخشی از مردم اساسا 
نمی دانستند که در پایان سال قرار است انتخابات برگزار شود. 
لذا آنچه نقطه مشترک حاکمیت، جریان های سیاسی و افراد 
و شخصیت هاست همین مساله مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات است. چنانکه اگر نگاهی به اظهارات مسئولان 
و حتی فعالان سیاسی بیندازیم جدای از هر چیزی نخست 
بحث حضور و مشارکت مردم را مطرح می کنند و این مساله را 
پیش نیاز کنش های بعدی خود قلمداد می کنند. در این میان 
اصلاح طلبان که در دو انتخابات گذشته به جهت فرآیندهای 
نظارتی و عدم استقبال مردم رویکرد مشارکت حداقلی را در 
پیش گرفتند هنوز استراتژی خاصی برای انتخابات مجلس 
دوازدهم اتخاذ نکرده اند. عده ای بر این باورند که با توجه به 
شرایط جامعه و رویکرد حاکمیت برای برگزاری انتخابات 
مشارکتی احتمالا حاکمیت به اصلاح طلبان برای حضور 
در انتخابات چراغ سبز نشان دهد و آنها در انتخابات حضور 
پیدا کنند. اما در مقابل نیز هستند بخشی از اصلاح طلبان که 
معتقدند شرایط نسبت به گذشته تغییری نخواهد کرد و با 
توجه به عدم تمایل بخشی از جامعه برای حضور در انتخابات؛ 
اصلاح طلبان نیز در انتخابات حضور نخواهند یافت. حال 
مساله این است که با توجه به شرایط فعلی جامعه، نارضایتی ها 
اقتصادی از عملکرد دولت، عملکرد مجلس یازدهم و تصویر 
آینده ای مبهم از وضعیت اقتصادی در افکار عمومی انتخابات 

چه جایگاهی در میان مردم خواهد داشت و حتی اگر شرایط 
برای حضور همه جریانات فراهم شود؛ بازهم شاهد حضور 
حداکثری مردم در انتخابات خواهیم بود یا خیر. به نظر می رسد 
که این مساله باعث شده تا خود اصلاح طلبان نیز در خصوص 

حضور یا عدم حضور در انتخابات دچار تردید شوند.
 

   با مردم می توانیم آینده ایران را بسازیم
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در ارزیابی تغییرات 
صورت گرفته در جبهه اصلاحات اظهار داشت: خودم در این 
دوره جدید، حضور ندارم و از حزب مان نماینده ای معرفی 
کردیم تا در آنجا حضور داشته باشد، زیرا راهکاری برای 
خارج کردن اصلاحات از بن بست سیاسی امروزی که در آن 
حاضر هستیم، نداشتم. حسین مرعشی گفت: هیأت رئیسه 
جدید مسئولیت سنگینی را پذیرفتند که در عرصه جامعه 
به ویژه در طیف هواداران اصلاحات، باید بتوانند اعتبار 
اصلاح طلبان را افزایش دهند و هم برای خروج از این فضای 
سیاسی باید بتوانند، راه حلی پیدا کنند. وی افزود: از نظر 
من در دو انتخابات اخیر مجلس ٩٨ و ریاست جمهوری و 
شوراهای ۱۴۰۰، اصلاح طلبان در همان زمینی بازی کردند 
که نهادهای حاکمیتی می پسندید. یعنی آنها علاقه مند بودند 
تا اصلاح طلبان در نهادهای قدرت نباشند و به دنبال حاکمیت 
یکدست بودند. به نظرم ما اصلاح طلبان هم با آنها همراهی 
کردیم یعنی در همان زمینی بازی کردیم که آنها می خواستند 
و این دو موضوع با هم هم افزایی پیدا کردند. حالا این موارد را 
هم اضافه کنید که در فضای اجتماعی، اتفاقاتی تحت تأثیر 
تغییر نهادهای مرجع اطلاع رسانی و نهادهای مرجع در جامعه 
افتاد که این تغییرات، بدبینی مردم نسبت به سیاست ورزی 
را تشدید کرده است. مرعشی اظهار کرد: در واقع آنچه امروز 
می توانیم روی آن تکیه کنیم این است که برای فردای ایران، 
همه افراد تصمیم گیر، از اصولگرایانی که بر مجلس و دولت 
هستند گرفته تا اصولگرایان حاشیه نشین و اصلاح طلبانی 
که کاملا در حاشیه هستند و مردم، بخواهیم که برای آینده 
ایران فکر کنیم. اول در نگاه به جامعه و کشور است. ما به یک 
گرایش کاملا ملی گرایانه نیاز داریم. مرعشی تصریح کرد: ما با 

مردم، انقلاب ۵۷ را به نتیجه رساندیم و با مردم می توانیم آینده 
ایران را بسازیم. مگر می شود متخصصان نسبت به آینده ناامید 
باشند و ایران توسعه پیدا کند؟ این یکی از مهم ترین کارهاست. 
استاندار سابق کرمان ابراز کرد: من امیدی به سیاسیون ندارم. 
نخبگانی که در سطح وسیع در جامعه پخش هستند باید به 
صحنه بیایند، حرف شان را بزنند، کارشان را انجام دهند و 
نقش آفرینی  کنند. من به مردم امید دارم. استاندار سابق کرمان 
تصریح کرد: تمرکزم الان روی سیاسیون ایران نیست، بلکه بر 
روی نخبگانی است که می توانند از درون جامعه، جریان هایی 
بسیار نیرومندتر از جریان اصلاحات بسازند و جریان اصلاحات 

هم بتواند به آنها کمک کند. 

    اصلاح طلبان پایگاه مردمی خود را دارند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با نحوه مواجهه 
اصلاح طلبان با انتخابات مجلس پیش رو اظهار کرد: بنده 
نمی گویم اصلاح طلبان وارد انتخابات نمی شوند بلکه شرایط 
حضور فراهم نیست. بنده همیشه گفتم اصلاح طلبان صندوق 
رأی را داور نهایی تلقی می کنند. واقعیت امر این است که 
اصلاح طلبان از انتخابات رویگردان نیستند، اما وقتی رقابت 
انتخاباتی فاقد معنا خودش شده باشد دیگر معنا ندارد که 
بگوییم می آییم یا نمی آییم. حجت الاسلام عبدالواحد موسوی 
لاری گفت: اگر بخواهیم برای انتخابات سه ضلع در نظر بگیریم، 
یک ضلع مردم هستند، ضلع دیگر حاکمیت و ضلع سوم شامل 
نهادهای مدنی می شود. منظور از نهادهای مدنی جریان ها اعم 
از اصولگرا و اصلاح طلب، مردم هم عامه مردم، حاکمیت هم 
کسانی که برگزار و تنظیم  کننده مسائل انتخابات هستند. اگر 
حاکمیت روال سال ٩٨ را پیش بگیرد. انتخابات همانند دوره 
پیش خواهیم داشت. وزیر کشور دولت اصلاحات با تاکید 
بر اینکه اصلاح طلبان پایگاه مردمی خود را حفظ کرده اند، 
تصریح کرد: اصلاح طلبان پایگاه مردمی خود را دارند اما نه مثل 
گذشته. در حال حاضر مردم از کل ماجرا اعم از اصلاح طلب و 
اصول گرا عصبانی هستند اما اگر قرار باشد مردم به انتخابات 
روی خوشی نشان دهند به اصلاح طلبان روی خوش نشان 

می دهند نه دیگران. 

»آرمان ملی« رویکرد اصلاح طلبان نسبت به انتخابات پیش رو   را بررسی می کند؛ 
تردید اصلاح طلبانه؛  حضور یا عدم حضور 

سخنگوی قوه قضائیه:
حسین فریدون کجاست؟

 به دلیل بیماری به مرکز خارج از زندان 
اعزام شده

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: حسین 
فریدون کجاست؟ در ۲۵ تیر ۱۳٩۶ سخنگوی 
وقت قوه قضائیه ایران خبر داد که حسین 
فریدون پس از چندبار بازجویی همراه با 
افراد دیگر مرتبط به زندان منتقل شده  است. 
محسنی اژه ای در یک کنفرانس خبری گفت: 
»دیروز برای ایشان قرار تأمین صادر شد و 
چون تأمین نشده، به زندان منتقل شده 
 است. یعنی این قرار بازداشت موقت نیست 
و قرار تأمین وثیقه است و هرگاه قرار تأمین 
شود، او از زندان آزاد می شود.« صبح روز ۲۶ 
تیر ۱۳٩۶ حسین فریدون به منظور تکمیل 
پرونده در شعبه بازپرسی دادسرای کارکنان 
دولت حضور یافت، اما به خاطر نامناسب بودن 
حال عمومی توسط آمبولانس از دادسرا به 
بیمارستان منتقل شد. سپس عصر همان 
روز با تودیع وثیقه ۵۰ میلیارد تومانی آزاد 
شد. سرپرست مجتمع قضائی کارکنان دولت 
۱۴ اردیبهشت ۱۳٩٨ از صدور حکم پرونده 
حسین فریدون خبر داد. قاضی حسینی در 
حاشیه مراسم تودیع و معارفه دادستان تهران 
در جمع خبرنگاران گفت: این فرد در حکم 
دادگاه در ارتباط با برخی اتهامات تبرئه و در 
ارتباط با بخش دیگری از اتهامات، به حبس 
محکوم شده که با توجه به قطعی نبودن 
حکم صادره از بیان جزئیات معذورم. وی در 
پاسخ به این سوال که فریدون پرونده دیگری 
نیز در دادسرا دارد؟ بیان داشت: آن پرونده 
در دادسراست و فعلا برای ما ارسال نشده 
است. سرپرست مجتمع قضائی کارکنان 
دولت در خصوص سایر متهمان این پرونده 
افزود: برای سایر متهمان هم حکم صادر 
شده است. حسینی همچنین در خصوص 
آخرین وضعیت پرونده های یاسین رامین 
و سردار رویانیان گفت: این پرونده ها هنوز 
منتهی به صدور حکم نشده است. غلامحسین 
اسماعیلی سخنگوی وقت قوه قضائیه در 
یازدهمین نشست رسانه ای خود با اصحاب 
رسانه در تاریخ ٩ مهر ۱۳٩٨ خبر قطعی 
صدور حکم پنج سال حبس برای حسین 
فریدون را تأیید کرد. دیروز مسعود ستایشی، 
سخنگوی قوه قضائیه درباره پرونده حسین 
فریدون اظهارکرد: محکوم حسین فریدون 
فرزند اسدا... در سال ۱۳٩٨ به اتهام اخذ رشوه 
وارد اوین شده و محکوم به ۵ سال حبس و 
۱۵۵ میلیارد ریال جریمه و انفصال از خدمت 
شده است. باتوجه به شرایط حسین فریدون 
مستمرا هم گفتم  او به علت بیماری و استفاده 
از ماده ۵۲۲ قانون آیین دادرسی کیفری در 
۲۲ تیرماه سالجاری با تشخیص پزشک به 
مرکز خارج از زندان اعزام شده و بستری و 
تحت درمان است. ما نمی توانیم  اگر کسی 

مشکلی دارد او را نگه  داریم. 

   تلاش برای تخریب
هراز چندگاهی این سوال مطرح می شود 
و حساسیت هم به نسبت خانوادگی او با 
رئیس جمهور سابق یعنی حسین فریدون 
مربوط است. مخالفان دولت اعتدال در دوران 
ریاست جمهوری روحانی بارها تلاش کردند 
تا با مطرح کردن پرونده قضائی فریدون، به 
تضعیف آنها بپردازند اما روحانی سعی کرد 
در مقام دفاع از برادر سخن نگوید تا بر میزان 
هجمه ها افزوده نشود. فریدون پیش از ورود به 
زندان، نامه ای را در رسانه ها منتشر کرد که در 
بخشی از آن، مدعی شده است: »اجرای حکم 
اینجانب نشان داد که »برادر رئیس جمهور 
بودن« نه تنها هیچ مزیتی برای من نبود 
که می تواند خودش یک اتهام باشد! و من 
خوشحالم که حتی در این مقام برای انقلاب و 
نظامی که آن را دوست داشته و تلاش کرده ام 
زندانی می شوم.« بارها ادعا شد که حسین 
فریدون به واسطه برادرش و ارتباطاتش در 
بیرون زندان است اما چنین نبود. خضریان، 
نماینده مجلس و سخنگوی کمیسیون اصل 
٩۰ در توئیتی نوشت:  »پس از اعلام مرخصی 
چندماهه جناب مهدی هاشمی از زندان 
اوین، انتظار بود تا دستگاه قضائی در کنار 
اقدام قابل تحسین بازگرداندن وی، امثال 
آقایان حسین فریدون، هادی رضوی که طبق 
اظهارات مسئولان زندان ماه هاست برخلاف 
قانون در مرخصی هستند نیز اقدام کند. اما 
متاسفانه تاکنون چنین نشده است.« یا بهمن 
سال ٩٨ بود که برخی مدعی شدند حسین 
فریدون در زندان حضور ندارد اما   سرپرست 
دایره نظارت بر زندانیان اقتصادی و کارکنان 
دولت، گفت که »حسین فریدون در زندان 
در حال سپری کردن دوران محکومیت خود 
است. این محکوم علیه مانند تمامی زندانیان 
که از مرخصی قانونی برخوردار هستند، 
از حق قانونی خود برای پیگیری مسائل 
پزشکی هم استفاده کرده است.« برخی پس 
از ناکامی در ادعای مرخصی های طولانی 
حسین فریدون بهانه دیگری به نام محل 
حضور او در زندان یافتند و مدعی شدند او 
در سوئیت مجهزی حضور دارد و از امکاناتی 
بهره می برد که دیگر زندانیان از آن بی بهره 
هستند، اما محمدمهدی حاج محمدی، رئیس 
وقت سازمان زندان با انتشار فیلمی نشان داد 
محل حضور فریدون فاقد امکاناتی است که 

تبلیغ می شود. 

 سودای ریاست  سودای ریاست 

مجلس دوازدهممجلس دوازدهم

 گمانی زنی ها در مورد قالیباف که زمانی منتقد 
فیلترینگ بود و حالا خواهان اینترنتی ملی است

چراغ سبز قالیباف به پایداری ها؟!

 حسین مرعشی: 
  نخبگان جامعه می توانند جریان هایی
 نیرومندتر از اصلاحات بسازند

  عبدالواحد موسوی لاری:
   مردم به اصلاح  طلبان

 روی خوش نشان می دهند



اقتصاد 4a r m a n m e l i . i r
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بازار سرمایه چهار شنبه 
1402 .04 .28

01    محرم    1445/    19  جولای     2023

  ورود کمیسیون اقتصادی مجلس 
به بازار بورس

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: 
از رئیس مجلس شورای اسلامی دعوت می کنم تا در نشست 
فوق العاده کمیسیون اقتصادی برای پیگیری وضعیت 
نامناسب بازار سرمایه و مطالبات مردم در این حوزه حضور 
پیدا کنند تا تصمیمات مهمی برای کنترل شرایط کنونی 
اتخاذ شود. محمدرضا پورابراهیمی در تذکری شفاهی 
در جلسه علنی روز گذشته مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: وضعیت نامناسب بازار سرمایه کشور در روزهای اخیر 
نگران کننده است و تصمیمات غیر راهبردی که در نظام 
اقتصادی اتخاذ شده، امروز آثار منفی خود را در بازار سرمایه 
بر جای گذاشته و میلیون ها نفر را تحت تاثیر قرار داده است 
و تصمیماتی در خصوص نرخ خوراک واحدهای تولیدی 
پالایشگاه ها و پتروشیمی ها و تصمیماتی پیرامون تعرفه های 
صادراتی از جمله تصمیمات نادرست بوده است. به گزارش 
ایسنا، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: با توجه به اهمیت موضوع، جلسه فوق العاده 
کمیسیون اقتصادی با حضور وزیر اقتصاد و سایر مسئولان 
مرتبط برگزار می شود و از رئیس مجلس شورای اسلامی نیز 
دعوت می کنم در این نشست حضور پیدا کنند تا تصمیمات 
مهمی برای پیگیری مطالبات مردم در فضای کنونی اتخاذ 
شود. شاخص های بورس به قبل از سال ۱۴۰۱ بازگشته است 
و این وضعیت به صلاح کشور نیست از سوی دیگر اقدامات 
خلاف قانونی که صورت گرفته را در دستور کار قرار داده ایم و 

در قالب اعمال ماده ۲۳۴ نیز پیگیری خواهد شد. 

 معیار بانک مرکزی برای 
ارزیابی بانک ها در پرداخت وام خرد

سخنگوی اقتصادی دولت گفت: بانک مرکزی معیاری 
را برای ارزیابی بانک ها در نظر گرفته و آن سهم بانک ها در 
پرداخت وام خرد است. سیداحسان خاندوزی در خصوص 
برنامه های دولت و وزارت اقتصاد برای برخورد با بانک هایی 
که در پرداخت وام خرد کوتاهی و مقاومت می کنند، گفت: 
رئیس جمهور تاکید بسیاری دارد که دسترسی عامه مردم به 
تسهیلات تسهیل شود. عملکرد سال ۱۴۰۰ نشان می دهد 
که حدود ۱۳ درصد از کل تسهیلات به وام خرد اختصاص 
یافت که این عدد پارسال)۱۴۰۱( به بیش از ۱۵ درصد 
افزایش یافت.  به گفته سخنگوی اقتصادی دولت، مجموع 
رشد تسهیلات بانک های کشور ۴۱ درصد بود، اما بانک هایی 
که مشخصا و با حجم گسترده ای مخاطب وام خرد و نیازهای 
کوچک مردم بودند مثل بانک قرص الحسنه و پست بانک 
و... سهم بیشتری داشتند و بانک قرض الحسنه ٩۱ درصد و 
پست بانک ٩۰ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ تسهیلات خرد 
دادند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، خاندوزی ادامه داد: 
هنر ما کنترل تورم با قفل زدن تولید و عدم تامین نیاز عامه 
مردم نیست، بلکه دنبال بهبود شاخص های پارسال هستیم 
همچنین بانک مرکزی معیاری را برای ارزیابی بانک ها در 
نظر گرفته و آن سهم بانک ها در پرداخت وام خرد است. این 
موضوع کمک می کند بانک ها انگیزه داشته باشند برای بهبود 

رتبه خود نزد بانک مرکزی سهم وام خرد را افزایش دهند. 
همچنین سخنگوی  اقتصادی دولت اعلام کرد: وزیر 
صمت که مسئولیت عالی در شورای نظارت بر اتاق بازرگانی 
دارد، درباره جزئیات ماجرای انتخابات اخیر اتاق بازرگانی 
به تفصیل اطلاع رسانی خواهد کرد. سید احسان خاندوزی، 
سخنگوی  اقتصادی دولت گفت: با توجه اینکه وزیر 
صنعت، معدن و تجارت مسئولیت عالی شورای نظارت 
بر اتاق بازرگانی را دارد، شخص ایشان به تفصیل جزئیات 
این موضوع را اطلاع رسانی خواهند کرد. لازم به ذکر است 
انتخابات اتاق بازرگانی ایران در حالی ۲٨ خردادماه برگزار 
شد که دستگاه های نظارتی و امنیتی، صلاحیت حسین 
سلاح ورزی را به دلیل برخی مسائل اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی رد کرده بودند و این فرد به صورت غیرقانونی رئیس 
اتاق بازرگانی ایران شد، اگرچه برخی اخبار حاکی از ابطال 
انتخابات اتاق بازرگانی توسط شورای عالی نظارت بر اتاق 
بازرگانی است، امام این خبر هنوز به طور رسمی اعلام 
نشده و باید دید این خبر توسط شورای عالی نظارت بر 
انتخابات اتاق بازرگانی در روزهای آینده به صورت رسمی 
اعلام خواهد شد یا همچنان ابهامات در خصوص رئیس 

غیرقانونی اتاق بازرگانی ادامه پیدا خواهد کرد. 
خاندوزی وزیر اقتصاد که یکی از اعضای شورای عالی 
نظارت بر اتاق بازرگانی هست، پیشتر در واکنش به این 
انتخابات گفته بود، نظرش همان نظر نهادهای نظارتی 
هست. به گزارش تسنیم، در جلسه اخیر شورای عالی 
استاندارد که با حضور رئیس جمهور برگزار شد، به رغم اینکه 
رئیس اتاق بازرگانی یکی از اعضای رسمی این شوراست، از 

حضور سلاح ورزی در این جلسه ممانعت شد. 

قیمت سکه صعودی شد
سکه امامی با افزایش ۲۴۳ هزار تومانی نسبت به دیروز به 
۲۷ میلیون و ٨۴۳ هزار تومان رسید همچنین سکه امامی سه 
شنبه ۲۶ تیر ۱۴۰۲ با افزایش قیمت ۲۴۳ هزار تومانی نسبت 
به دیروز به ۲۷ میلیون و ٨۴۳ هزار تومان رسیده است البته 
دوشنبه دو هفته قبل قیمت سکه امامی به ۲٩ میلیون و ۳۰۰ 
هزار تومان رسیده بود همچنین حباب این سکه روی رقم ۵ 
میلیون و ۱٩۷ هزار تومان قرار دارد. به گزارش مهر، هر گرم 
طلای ۱٨ عیار نیز تا به این لحظه ۲ میلیون و ۳۲۱ هزار تومان 
معامله شده است. همچنــین قیمت انس طلا نیز در بازار جهانی 

۱٩۶۴ دلار و ٩۵ سنت است. 

اخبار

 بورس تغییر موضع داد 
آرمان ملی: بازار سهام روز گذشته از ابتدا 
معاملات پر تقاضایی داشت و از اواسط بازار با 
انتشار خبر تصمیم گیری دوباره در خصوص 
نرخ خوراک تقاضا در بازار تقویت شد و بعد از ٨ 
روز اولین روز مثبت بورس رقم خورد و دیروز 
هم بورس مثل چندین روز گذشته وضعیت 
خوبی نداشت و شاخص کل و شاخص هم وزن 
افت حدود ۳ درصدی داشتند که البته ناگفته 
پیداست بسیاری از نمادها کاهش قیمت 
۵ الی ۷ درصدی را تجربه کرده اند.شاخص 
کل بورس تهران در پایان معاملات دیروز با 
۴۳ هزار و ۱۲۲ واحد افزایش، در ارتفاع یک 
میلیون و ٩٩٩ هزار واحدی ایستاد و شاخص 
هم وزن با ۱۵  هزار و ۴٩٨ واحد افزایش به 
۷۰۳ هزار و ۲۵۱ واحد و شاخص قیمت با 
هشت هزار و ٩۰۰ واحد رشد به ۴۰۳ هزار و 
٨۴۲ واحد رسید همچنین در معاملات بورس 
تهران، بیش از ۱۱ میلیارد و ۱۶۳ میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۷۲ 
هزار و ۶٨٨ میلیارد ریال معامله شد.   فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( با هفت هزار و ۶۴ 
واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با ۶ هزار 
و ۶۲۲ واحد، شرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شستا( با ۲ هزار و ۵۲٨ واحد، 
بانک ملت )وبملت( با ۲ هزار و ۳۲٨ واحد، 
گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با یک 
هزار و ۵۴۲ واحد، نفت و گاز پتروشیمی تامین 
)تاپیکو( با یک هزار و ۵۴۰ واحد و توسعه 
معادن و فلزات )ومعادن( با یک هزار و ۵۳٩ 
واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند 
در مقابل پتروشیمی نوری )نوری( با یک هزار 
و ۲۶۴ واحد، پالایش نفت تبریز )شبریز( با 
۳۶۴ واحد، پتروشیمی پارس )پارس( با ۳۲٨ 
واحد، گروه به همن )خبه همن( با ۲٩۳ واحد، 
نفت بهران )شبهرن( با ۱۵٨ واحد و بیمه البرز 
)البرز( با ۱۵۳ واحد تاثیر منفی بر شاخص 
بورس داشتند. بر پایه این گزارش، پالایش 
نفت اصفهان )شپنا(، ایران خودرو )خودرو(، 
گروه مالی شهر )شهر(، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد(، بانک ملت )وبملت(، حمل و نقل 
بین المللی خلیج فارس )حفارس( و ذوب آهن 
اصفهان )ذوب( در نمادهای پرُتراکنش قرار 
داشتند. گروه خودرو هم در معاملات دیروز 
صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و 
در این گروه یک میلیارد و ۲۴٩ میلیون برگه 
سهم به ارزش پنج هزار و ۲۴۳ میلیارد ریال 
دادوستد شد و شاخص فرابورس نیز در روز 
گذشته بیش از ۵٨۱ واحد افزایش داشت و 
به ۲۶ هزار و ۳٨۷ واحد رسید و در این بازار 
بیش از پنج میلیارد و ۱۲۰ میلیون برگه سهم 
و اوراق مالی داد و ستد شد همچنین پلیمر 
آریاساسول )آریا(، شرکت سرمایه گذاری مالی 
سپهر صادرات )وسپهر(، ایران خودرو دیزل 
)خاور(، سرمایه گذاری صبا تامین )صبا(، 
گروه انتخاب الکترونیک آرمان )انتخاب(، 
پتروشیمی تندگویان )شگویا( و مجتمع جهان 
فولاد سیرجان )فجهان( تأثیر مثبت بر شاخص 
فرابورس داشتند در مقابل، صنایع مادیران 
)مادیرا(، نیروگاه زاگرس کوثر )بزاگرس( 
پتروشیمی مارون )مارون( با تأثیر منفی بر این 
شاخص همراه بودند. در هر صورت چیزی که 
دیروز اتفاق افتاد این بود که حقوقی ها مجددا 
میزان قابل توجهی سهام از حقیقی ها خریدند 
معمولا هم روندهای صعودی در شرایطی 
آغاز می شود که حقوقی ها سهام زیادی از 
حقیقی ها خریده اند و البته باید یادآور شد که 
روندهای نزولی هم در شرایطی آغاز می شوند 
که حقیقی ها سهام زیادی از حقوقی ها خرید 
کرده اند و حالا بازار از این نظر شرایط آغاز یک 
روند صعودی را دارد اما این تنها یکی از چندین 
و چند شرط صعودی شدن بازار است که به 
تنهایی نمی تواند ملاک قرار بگیرد و اتفاق 
مثبتی که دیروز رخ داد این بود که در دقایق 
پایانی معاملات، بسیاری از نمادهای بزرگ و 
مورد توجه بازار با افزایش تقاضا مواجه شدند 
و حرکتی محدود در جهت صعودی داشتند. 
این موضوع منجر به مثبت شدن صندوق های 
اهرمی بازار شد و این صندوق ها معمولا به 
دلیل خاصیت اهرمی که دارند، در ابتدای 
بازارهای صعودی با بیش واکنشی مواجه 
می شوند بنابراین اگر در معاملات شاهد 
معاملات پرحجم این صندوق ها در بالای 
مثبت -۷ ٨ درصد باشیم می توان امیدوار 
بود که روند بازار احتمالا تغییر خواهد کرد 
که با این حال همچنان فرضیه قوی، ادامه 
افت یا درجا زدن بازار است و روند نزولی 
اخیر بسیار قوی بوده و بازار برای اینکه تغییر 
جهت در مسیر صعودی داشته باشد، باید با 
معاملاتی پرحجم و مثبت، قیمت های چند 
روز گذشته را پس بگیرد که با توجه به شرایط 
معاملات روز گذشته، برای امروز می توان 
بازاری متعادل را پیش بینی کرد که احتمالا 
شاخص ها بالاخره مثبت خواهند شد البته 
احتمال اینکه بازار رشدی قابل توجه را هم 
ثبت کند وجود دارد که وقوع چنین رخدادی، 
مشروط به حمایت سنگین حقوقی ها است. 
دیروز نمادهای فولاد، فملی و شستا نمادهای 
سبزپوش بورس بودند که بیش ترین اثر را در 
رشد شاخص کل بورس داشتند در مقابل 
نوری، شبریز و پارس از نمادهای قرمز بودند 
که اثر منفی بر شاخص داشتند و در فرابورس 
نیز نمادهای آریا، وسپهر و خاور بیشترین 
اثر افزایشی را بر شاخص داشتند و نمادهای 
مادیرا، بزاگرس و مارون بیش ترین اثر کاهنده 

را بر شاخص کل فرابورس داشتند. 

بهزادپور:  صدیقه   – ملی  آرمان     
تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها هرسال به 
اختلاف نظرهایی چند می انجامد اما امسال 
خوراک  نرخ  تعیین  واگذاری  به  توجه  با 
پتروشیمی ها در سال جاری به دولت از سوی 
مجلس، اعتراضاتی را به دنبال داشت که در 
نهایت به خط و نشان مجلس برای ورود به 
موضوع بازنگری نرخ خوراک پتروشیمی ها به 
خاطر تعلل دولت انجامید و اعتراضات صنایع 
پتروشیمی و تولیدکنندگان متانول را به 
جهت اعتراض به رقم ابلاغ شده نرخ خوراک 
پتروشیمی ها دربرداشت، چرا که به نظر آنان 
با این رقم ادامه فعالیت شرکت های پتروشیمی 
مقرون به صرفه نیست و ممکن است به تعطیلی 
بینجامد. کارشناسان معتقدند شرکت های 
پتروشیمی با صادرات محصولات خود به خارج 
از کشور سهم موثری در ارزآوری برای کشور ایفا 
می کنند و لازم است با تعیین وظایفی برای آنها 
خوراک گاز را برایشان رایگان کرد و در ازای 
آن، توسعه میادین، بهبود زیرساخت ها و... را از 
آنها مطالبه کرد هرچند گروهی نیز بر این باور 
هستند با تعیین نرخ شناور می توان با توجه به 
میزان تولید، کمیت و کیفیت تولید شرکت های 
پتروشیمی قیمت گذاری عادلانه ای در این 
زمینه صورت داد تا رضایت همگان حاصل  آید.

  کورشدن روزنه ارزآوری کشور
یوسف داوودی، کارشناس فعال در صنعت 
پتروشیمی در این خصوص به »آرمان ملی« 
خوراک  نرخ  کاهش  به  بی توجهی  گفت: 
صنعت  به  مهلکی  ضربه  پتروشیمی ها 
پتروشیمی و اقتصاد کشور خواهد زد این در 
حالی است که پتروشیمی ها سهم موثری در 
ارزآوری برای کشور دارند و می توان گفت 
که پتروشیمی ها روزنه امید اقتصاد کشور 
برای ارزآوری هستند که با اتخاذ تصمیمات 
غیراصولی این روزنه نیز در حال تاریک شدن 

است. 

 گاز را مشروط رایگان کنید
این کارشناس اضافه کرد: در حالی که دنیا 
نرخ گاز را به منظور حفظ حیات و سودآوری و 
مفید واقع شدن صنعت پتروشیمی کاهش داده 
مسئولان در ایران نرخ گاز را افزایش داده اند و 
این نشانگر مدیریت نامطلوب در این حوزه است 
بنابراین دولت می تواند با تعیین فرمولی جدید 
نرخ خوراک گاز را برای پتروشیمی ها رایگان 
کند در مقابل برای آنها وظایفی مانند توسعه 
میادین، اصلاح زیرساخت ها و... را تعیین کند 
و در صورت بی توجهی با تعیین نرخی بیشتر 
به این وضعیت سامان بخشد. او اضافه کرد: در 
حالی که مقام معظم رهبری بارها بر استحصال 
مطلوب گاز و تولید متان و... به منظور جبران 
کسری گاز و افزایش تولید و جبران کسری 
بودجه دولت تاکید کرده اند عده ای ناآگاهانه در 
مسیر خلاف گام برمی دارند و پتروشیمی ها را 

در آستانه تعطیلی قرار داده اند.
 مدیرانی بدون دغدغه در پتروشیمی

داوودی معتقد است: بسیاری از شرکت های 
پتروشیمی با مدیریت دولتی هیچ نگرانی از 
بابت تعطیلی شرکت های پتروشیمی ندارند، 
چرا که با تامین منافع و حقوق ماهانه خود 
دغدغه دیگری در ذهن ندارند، اما شرکت های 

پتروشیمی خصوصی با ایجاد چنین مشکلاتی 
علاوه بر اینکه ادامه حیات برایشان دشوار 
یا غیرممکن می شود و ضربات مهلکی نیز 
از توقف فعالیتشان متوجه جامعه و اقتصاد 
خواهد شد. این کارشناس مسئول توضیح داد: 
در کشورهای همسایه نرخ خوراک بین ۵ تا ٩ 
سنت است در حالی که این رقم در ایران ۱۵ 
سنت محاسبه می شود و اگر قرار باشد که نرخ 
ارز شرکت های پتروشیمی و پالایشگاهی را ۲٨ 
هزار و۵۰۰ تومان تسعیر کنند، باید نرخ خوراک 
هم به شکل استاندارد و کمتر از ۱۰ سنت 
محاسبه شود بنابراین مدل کنونی محاسبه نرخ 
ارز تسعیر برای پتروشیمی ها فشار مضاعفی 
ایجاد می کند چرا که از یک طرف رقبای ایران 
خوراک را با قیمت پایین تری دریافت می کنند 
و قیمت تمام شده محصولاتشان پایین تر از 
ایران است از طرف دیگر به خاطر تحریم ایران، 
پتروشیمی های کشور مجبور هستند محصولات 
خود را با قیمت پایین تری نسبت به بازار جهانی 
به فروش برسانند.داوودی ادامه داد: افزایش نرخ 
خوراک پتروشیمی ها با کاهش تولید در میان 
مدت باعث افت صادرات و کاهش ارزآوری آنها 
خواهد شد که سهم تقریبا ۱۱ میلیارد دلاری در 
ورود ارز به کشور دارد و کاهش تولید در داخل 

نیز موجب رشد قیمت ها خواهد شد و در مرحله 
بعد با کاهش ورود ارز ناشی از صادرات این 
صنعت شاهد رشد قیمتی دلار در بازار مبادله ای 
خواهیم بود و درآمد کوتاه مدت دولت با افزایش 
نرخ ارز در میان مدت آسیب دو چندان را 

متوجه آتیه خواهد کرد. 
 درباره پتروشیمی ها مصاحبه نکنید!

علی سبحانی جو، دیگر کارشناس حوزه 
پتروشیمی نیز دراین خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: صحبت کردن درباره اصلاح نرخ 
خوراک پتروشیمی ها در حال تبدیل به خط 
قرمز مدیران و خطوط ممنوع اعلام شده 
است و مسئولان در سطوح مختلف حاکمیتی 
با توصیه به مدیران و فعالان در این صنعت 
مبنی بر رسانه ای نکردن این موضوع به منظور 
جلوگیری از جنجالی شدن این امر، بر این 
باورند که این موضوع مساله ای تخصصی است 
که باید خارج از فضای جنجالی و رسانه ای 
بررسی شود.  این کارشناس اضافه کرد: بدیهی 
است که اصلاحاتی باید در قیمت خوراک 
پتروشیمی ها انجام شود و این امر به ویژه 
مطالبه کلیت شرکت های پتروشیمی هاست، 
از سوی دیگر دولت نیز برای اجرای این امر 
تحت فشار برای اجراست و بودجه زیادی نیز در 
اختیار ندارد، اما از سویی باید در نظر گرفت که 
خروجی فعالیت پتروشیمی ها ارزآوری مطلوبی 
برای کشور به همراه دارد و ایجاد چالش و 
مشکل برای آنها در حقیقت یک امتیار منفی 
برای اقتصاد کشور محسوب می شود. او با تاکید 
بر اینکه این امر به این سادگی که تصور می شود 
نیست بیان کرد: وزیر اقتصاد قول ارائه فرمولی 
برای حل این مساله را عنوان کرده است و 
رایزنی های بسیاری نیز از سوی شرکت های 
پتروشیمی صورت گرفته از این رو امید است 
که اصلاحاتی در این خصوص انجام شود و راه 
حل نهایی با حفظ منافع و مصالح شرکت ها و 

عمومی عملیاتی شود. 

»آرمان ملی« جنجال های اخیر تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها را بررسی می کند؛ 

درباره پتروشیمی ها مصاحبه نکنید!
    خط و نشان مجلس برای دولت به خاطر پتروشیمی ها

  آرمان ملی- المیرا بابایی: آشفته 
بازار خودرو همچنان برقرار است و بین 
تعیین قیمت  نهاد دولتی که متولی  دو 
خودرو می باشند هماهنگی وجود ندارد. 
از یکسو وزارت صنعت بیشتر مایل است 
به جای شورای رقابت سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان متولی 
قیمت گذاری باشد و بیشتر صدای انتقاد 
خودروسازان را منعکس می کند درحالی که 
۱۰ روز از اعلام قیمت های جدید  تنها 
خودروهای مونتاژی می گذرد،  رئیس جمهور 
عصر روز ۲۳ تیرماه در هیات دولت از افزایش 
قیمت رسمی این خودروها انتقاد و تاکید 
کرد: شورای رقابت با چه توجیهی قیمت 
خودروهای مونتاژی را افزایش داده است؟ و 
در ادامه نیز معاون اول رئیس جمهور و وزرای 
اقتصاد و صمت را مامور بررسی و اصلاح این 
روند کرد از سوی دیگر ابراهیم رئیسی در 
حالی وزیر صمت را مسئول پیگیری این 
موضوع کرده که دو مقام از این وزارتخانه عضو 
شورای رقابت هستند و درنهایت با گذشت 
دو ماه کش و قوس، در نهایت این شورای 
رقابت بود که عقب نشست و ۱۷ تیرماه قیمت 
محصولات خودروسازان خصوصی را بین 
۵۰ تا ۲۵۰میلیون تومان افزایش داد، حالا 
با گذشت تنها ۱۰ روز از اعلام قیمت های 
جدید رئیس جمهور، معاون اول و وزرای 
اقتصاد و صمت را مسئول بررسی افزایش 
قیمت رخ داده کرده و رسانه ها نیز به صورت 
غیررسمی خبر می دهند که قرار است شورای 
رقابت در واکنش به دستور ابراهیم رئیسی 
جلسه ویژه برگزار کند حال این سوال مهم 
پیش می آید که بالاخره قیمت ها به نفع 
مصرف کننده پایین خواهد آمد و یا اینکه 
تکلیف کسانی که خودروها را با قیمت بالا 
خریداری کرده و به حساب خودروسازها پول 

واریز کرده اند چه می شود؟
 خریداران معترض خودرو به کجا 

شکایت کنند؟
به گزارش روابط عمومی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان سازمان 
با تجدید نظر در دستورالعمل  حمایت، 
نحوه رسیدگی به شکایات مصرف کنندگان 
خودرو، آیین نامه جدید را ابلاغ کرد که طی 
ابلاغیه سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان در خصوص اصلاحیه نحوه 
کنندگان  مصرف  شکایات  به  رسیدگی 
خودرو به مدیران کل صنعت، معدن و 
تجارت استان های سراسر کشور از این پس 
همه مشتریان خودروهای داخلی و خارجی 
می توانند بر اساس این دستورالعمل ابلاغی 

در صورت شکایت به ادارات صمت استان های 
کشور مراجعه و شکایت خود را ثبت نمایند. 
معاون وزیر صمت و رئیس سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در نامه ای، 
اصلاحیه دستورالعمل نحوه رسیدگی به 
شکایات مصرف کنندگان خودرو را به مدیران 
کل صنعت، معدن و تجارت استان های 
سراسر کشور ابلاغ کرد. در نامه حسین 
فرهید زاده به مدیران کل صنعت، معدن و 
تجارت استان های سراسر کشور در مورخ 
»دستورالعمل  موضوع  با   ۱۴۰۲ /۴ /۲۶
تکمیلی نحوه رسیدگی به شکایات مصرف 
کنندگان خودرو« آمده است: پیرو ابلاغیه 
شماره۳۷۰/٩٨/۶۵۰۳۶ مورخ ٨/۱۰/۱۳٩٨ 
موضوع نحوه رسیدگی به شکایات مصرف 
کنندگان خودرو، ضمن ارسال اصلاحیه 
دستور العمل مذکور به استحضار می رساند: 
انواع  کارخانه  درب  مصوب  قیمت های 
خودروهای مونتاژی در سامانه شورای 
رقابت به آدرس nicc. gov. ir بارگذاری 
گردیده و حسب تاکید آن مرجع، برای کلیه 
ذینفعان لازم الاجراست، لذا با هدف تسریع 
در رسیدگی به شکواییه های واصله در ارتباط 
با عدم رعایت قیمت های مصوب ابلاغی شورا 
و همچنین عدم صدور دعوتنامه های تکمیل 
وجه و امتناع از عرضه موارد زیر برای لحاظ در 

اقدام اعلام می گردد: 
الف –قیمت: 

۱- ملاک قیمت در قراردادهایی که از تاریخ 
۱۴۰۲/۲/۱۶ تــا ۱۴۰۲/۴/۱۷ منعقد گردیده 
است، قیمت های مصوب جلسه ۵۶۶ شورای 

رقابت است. 
۲- ملاک قیمت در قراردادهایی که از تاریخ 
۱۴۰۲/۴/۱۷ بــه بعد منعقد گردیده اســت، 
قیمت های مصوب جلسه ۵٨۴ شورای رقابت 

است. 
۳- قیمت هــای اعلامی و مصوب شــورای 
رقابت در تمام مصوبات فوق الذکر قیمت درب 
کارخانه بوده و به قیمت های مذکور عوارض و 

هزینه های قانونی اضافه می گردد. 
۴- با عنایت بــه ابلاغ قیمــت محصولات 
شرکت های خودروساز مونتاژی توسط شورای 
رقابــت در تاریــخ ۱۴۰۲/۲/۱۶، درخصوص 
قراردادهایــی کــه پیــش از تاریــخ ابلاغیه 
۱۴۰۲/۲/۱۶ منعقد گردیده، استعلام لازم از 
شورای رقابت صورت گرفته که ملاک عمل در 
این خصوص نظر شورای مذکور است که پس 
از وصول پاسخ، مراتب اطلاع رسانی خواهد شد. 
۵- در خصــوص خودروهایی که در مصوبه 
۱۴۰۲/۲/۱۶ قیمــت نداشــته و در مصوبــه 
۱۴۰۲/۴/۱۷ برای آنها قیمت تعیین گردیده 

است، از شورای رقابت اســتعلام لازم صورت 
گرفته که ملاک عمل اعلام نظر شــورا خواهد 
بود که در این خصوص متعاقباً اطلاع رســانی 

خواهد شد. 
ب- عدم صدور دعوتنامه: 

ب- ۱: اولویت های فصل بهار: آن دسته از 
متقاضیانی که بر اساس سامانه یکپارچه فروش 
خودرو، اولویت تحویل آنها فصل بهار بوده 
و تاکنون دعوتنامه ای از ناحیه شرکت های 
خودروساز برای ایشان صادر نگردیده و این 
موضوع به منزله عدم ایفای تعهدات ابلاغی 
بوده در صورت اعلام به شرکت مبنی بر 
صدور دعوتنامه و عدم تمکین شرکت در این 
خصوص، مطابق آرای دیوان عدالت اداری طی 
دادنامه های شماره ۱۴۲۰ الی ۱۴۲۳ مورخ 
۱۳٩٩/۱۱/۱٨، رسیدگی به موضوع عدم ایفای 
تعهدات قراردادی در صلاحیت محاکم تعزیری 
نبوده و بایستی در محاکم عمومی رسیدگی 
شود، لذا شاکیان محترم بایستی جهت طرح 
دعوی به محاکم عمومی راهنمایی شوند. در 
ادامه این ابلاغیه آمده است: بدیهی است صدور 
دعوتنامه های مرتبط با موعد تحویل فصل بهار 
پس از تاریخ ابلاغ قیمت های ۱۴۰۲/۲/۱۶ )در 
خصوص خودروهای دارای قیمت مصوب(

مطابق با صراحت اعلام نظر شورای رقابت 
پیرامون موضوع، بایستی بر مبنای قیمت های 
مذکور صورت پذیرفته و صدور دعوتنامه با 
اعمال قیمت های جدید )۱۴۰۲/۴/۱۷( تخلف 
و فاقد وجاهت قانونی بوده و باید اقدام قانونی 

لازم صورت پذیرد. 
ب- ۲: اولویت های فصل تابستان: با توجه 
به اعلام نرخ های مصوب جدید خودروهای 
 ۱۴۰۲ /۴ مونتاژی طی مصوبه مورخ ۱۷/
شورای رقابت، شرکت های تولیدکننده خودرو 
باید در خصوص کلیه متقاضیانی که اولویت 
آنها فصل تابستان در نظر گرفته شده، نسبت 
به صدور دعوتنامه بر اساس قیمت های مصوب 
جدید اقدام نمایند بدیهی است صدور دعوتنامه 
قبل از تاریخ مذکور و با قیمت های قبلی به قوت 
خود باقی است. اعمال هرگونه افزایش قیمت 
بیش از قیمت های مصوب به منزله گرانفروشی 
بوده و پس از شکایت متقاضی و ارائه مستندات 
لازم، اقدام لازم مطابق ابلاغیه صادره معمول 
گردد. خاطرنشان می گردد در صورت عدم 
صدور دعوتنامه در مهلت مقرر، اقدامات لازم 
مطابق فرآیند مندرج در بند قبل و اولویت های 

فصل بهار صورت پذیرد. 
ج- سایر موضوعات: 

- نگهداری و دپوی خودرو به صورت عمده 
و عدم عرضه غیرموجه، در صورتی که مربوط 
به تعهدات قبلی شرکت ها، خودروهای تعیین 

تکلیف شده فعلی و یا مشکلات مربوطه 
نظیر پلاک و... نباشد، مطابق ابلاغیه شماره 
۱۱۴۱٩۰۶۱ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۰ وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، مشمول احتکار بوده 
و در صورت مشاهده بایستی اقدامات قانونی 

لازم معمول گردد. 
- در ارتباط با مشکلات و شکواییه های 
با موضوع عدم تحویل، عدم پرداخت سود 
مشارکت و عدم پرداخت خسارت تاخیر، 
طی دادنامه های فوق الذکر هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری، محاکم عمومی صالح به 
رسیدگی بوده و در این ارتباط نیز هیات حل 
اختلاف بین دستگاه های اجرایی در جلسه 
مورخ ۱۴۰۱/۷/۱۱ بر این موضوع تاکید نموده، 
لذا در این خصوص باید مطابق فرایند ذکر شده 
اقدام گردد. لازم به ذکر است مراتب پیش از 
این جهت رعایت در اقدام به تمامی ادارات کل 

۳۱ استان ابلاغ شده است. 
در بخش دیگر این ابلاغیه اضافه شده است: 
- صدور دعوتنامه پیش از موعد اولویت های 
ابلاغی، با هدف تحویل سریعتر خودروها )با 
رعایت فاصله زمانی تحویل حداکثر سه ماه 
از تاریخ تکمیل وجه مطابق آیین نامه اجرایی 
قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
خودرو(، با رضایت مصرف کنندگان بلامانع 
بوده و در صورت عدم تمایل به واریز وجه و 
تکمیل فرایند توسط متقاضی، شرکت حق 

حذف اولویت ها را نخواهد داشت. 
نحوه  دستورالعمل  صراحت  به  نظر   -
رسیدگی به شکواییه ها، در راستای تسریع 
فرآیند رسیدگی و عدم سردرگمی متقاضیان، 
ارسال شکواییه ها صرفاً در چارچوب ضوابط 
تعریف شده صورت پذیرد. بدیهی است در 
صورت ضرورت اطلاع رسانی موارد خاص، 
مراتب در قالب مکاتبات، به ادارات کل صنعت 

معدن و تجارت ابلاغ می گردد. 
- ادارات کل محل استقرار واحدهای 
مفاد  رعایت  ضمن  خودرو  تولیدکننده 
دستورالعمل اصلاحی پیوست و موارد مطروحه 
در این مکاتبه، هماهنگی کامل جهت تسریع 
در رسیدگی به شکواییه های واصله را معمول و 
درصورت هرگونه ابهام نسبت به انعکاس کلیات 
موضوع جهت تعیین تکلیف به این سازمان 

اقدام نمایند. 
سازمان حمایت در پایان ابلاغیه خود 
تاکید کرده است: به منظور تسریع در فرآیند 
رسیدگی به شکایات واصله و پاسخگویی 
فوری به متقاضیان و امکان اخذ گزارشات 
لازم و برخط تاکید می گردد، تشکیل پرونده با 
مستندات کامل و متقن صرفا از طریق سامانه 
یکپارچه مدیریت بازرسی)سیمبا( انجام شود. 

 چالش دولت با دولت بر سر قیمت خودرو
شورای رقابت با چه توجیهی قیمت خودروهای مونتاژی را افزایش داده است؟



 آبان ماه امسال قرار است نخستین جشنواره 
ملی فیلم اقوام ایرانی در تبریز به دبیری کمال 
تبریزی برگزار شود و این فیلمساز پیش از ظهر 
سه شنبه، ۲۷ تیرماه در نشستی خبری درباره 
حضورش در این جشنواره توضیحاتی را ارائه 
کرد. کمال تبریزی گفت: دلیل پذیرش دبیری 
هنری این جشنواره نخست شهر تبریز است که 
من خودم را خیلی مدیون آن می دانم و امیدوارم 
قبل از بازنشستگی بتوانم در این شهر یک فیلم 
یا سریال بسازم. نکته دوم این است که اگرچه 
جشنواره در کشور زیاد برگزار می شود ولی یک  
گروهی در بخش خصوصی تصمیم گرفتند 
فیلم هایی را با محوریت اقوام ایرانی برگزار 
کنند و من فکر می کنم این جشنواره با توجه به 
شرایط اخیری که با آن روبه رو شدیم، می تواند 
نقش موثری به ویژه در اتحاد داشته باشد. او 

افزود: امیدوارم این جشنواره سال ها عمر کند و 
هنرمندان به آن توجه کنند. همچنین امیدوارم 
شرایطی پیش  آید که این جشنواره مستقل 
و مردمی برگزار شود. البته کمک نهادها نیز 
لازم است ولی بیشتر باید به جشنواره ای تبدیل 
شود که با سعه صدر با آثارش برخورد شود تا 
با استقلال و رویکرد مردمی برپا شود. کمال 
تبریزی در پاسخ به سوالی درباره موضوعیت 
فیلم های جشنواره و نحوه انتخاب آنها گفت: 
انتظار ما باید در حد اولین دوره جشنواره باشد 
ولی با یک هیات انتخاب خوب می توان آثار 
مناسبی را گزینش کرد تا فیلم ها از ممیزی 
سالم بیرون آیند و بتوانند جنبه نقد هم داشته 
باشند. او افزود: اصرار من به شخصه بر این بود 
که این جشنواره را مستقل و غیر وابسته برگزار 
کنیم و روی پوستر فقط لوگوی موسسه فصل 

هنر قرار دارد. شاید یکبار آموزش دهیم که برای 
برگزاری یک رویداد لازم نیست همه باشند و 
کمک کردن در یک جشنواره نباید به این معنی 
باشد که حتما اسم آنها هم باشد. قطعا تلویزیون 
در استان کمک می کند ولی لزومی ندارد که 
لوگوی تلویزیون باشد چون آنها وظیفه خود 
را انجام می دهند. البته اسپانسری از بخش 
خصوصی باشد فرق می کند در حالی که در 
همه جا شهرداری ها همکاری  می کنند. تبریزی 
درباره برخی اظهارنظرها که سال گذشته پس 
از حضورش در برنامه تصویر دهم با انتقاد از 
عادی سازی شرایط توسط برخی سینماگران 
به واسطه همکاری در بعضی پروژه ها گفت: 
مساله اینجاست که انگار تنها جایی که نباید 
عادی سازی کند و کارش را انجام دهد، هنر 
و به ویژه سینماست در حالی که همه صنوف 
کار خود را انجام می دهند. وی تاکید کرد: 
در نهایت به نظرم باید کار کرد و در فیلم ها به 
اتفاق های غیرعادی که در جامعه رخ داده اشاره 
کنیم. اگر صرفا بخواهیم سکوت کنیم یا کار 
سیاسی کنیم، حداقل از عهده من برنمی آید. 
در ادامه حیدری، رئیس جشنواره نیز بیان 
کرد: فراخوان جشنواره امسال منتشر شده و 
چون این جشنواره امسال نخستین دوره است، 
تا ۱۰ مهرماه فرصت آثاری است که از سال 
٩۶ به بعد با محوریت اقوام ساخته شده اند که 
می توانند در این جشنواره شرکت کنند. محمود 
کلاری، فرهاد قائمیان، بهمن و بهرام ارک، 
بایرام نژاد )معاون گردشگری آذربایجان شرقی( 
و علی اصغر شعردوست از دیگر حاضران در این 

نشست بودند.
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رو بــــه رو

  ۷۰ آلبوم موسیقی طی سه ماه نخست 
امسال از دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی مجوز دریافت کرده اند و برای ٩۴۰ تک 
آهنگ و سه آلبوم تصویری موسیقی نیز در این 
مدت از دفترموسیقی مجوز انتشار صادر شده 
است. به گزارش روابط  عمومی دفتر موسیقی؛ 
آمار مجوزهای صادره دفتر موسیقی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی طی سه ماه نخست 

سال۱۴۰۲ اعلام شد. در سه ماهه اول سال 
۱۴۰۲، ۲٩۲ اجرای صحنه ای مجوز دریافت 
کرده و تعداد دفعات این برنامه ها به ۷۷۶ 
نوبت اجرا در کشور رسید. در مدت یاد شده، 
۷۰ آلبوم موسیقی مجوز دریافت کرده اند و 
برای ٩۴۰ تک آهنگ و سه آلبوم تصویری 
موسیقی نیز در این مدت از دفترموسیقی 
مجوز انتشار صادر شده است. حضور رسمی 

دو گروه موسیقی ایرانی در خارج از کشور 
و همچنین صدور مجوز انتشار ۴۲ کتاب 
گویا از دیگر اقدامات دفتر موسیقی در سه 
ماهه نخست سالجاری بوده است. در سه ماهه 
نخست سالجاری در بخش تأسیس و تمدید 
مجوز مراکز تولید و تکثیر آثار صوتی و تصویری 
و همچنین استودیوهای صدابرداری، ۱٨ مجوز 

صادر شده است.

صدور مجوز برای 7۰ آلبوم موسیقی

رضا مهدوی، دبیر 
جشنواره موسیقی شد

عرضه فیلمی با بازی 
بهرام افشاری 

 گفت وگو با تصویربردار سریال 
بزرگترین چالش »قهوه 

ترک«
 تصویربردار سریال »قهوه ترک« از 
چالش های ساخت این سریال شبکه 
نمایش خانگی در کشور ترکیه سخن 
گفت. محمد رسولی، تصویربردار سریال 
در حال پخش »قهوه ترک« در گفت وگو 
با »ایسنا« با اشاره به همکاری اش به عنوان 
مدیر تصویربرداری در این سریال توضیح 
داد: حضورم در این پروژه بسیار تصادفی و 
در کمتر از یک هفته اتفاق افتاد. البته از 
قبل در جریان قصه کار بودم و فیلمنامه 
برایم جذاب بود به علاوه کارکردن در شهر 
زیبای استانبول که برای هر فیلمبرداری 
وسوسه انگیز است. وی درباره بزرگ ترین 
چالشی که در زمان تصویربرداری سریال 
با آن مواجه بودند، اظهار کرد: ما به واسطه 
محدودیت هایی که در تامین تعداد افراد 
ترکیه  کشور  در  تصویربرداری  گروه 
داشتیم، مجبور بودیم با یک تیم حداقلی 
کار را پیش ببریم و این شرایط کار را برای 
همه سخت می کرد. این موضوع متعاقبا در 
طولانی مدت انرژی ما و تیم تصویربرداری 
را تحت الشعاع قرار می داد اما به واسطه 
گروه خوبی که همدلانه و با انگیزه برای 
ارتقای سطح کیفی کار کنار هم جمع 
شده بودند، بار سختی های کار کمتر 
احساس می شد. رسولی با اشاره به اینکه 
در روند تولید امکان اجرای ۱۰۰ درصد 
برنامه  طراحی شده وجود ندارد، گفت: 
سینما یک امر گروهی و جمعی است و 
مولفه های زیادی در شکل گیری آنچه 
در نهایت جلوی دوربین اتفاق می افتد 
و ثبت می شود، تاثیر دارد. گاهی اوقات 
اتفاقاتی می افتد که مجبور به برنامه ریزی 
مجدد یا تصمیم در لحظه هستید. این 
اتفاق به ویژه در سینمای ایران که معمولا 
تسلیم قضا و قدر است، دور از ذهن و ناآشنا 
نیست. تصویربردار سریال »خونسرد« 
و »کرگدن« در ادامه ایران را بهشت 
فیلمسازی عنوان کرد و ادامه داد: در 
کشور ترکیه به واسطه تولید بالای سریال، 
فیلمسازی تبدیل به یک صنعت درآمدزا 
شده است و تقریبا همه جای استانبول با 
این مقوله آشنا هستند و متعاقبا بابت هر 
کمکی چشم داشت مالی دارند اما در ایران 
به این شکل نیست و شما در اکثر مناطق 
با نهایت همکاری مردم مواجه می شوید. 
او گفت: ما مجبور بودیم در اغلب مواقع 

تسلیم شرایط حاکم باشیم. 

 وزارت خارجه چین ضمن ابراز امیدواری برای حرکت 
مسکو و کی یف به سمت راهکار سیاسی و عدم حمله به 
غیرنظامیان، خواستار گفت وگو برای تمدید توافق صادرات 
غلات از اوکراین شد. تحولات روز دوشنبه بین روسیه و 
اوکراین شامل انفجار پل کریمه و عدم موافقت مسکو با تمدید 
توافق صادرات غلات از طریق دریای سیاه، واکنش دولت 
چین را در پی داشت. »مائو نینگ« سخنگوی وزارت امور 
خارجه چین در واکنش به حمله اوکراین به پل متصل کننده 
شبه جزیره کریمه به سرزمین اصلی فدراسیون روسیه، 
خواستار عدم تهاجم دو طرف به غیرنظامیان شد. به نوشته 
خبرگزاری »اسپوتنیک«، مائو طی نشست خبری در پکن 
گفت: »طرفین باید از حملات علیه جمعیت و زیرساخت های 
غیرنظامی خودداری کرده، امنیت غیرنظامیان را تضمین 

کنند و به قوانین بین المللی بشردوستانه احترام بگذارند.« 
وی به نیابت از دولت چین ابراز امیدواری کرد که روسیه و 
اوکراین به عنوان طرفین اصلی جنگ، برای رسیدن به یک 
راه حل سیاسی جهت پایان دادن به این درگیری های ۵۰٩ 
روزه تلاش کنند. خبرگزاری فرانسه به نقل از یک منبع 
ارشد اوکراینی گزارش داد که رژیم کی یف در پس انفجار 
در پل متصل کننده کریمه به خاک فدراسیون روسیه است. 
»دیمیتری مدودف« نایب رئیس شورای امنیت ملی روسیه 
نیز با تاکید بر لزوم حمله به نیروهای تروریست اوکراینی در 
خانه هایشان، گفت: هدف اصلی ما سرنگونی رژیم کی یف 
است. طبق این گزارش، سخنگوی وزارت خارجه چین 
درباره منقضی شدن توافق صادرات غلات از بنادر اوکراینی 
نیز افزود: پکن به تمدید این قرارداد امیدوار است. به نوشته 

اسپوتنیک، مائو در این باره توضیح داد: چین امیدوار است که 
شرکت کنندگان در توافق غلات بتوانند به درستی موضوع 
امنیت غذایی جهانی را از طریق گفت وگو و رایزنی حل کنند. 
وی همچنین افزود: چین آماده است روابط و همکاری با همه 
طرف ها را تقویت کرده، به ایجاد اجماع بین المللی گسترده تر 
کمک کند و فایده مثبتی برای امنیت غذایی جهانی داشته 
باشد. »دیمیتری پسکوف« گفته بود: قرارداد صادرات غلات 
اوکراینی از طریق دریای سیاه به پایان می رسد و این توافق 

برای روسیه عملا فسخ شده است.

 نخست وزیر کویت با حضور در صحن پارلمان این کشور 
گفت که برنامه کابینه خود را با رویکردی جدید ارائه خواهد 
کرد. »احمد نواف الاحمد الصباح« نخست وزیر کویت برای 
اولین بار پس از برگزاری انتخابات اخیر پارلمانی در ۱۶ 
خرداد، در صحن پارلمان حاضر شد و به تشریح برنامه دولت 
پرداخت. نخست وزیر کویت در میان پارلمانی که ۲٩ کرسی 
از ۵۰ کرسی آن را نمایندگان اپوزیسیون تشکیل می دهند، 
متعهد شد که دولت برنامه کاری خود را با رویکردی جدید و 
شیوه ای مدرن، از طریق طرح هایی در قالب پروژه های ارزش 
افزوده، قابل اجرا و قابل راستی آزمایی ارائه کند. او گفت: 
اولویت برنامه کاری دولت، بهبود رفع نیازهای اجتماعی و 
بهبود سطح زندگی شهروندان کویتی است و در این راستا 

موضوعات مسکن، آموزش و بهداشت و سرگرمی در کانون 
توجه قرار خواهد داشت. پارلمان جدید در حالی تشکیل 
شده است که پارلمان قبلی با گذشت کمتر از یکسال از عمر 
خود به دستور امیر کویت منحل شد؛ اما نکته قابل توجه 
اینجاست که نمایندگان اپوزیسیون که خواستار اصلاحات 
سیاسی و اقتصادی هستند، همانند پارلمان پیشین اکثریت 
را در دست دارند. البته پارلمان کویت اختیار تعیین نخست 
وزیر را ندارد. نخست وزیر کویت که از مارس ۲۰۱٩ با 
تعیین امیر کویت، در این مسند  قرار دارد، در ادامه سخنان 
اظهارکرد که متعهد به همکاری دولت با پارلمان و همچنین 
همکاری و شراکت با بخش خصوصی در راستای توسعه 
پایدار و اشتغالزایی است. پارلمان کویت )مجلس ملی 

کویت( با ۵۰ عضو دارای اختیارات وسیعی است و علاوه 
بر قانونگذاری مسئول نظارت بر عملکرد دولت هم هست 
اما تصمیم گیری نهایی در مسائل مهم بر عهده امیر کویت 
است. وجود این پارلمان و فعالیت تقریبا آزاد احزاب موجب 
شده است تا کویت در شاخص دموکراسی جایگاه بهتری در 
مقایسه با دیگر کشورهای عربی حوزه خلیج فارس داشته 
باشد. با این حال کویت از چند سال قبل با بحران های 
سیاسی متعددی در ارتباط با دولت و برخی چهره های 
خاندان حاکم و نیز پارلمان مواجه است، پارلمان این کشور 
چند باری منحل شد و در بیشتر مواقع دلیل اصلی این 
بحران ها درخواست های استعفای برخی مسئولان به دلیل 

برخی پرونده ها از جمله فساد بود.

واکنش چین به انفجار پل کریمه: 
 به غیرنظامیان حمله نشود

نخست وزیر کویت: 
رویکرد جدیدی را در برنامه های دولت در پیش گرفته ایم

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

نماینده دائم چین در سازمان ملل:
  دیپلماسی تنها راه حل 
بحران اوکراین است

 نماینده دائم چین در سازمان ملل با ارائه یک 
چارچوب چهار  ماده ای برای اوکراین تاکید کرد: 
دیپلماسی تنها راه حل بحران کی یف است. »گنگ 
شوانگ« معاون نماینده دائم چین در سازمان ملل با 
ارائه یک چارچوب چهار نکته ای برای تلاش های آینده 
به منظور برقراری صلح در اوکراین، تصریح کرد که تنها 
یک راه حل سیاسی می تواند مساله بحران فعلی اوکراین 
را حل کند. بنا بر گزارش شبکه راشاتودی، نماینده چین 
در سازمان ملل از جامعه بین الملل درخواست کرد که 
به دنبال یک پایان صلح آمیز برای بحران اوکراین باشند. 
این دیپلمات چینی در جریان سخنرانی در یک نشست 
علنی در شورای امنیت سازمان ملل، با ارائه طرح 
صلح برای اوکراین گفت: جامعه بین الملل باید »برای 
جلوگیری از خارج شدن اوضاع از کنترل با یکدیگر 
همکاری کنند.« وی ادامه داد: تحولات وضعیت میدان 
نبرد نشان می دهد که ابزار نظامی نمی تواند بحران 
اوکراین را حل کند و ادامه درگیری تنها باعث رنج بیشتر 
غیرنظامیان می شود و حتی ممکن است به وضعیت 
غیرقابل پیش بینی و جبران ناپذیری منجر شود. شوانگ 
تصریح کرد: مهم نیست که این بحران تا چه زمانی 
ادامه داشته باشد اما در نهایت، از طریق ابزار سیاسی 
رفع خواهد شد. چارچوب چین خواستار گفت وگو بین 
مسکو و کی یف، محدودشدن، »اثرات بالقوه سرریز 
این بحران )جنگ اوکراین(«، رسیدگی به موضوعات 
انساندوستانه و تضمین »ایمنی و امنیت هسته ای« به 
ویژه در نیروگاه هسته ای زاپروژیا است. معاون نماینده 
چین در سازمان ملل در ادامه استدلال کرد که هر 
راه حلی برای جنگ اوکراین باید »از مفهوم امنیتی 
مشترک، جامع، مشارکتی و پایدار حمایت کند.« طبق 
گزاش راشاتودی، به رغم آن که این دیپلمات چینی نام 
ناتو را به زبان نیاورد اما تصریح کرد که بحران اوکراین 
سال گذشته به لطف »بسط بلوک های نظامی« که »تنها 
می تواند برای اروپا و کل جهان آشوب و ناآرامی ایجاد 
کند« آغاز شد. اسفند سال گذشته، چین یک طرح ۱۲ 
ماده ای برای پایان جنگ اوکراین ارائه کرد و خواستار 
ازسرگیری گفت وگوها بین مسکو و کی یف شد و گفت: 
حاکمیت و تمامیت ارضی همه کشور ها باید حفظ شود. 
دولت چین پیش از این تحریم های یکجانبه علیه مسکو 
را محکوم کرد و افزود: بسط ناتو در اروپا، ریشه درگیری 
در اوکراین است. ابتکار عمل چین مورد استقبال مسکو 
قرار گرفت و مقام های ارشد کرملین برای گفت وگوی 
بیشتر درباره این طرح ابراز تمایل کردند. با این حال، 
کی یف و برخی از متحدان غربی این کشور که پکن 
را حمایت از منافع روسیه متهم می کند، طرح چین 

را رد کردند.

ماریا زاخارووا:  

   زلنسکی برای آمریکا یک عنصر سمی است
کوتــــاه

  سخنگوی وزارت خارجه روسیه اعلام کرد که 
رئیس جمهور اوکراین برای غرب به یک عنصر سمی 
تبدیل شده است. »ماریا زاخارووا« سخنگوی وزارت 
امور خارجه روسیه در کانال تلگرامی خود نوشت: آمریکا 
در تلاش است تا خود را در حملات تروریستی کی یف 
دخیل نشان ندهد. سخنگوی وزارت خارجه روسیه در 
این پیام تاکید کرد: کاخ سفید به صورت علنی حملات 
تروریستی صورت گرفته از سوی رژیم کی یف را رد 
خواهد کرد و سعی می کند مرزی میان عرضه تسلیحات 
و اقدامات تروریستی ترسیم کند. زاخارووا ادامه داد: 
همه اینها نشان دهنده آن است که »ولودیمیر زلنسکی« 

رئیس جمهور اوکراین تا حدودی برای غرب سمی شده 
است. مقامات روسیه اعلام کردند که پل کریمه موسوم 
به »کرچ« با ۲ پهپاد دریایی هدف حمله قرار گرفته 
است. انفجار ناشی از این حمله به هیچکدام از ستون های 
پل آسیب نرساند اما بخشی از جاده که یک خانواده با 
خودرو در حال عبور از آن بودند را کند و در نتیجه ۲ نفر 
از سرنشینان خودرو )پدر و مادر( کشته شدند و دختر 
نوجوان شان نیز به دلیل جراحت به بیمارستان منتقل 
شد. ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه درباره این 
حمله گفت: این حادثه یک حمله تروریستی دیگر از 

جانب رژیم کی یف بود.

 چین:
آماده همکاری با آمریکا برای مقابله با 

تغییرات اقلیمی هستیم
 وانگ یی، دیپلمات ارشد چین، در دیدار با فرستاده ویژه 
آمریکا، اعلام کرد که این کشور آماده تقویت ارتباط با آمریکا 
برای مقابله مشترک با تغییرات آب و هوایی است. به گزارش 
ایرنا از چاینا دیلی، »وانگ یی« در دیدار با جان کری فرستاده 
ویژه ریاست جمهوری آمریکا، در امور آب و هوا، گفت: چین آماده 
تقویت ارتباطات با آمریکا برای مقابله مشترک با تغییرات آب و 
هوایی است. وی از آمریکا خواست تا سیاستی معقول، عمل گرایانه 
و مثبت در برابر چین اتخاذ کند. وانگ افزود: پتانسیل زیادی برای 
همکاری چین و آمریکا برای جلوگیری از مشکلات ناشی تغییرات 
آب و هوایی وجود دارد، با این حال، چنین همکاری هایی نیازمند 
درک و حمایت مردم هر دو کشور و شرایط مساعدی است که 
روابط دوجانبه سالم فراهم می کند. جان کری، نماینده ویژه آمریکا 
هم گفت: آمریکا به تثبیت روابط با چین اهمیت می دهد و امیدوار 
است با این کشور برای بهبود هر چه بیشتر روابط همکاری کند. 
کری گفت: آمریکا همیشه از سیاست چین واحد پیروی می کند 
و امیدوار است همکاری با چین را در حالت احترام متقابل تقویت 
و اختلافات آنها را به درستی مدیریت کند و با چین برای مقابله با 

چالش های جهانی از جمله تغییرات آب و هوایی همکاری کند. 

 سفر نخست وزیر ژاپن به قطر
 فومیو کیشیدا، نخست وزیر ژاپن وارد قطر شد. به گزارش مهر 
به نقل از خبرگزاری رسمی قطر )قنا(، فومیو کیشیدا، نخست وزیر 
ژاپن، طی سفری رسمی وارد قطر شد. محمدبن حمد بن قاسم 
آل ثانی، وزیر صنعت و بازرگانی قطر، حسن بن محمد رفیع 
العمادی سفیر قطر در ژاپن و ساتوشی مایدا سفیر ژاپن در دوحه 
از نخست وزیر ژاپن در فرودگاه بین المللی حمد استقبال کردند. 
منابع قطری در ادامه از دیدار نخست وزیر ژاپن با شیخ تمیم امیر 
قطر خبر دادند که در دیوان امیری در دوحه انجام شده است. 
تمیم بن حمد آل ثانی امیر قطر با انتشار توئیتی اعلام کرد: امروز 
با نخست وزیر ژاپن فرصت های ارتقای همکاری دوجانبه در 
راستای مشارکت راهبردی میان دو کشور دوست را مورد رایزنی 
قرار دادیم. لازم به ذکر است که فومیو کیشیدا نخست وزیر ژاپن 
ابتدا در عربستان ۲۶ توافقنامه در زمینه های انرژی تجدیدپذیرف 
هوافضا، فناوری و هوش مصنعوی امضا کرد و سپس به امارات رفته 
و در این کشور عضو شورای همکاری خلیج فارس هم ۲۳ توافقنامه 

در زمینه تجارت و سرمایه گذاری به امضا رساند.

  با صدور احکامی از سوی محمود 
سالاری، معاون امور هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، دبیر و اعضای 
شورای سیاستگذاری سی ونهمین 
جشنواره موسیقی فجر معرفی شدند. 
محمود سالاری، در احکامی شاهین 
فرهت، استاد سیدمحمد میرزمانی، 
هادی آرزم، محمدعلی مرآتی، رضا 
فومنی  اله یاری  محمد  و  مهدوی 
)مدیرکل دفتر موسیقی( را به عنوان 
اعضای شورای سیاستگذاری این دوره 
از جشنواره موسیقی فجر منصوب 
کرد. با حکم معاون امورهنری، رضا 
مهدوی به عنوان دبیر این دوره از 

جشنواره منصوب شد.

 فیلم کوتاه »ته آسفالت« بعد از 
گرفتن پروانه نمایش، قرار است پس از 
۱۰ قرار است عرضه شود. رضا اصغری، 
کارگردان فیلم کوتاه »ته آسفالت« بیان 
کرد: این فیلم سال ٩۲ ساخته شده 
ولی در نهایت سال گذشته توانستیم 
پروانه نمایش آن را دریافت کنیم و حالا 
پس از ۱۰ سال می توانیم آن را نمایش 
دهیم. بهرام افشاری، رویا بختیاری و 
حسین پورکریمی از بازیگران اصلی 
فیلم هستند و امین خدام تهیه کنندگی 

آن را به عهده داشته است.

آرش پاکزاد طراح صدای کنسرت »قربانی«: 
تجربه های ارزشمندی کسب کردم

 طراح صدای کنسرت علیرضا قربانی معتقد است، این 
هنرمند فردی خلاق و در عین حال بسیار توانمند است. 
آرش پاکزاد در گفت وگو با »میزان« با اشاره به تجربه 
خوب کنسرت هایی که در شهرهای مختلف همچون 
شیراز، گرگان، کیش و کرمان اجرا شد درباره اجرا 
در فضای باز و دشواری های آن بیان کرد: وقتی با یک 
استیج روبه رو هستی که روی آن ۳۰ نوازنده با ۵۰ لاین 
خروجی فعالیت می کنند، کار با دشواری هایی همراه 
می شود، زیرا کنترل آنها سخت است. در این شرایط 
رساندن صدا با کیفیت به مخاطبان پیچیدگی هایی 
دارد، همچنین اجرا در فضای باز هم دشواری های 
خاص خود را دارد، زیرا تنظیم و کنترل فشار و فیدبک ها 
دشوار است. پاکزاد به اجرای کنسرت تهران علیرضا 
قربانی اشاره و اظهار کرد: زمانی که برنامه برای اجرا 
در تهران تایید شد تا ۲۰ روز مانده به اجرا اقدام به 
برنامه ریزی کردیم و در ۱۰ روز منتهی به آغاز اجراها 
کار را با دقت و عجله بیشتری دنبال کردیم. بررسی 
مشخصات دستگاه ها و تجهیزات و امکانات از جمله 
برنامه هایی بود که به اجرا گذاشته شد، همچنین 
سفارش یکدستگاه میکسر اکسترا باکس از جمله 
کارهایی بود که برای کنسرت علیرضا قربانی انجام شد. 
وی لزوم وجود میکسر اکسترا باکس را مورد بررسی 
قرار داد و افزود: وجود میکسر اکسترا باکس از نظر 
سخت افزاری امری ضروری بود. در ابتدای کار میکسری 
با همین خصوصیات را از بخشی دیگر قرض گرفتیم تا 
میکسر سفارش داده شده از خارج وارد شود. با خرید این 
سخت افزار شرایط برای کنترل بهتر فراهم شد، بدین ترتیب 
در صورت هرگونه ایراد، مسیرهای جدید وجود داشت 
که امکان برقراری ارتباط و کنترل و تنظیم را به آسانی 
فراهم می کرد؛ در عین حال نوازدگان نیز می توانستند به 
وسیله گوشی های همراه خود میکس های خود را ضبط و 
نگهداری کنند و دیگر نیاز نبود تا به صدابردار مراجعه کنند. 
وی درباره برخوردهای خوب علیرضا قربانی با همکاران 
بیان کرد: علیرضا قربانی فردی خلاق و در عین حال 
بسیار توانمند است. پاکزاد درباره تجربه های کاری خود 
خاطرنشان کرد: من تا قبل از همکاری با علیرضا قربانی 
عموما اجرا با کمتر از ۳۰ نوازنده روی استیج را تجربه 
داشتم، اما اکنون ۳۰ نوازنده همزمان روی استیج حضور 
دارند و من کار تنظیم صدا را انجام می دهم. این تجربه ای 
ارزشمند است که با حضور در تیم اجرایی علیرضا قربانی و 
ارکستر بزرگ و منسجم او در زمره فعالیت های خود دارم، 
در عین حال اجرای خوب و همکارانی که نهایت همراهی 
را با هم دارند تا اثری خوب را ارائه کنند، از خصوصیات این 

کنسرت علیرضا قربانی محسوب می شود.

کمال تبریزی: 

 نمی توانم صرفا سکوت کنم یا کار سیاسی
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بیانیه مشترک وزیران امور خارجه شش کشور عضو شورای 
همکاری خلیج فارس و روسیه در نشست مشورتی مسکو، 
صدای مخالفان و منتقدان سیاست یک سویه تهران را در روابط 
خارجی خود به شرق دوباره شعله ور کرد. این خشم به ویژه از 
آن رو تشدید شد که اذهان، هنوز خاطره بیانیه مشترک »شی 
جی پینگ« با اعضای شورای یاد شده را تا همین چند وقت پیش 
در اجلاس جده فراموش نکرده اند. در واقع مشارکت مسکو - پکن 
در بیانیه هایی که به نظر منتقدان، تمامیت ارضی ایران را دستمایه 
منافع استراتژیک خود کرد، بار دیگر بر تردیدها درباره جایگاه 
ایران در سیاست خارجی روسیه و چین از یک سو، اعتبار سیاست 
»نگرش به شرق« در سیاست خارجی ایران را از سوی دیگر افزوده 
است، اما آیا به راستی باید مسکو و پکن را بابت رفتارشان تا این 
اندازه زیر تازیانه گرفت؟ در این صورت آیا باید آنها را به دلیل 
تشخیص منافع ملی – امنیتی خود مورد انتقاد قرار داد؟ نگرش 
واقع گرایانه چنین تجویز نمی کند؛ تا وقتی که تهران جایگاه خود را 
در راهبردهای سیاست خارجی مسکو- پکن به درستی تشخیص 
و تعریف نکرده باشد. بیرون از تعارفات معمول دیپلماتیک و 
رودربایستی های نهادینه در رفتار برخی از دیپلمات های ایرانی 
که بر سر سیاست خارجی سایه انداخته، مشکل را باید در جای 
دیگر جست وجو کرد. تجربه هایی مانند آنچه در بالا اشاره شد و 
نمونه های آن در سابقه روابط گرم تهران با مسکو- پکن کم نیست، 
ریشه در بلاتکلیفی در تبلیغ روابطی دارد که معلوم نیست ایران در 
کجای سیاست خارجی روسیه و چین جا دارد. هنوز برای بسیاری 
این پرسش کلیدی دغدغه ذهن است که آیا ایران در سیاست 
راهبردی دو کشور یادشده، در شمار متحدان بلند مدت است 
یا شریک موردی که سودمندی و دامنه این شراکت با تشخیص 
منافع مقطعی آنها تعیین می شود؟ هواداران گرایش به شرق 
کوشیده اند چنین القا کنند که روابط کنونی به گونه شکل گیری 
یک اتحاد استراتژیک است. آنان خرده گیری ها در سابقه رفتار 
چشم بادامی ها و نوادگان تزارها را در اندازه نق  زدن  گروهی 
غرب زده می دانند که لازم است صدایشان پایین بیاید. این نگرش از 
یک رویه به شدت خسارت بار در رفتار عمومی ریشه می گیرد که به 
»افراط و تفریط« در روابط خارجی انجامیده است. در این حال آیا 
مسکو - پکن هم تا این اندازه که هواداران نگاه به شرق در تعصبات 
خود بروز می دهند، به تهران می نگرند؟ یک مثال ساده بسا پاسخ 
روشن به این مهم باشد. »کاظم جلالی« سفیر ایران در روسیه در 
توئیت خود که جمعه گذشته منتشر کرد، به دیدار و گفت وگویش 
با »میخائیل باگدانف« معاون وزیر امور خارجه و نماینده ویژه 
رئیس جمهوری روسیه در امور خاورمیانه پرداخت. او این دیدار 
را در واکنش اعتراضی به اقدام مسکو در امضای بیانیه مشترک 
با وزیران امور خارجه شش کشور شورای همکاری خلیج فارس 
درباره جزایر ایرانی تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی گزارش 
داد. جلالی که حضور ادامه دارش در مسکو بیشتر مدیون هواداری 
از سیاست گرایش به شرق است و مدام بر روابط استراتژیک 
تهران - مسکو اصرار دارد، نوشت که بوگدانف در این دیدار به نگاه 
محترمانه طرف روس به تمامیت ارضی ایران تأکید کرده است. اما 
خبرگزاری رسمی روسیه)تاس( بلافاصله دیدار یاد شده را بازتاب 
داد؛ بی آنکه اشاره به جانمایه توئیت سفیر ایران کرده باشد. در 
گزارش تاس تنها به این موضوع اشاره شد: »... دراین دیدار درباره 
مسائل خاورمیانه پس از نشست گفت وگوهای راهبردی روسیه 
و وزیران شورای همکاری خلیج فارس که در مسکو برگزار شد، 
گفت وگو کردند.« مسکو در روابط خود با تهران، ملاحظات خود 
را در روابط گسترده با کشورهای خاورمیانه و به ویژه دولت های 
عرب حوزه جنوب خلیج فارس جا داده است؛ همان گونه که اکنون 
چین به طور فعال در این باره عمل می کند. برای مثال سهم تجارت 
خارجی ایران با روسیه و چین در مقایسه کشورهای جنوب خلیج 
فارس با این دو کشور، دلیل روشنی است برای آنکه تهران جایگاه 
خود را در سیاست  های راهبردی دولت های شرقی تشخیص دهد. 
نمی توان از نظر دور داشت که در دنیای امروز، قدرت اقتصادی، 
قدرت ژئوپلیتیک را نزد هریک از دولت ها تعیین کرده و دامنه 
روابط میان آنها را می گشاید. شوربختانه، رودر روی هواداران سفت 
و سخت گرایش به شرق، برخی سینه چاکان غربگرا صف آرایی 
کرده اند که تجویزهایشان راهبرد جایگزینی این به جای آن در 
سیاست خارجی است. در حالیکه منطق منتقدان اصولی، مفهوم 
دیگری دارد. این منطق براین نظر است که به جای تخریب روابط 
و نیز به جای غلتیدن در این بلوک یا آن بلوک، لازم است سیاست 
خارجی دو وظیفه اصلی را در دستور کار قرار دهد: ۱ - سیاست 
بازدارندگی، ۲- صلح و دیپلماسی راهگشا در چارچوب موازنه در 
روابط خارجی. این هردو، می توانند امنیت بیرونی و رونق داخلی 
را در پی داشته باشند. فراموش نباید کرد که روس ها رویه معمول 
»ژوزف استالین« را در سیاست خارجی خود دنبال می کنند؛ 
گذاشتن دو سیخ بر روی آتش. برای مثال او در حالیکه از وحدت 
دو آلمان سخن می گفت، سیاست تجزیه این کشور را پس از جنگ 
جهانی دوم، دنبال می کرد. این سیاست همچنان نزد روس ها 
ادامه دارد. مسئله این نیست که چرا روسیه و چین دکان دونبش 
را در منطقه برپا کرده اند؛ آنان منافع خود را در این رفتار تشخیص 
داده اند. مهم منافع ملی و امنیتی ایران است که در هزارتوی 

سیاست باید به درستی تشخیص داده شود. 

مهم تشخیص منافع ملی است 
 
 

یادداشت

 روی خوش قاره فرصت ها 
به ایران 

برقراری دیپلماسی متوازن و متعادل به خصوص 
در حوزه انرژی با کشورهای آفریقایی مورد توجه 
دولت بوده، چراکه افزون بر افزایش جایگاه و سهم 
ایران از بازار ۱۲۰۰ میلیارد دلاری قاره آفریقا، بازار 
صادراتی برای منافع اقتصادی و انتقال دانش و 
فناوری کشور فراهم خواهد شد، در سفر اخیر 
رئیس جمهور به این قاره به همنظور ارتقای سطح 
روابط با کشورهای دوست و همسو در مجموع ۲۱ 
سند همکاری میان مقام های عالی رتبه ایران و 
همتایانشان در سه کشور کنیا، اوگاندا و زیمبابوه 
امضا شد. ضمن اینکه قاره آفریقا فرصت مناسبی 
برای احداث پالایشگاه های فراسرزمینی است که 
با بهره گیری از این موقعیت، به طور حتم جایگاه 
دیپلماسی انرژی کشور و سهم ما از بازارهای جهان 
دوچندان خواهد شد و جهانیان متوجه این خواهند 
شد که ایران در حوزه انتقال دانش فنی حرفی برای 
گفتن دارد. ایران در بازارسازی به منظور امنیت 
تقاضا برای صادرات نفت خام و فرآورده های نفتی 
به دنبال فرصت هایی جهت افزایش سهم در بازار 
جهانی بوده و در این بین در جست وجوی بازارهای 
جدیدی در جهان غیر از بازارهای مرسوم بوده که 
بازار قاره آفریقا یکی از این موارد است. بخشی از 
این بازارها می تواند در کوتاه مدت زیرساخت های 
موجود پالایشگاهی را برای صادرات نفت خام 
مورد استفاده قرار دهد اما برخی از برنامه های 
میان مدت و بلندمدت در برخی از کشورهای 
دارای تقاضا که دارای زیرساخت های پالایشی 
نبوده یا قدیمی هستند، می تواند از طریق ایجاد 
یا نوسازی تاسیسات به بازارسازی برای امنیت 

تقاضا اقدام کند. 
   نگاهی به بازار انرژی آفریقا 

بررسی وضعیت بازارهای مختلف در قاره آفریقا 
بیانگر این است که در صادرات نفت خام نیجریه 
با افزایش ظرفیت پالایشی کاهش و صادرات 
محصولات پالایشی تا سال ۲۰۲۳ با تکمیل 
Dangote افزایش می یابد یعنی از واردکننده به 

صادرکننده تبدیل خواهد شد. اکنون عمده واردات 
سوخت های پالایشی از ایالات  متحده انجام می  شود 
و نیجریه همچنین مقدار قابل توجهی سوخت 
پالایشی از روسیه، سوئد و هند وارد کرده است. 
در الجزایر پیش بینی کاهش صادرات نفت  خام و 
میعانات تا سال ۲۰۳۱ در الجزایر با افزایش تولید 
نفت شیل ایالات متحده البته افزایش کوتاه  مدت 
به دلیل پرکردن شکاف عرضه و افزایش قیمت نفت 
وجود دارد. اکثریت قریب به اتفاق نفت خام الجزایر 
به بازارهای اروپا صادر می شود که فرانسه، ایتالیا، 
بریتانیا و هلند از بزرگ ترین خریداران هستند. 
هند و کره جنوبی نیز یک بازار کلیدی آسیا برای 
نفت خام الجزایر است. انتظار می رود الجزایر تا پایان 
دوره پیش بینی ۲۰۳۰ به عنوان صادرکننده خالص 
سوخت  های پالایشی باقی بماند، زیرا ظرفیت 
پالایش بسیار بیشتر از تقاضای داخلی است. آینده 
کنیا به عنوان یک صادرکننده نفت کاملا به پروژه 
South Lokichar که در حال حاضر تحت 

بررسی Tullow oil است بستگی دارد. در صورت 
تکمیل شدن پروژه در ۲۰۲۷، صادرات نفت خام 
انتظار می رود به روزانه ۵۳٨۰۰ بشکه برسد. پس از 
آن صادرات نفت پیش از رسیدن به رقم ۱۱٨۴۰۰ 
بشکه در روز در ۲۰۲٩، به رشد خود ادامه خواهد 
داد. طبق تحلیل ها، ظرفیت پایین تولید و پالایشی 
کنیا باعث کسری حساب جاری بلندمدت به رغم 
افزایش درآمد صادرات نفت خام خواهد شد. پیش 
بینی ها نشان می دهد که صادرات نفت خام کنیا 
توسط افزایش تقاضا برای محصولات پالایشی 
که انتظار می رود سالانه به طور متوسط در دهه 
پیش رو ۵. ۴ درصد رشد کند و به ۲۰٨٩۰۰ بشکه 
در روز در سال ۲۰۳۱ برسد، خنثی می شود. به 
علت عدم وجود ظرفیت پالایشی در این کشور، 
کنیا در حال حاضر تمامی سوخت مصرفی خود 

را وارد می کند. 
 بازگشت ایران به بازارهای نفتی؛ هدف 

بازار آنگولا 
همچنین در دیگر کشورهای آفریقای جنوبی که 
مقصد این بار ایران نبود ظرفیت هایی وجود دارد، 
مشکلات تولید نفت آنگولا به شدت بر صادرات 
خالص نفت خام این کشور در طول دهه تأثیر 
خواهد گذاشت. آنگولا در تلاش برای افزایش قابل 
توجه تولید نفت خود در طول سال برای تصاحب 
بازار چین بوده است. بزرگ ترین مقصد صادرات 
نفت خام آنگولا، چین۶٨درصداز صادرات نفت  خام 
آنگولا است. هند ۷درصد و تایلند ۳. ۵درصد 
در رتبه  های بعدی قرار دارند. بازگشت ایران به 
بازارهای نفتی می  تواند بازارهای آنگولا را هدف 
قرار دهد. اضافه شدن پروژه پالایشگاه سویو به 
پیش بینی  ها منجر به تبدیل آنگولا به صادرکننده 
خالص سوخت های پالایشی از سال ۲۰۲۵ به بعد 

خواهد شد. 
تولید داخلی محدود و ظرفیت پالایشی زیاد، 
آفریقای جنوبی را به یک واردکننده مهم نفت خام 
تبدیل کرده، واردات نفت خام به دلیل عملکرد 
ضعیف پالایشگاه های آفریقای جنوبی در طول 
سال ۲۰۲۱ کاهش داشته است. آفریقای جنوبی 
بخش عمده ای از نفت خام خود را از اعضای اوپک 
و کشورهای جنوب صحرای آفریقا وارد می کند. 
تامین کنندگان عمده عربستان سعودی ۴۳درصد، 
نیجریه ۳۷درصد و غنا ٩درصد هستند. ایران در 
دوره پیش از تحریم ها یکی از تامین کنندگان اصلی 
آفریقای جنوبی بوده است. تعطیلی پالایشگاه ها 
همراه با هزینه های بالای مورد نیاز برای ارتقای 
پالایشگاه های موجود آفریقای جنوبی برای 
مطابقت با مقررات جدید سوخت، به این معنی 
است که واردات در بلندمدت بر تولید داخلی 

سوخت های پالایشی برتری خواهد داشت.

 جلال خوش چهره 
تحلیلگر مسائل بین الملل 

نسبت  غربی  و کشورهای  ایران  مذاکرات  وضعیت   
ایران  می رسد  نظر  به  و  کرده  پیدا  تفاوت  گذشته  به 
حدودی  تا  که  می کنند  حرکت  مسیری  در  آمریکا  و 
مواضع گذشته خود را تعدیل کرده اند. آیا این وضعیت 
می تواند دو کشور را به یک توافق یا تفاهم نزدیک کند؟ 
هنوز ابهامات زیادی در پیرامون برجام وجود دارد و تا زمانی 
که این ابهامات به صورت معقولی مرتفع نشود نمی توان به خوبی 
در این زمینه قضاوت کرد. واقعیت این است که اگر عنوان می شود 
ایران و آمریکا در مواضع خود تغییر ایجاد کرده اند این خبر نیز 
نیازمند تأیید رسمی است و با گمانه زنی نمی توان درباره آن 
قضاوت کرد. واقعیت این است که در زمینه سیاست خارجی 
خود را درگیر تناقضاتی کرده ایم که این تناقضات اجازه نمی دهد 
در مسیر برجام و یا مذاکرات هسته ای به نتیجه مطلوب دست 
پیدا کنیم. در مقاطعی ما هرگونه مذاکره با کشورهای غربی را 
بر سر پرونده هسته ای مذموم می شمردیم و معتقد بودیم نباید 
مذاکره کرد. بااین وجود در یک مقطع زمانی و با یک رویکرد 
عقلایی تر تصمیم به تعامل و مذاکره گرفتیم که یک اتفاق مثبت 
در سیاست خارجی ایران به شمار می رفت. این مذاکرات نیز 
نتیجه داد و ما نتیجه رویکرد عقلایی خود را به صورت مثبت 
درک کردیم. ما در پروسه گفت وگو و مذاکره نتایج قابل قبولی 
دریافت کرده ایم و دستاوردهای مهمی به دست آورده ایم. این 
رویکرد نشان می داد که این درک بین مسئولان ایجاد شده است 
که باید مشکلات بین المللی را با گفت وگو حل کنند. ما با درک 
این موضوع توانستیم به اهداف خود در عرصه بین المللی دست 
پیدا کنیم. هنگامی که ما از بیرون از این بازی شطرنج نشسته ایم 
و نگاه می کنیم که مهره ها چگونه حرکت داده می شود باید با 
خود بیندیشیم که ما چه رویکردی در پیش گرفتیم که به موازنه 
و توازن در عرصه بین المللی دست پیدا کردیم و در مقابل چه 
رویکردی در پیش گرفتیم که امروز در این نقطه قرار گرفته ایم. 
بدون تردید رویکردی که ما را به توازن رساند تلاش برای تعامل و 
مذاکره با جهان بود. اتفاقی که برای ما دستاوردهای مهم سیاسی 
و بین المللی به همراه داشت. طرفین در شرایطی قرار ندارند که 
بتوانند لج بازی کنند. زمانی به توازن برجام دست پیدا کردیم که 
دست از لج بازی برداشته شد. در شرایط کنونی یک طرف ما قرار 
داریم و در طرف دیگر کشورهای اروپایی، آمریکا، آژانس و شورای 
حکام قرار دارند. به همین دلیل ما باید چشم انداز آینده را برای 
خود مشخص کنیم که آیا به دنبال توازن هستیم یا خیر. تجربه 
تاریخی و شرایط داخلی کشور به ما می گوید ما باید به دنبال 
ایجاد توازن در قالب احیای برجام و رسیدن به یک نقطه مشترک 

با کشورهای غربی باشیم. 

به سمتی  کنونی  در شرایط  می تواند  ایران چگونه   
حرکت کند که در نهایت به یک توافق یا احیای برجام 

منجر شود؟ 
امروز مردم ایران با این پرسش مواجه هستند که اگر به هر 
دلیلی برجام منحل شود و احیا نشود چه چیزی قرار است جای 
برجام را بگیرد و کسانی که مخالف احیای برجام هستند چه 
آلترناتیوی برای برجام قائل هستند. رژیم ها و کسانی که از تنش 
و درگیری حمایت می کنند باید این نکته را در نظر داشته باشند 
هیچ جنگ و درگیری نمی تواند جایگزین برجام شود. کسانی 
که به دنبال این هستند که از برجام صرف نظر کنند باید برای 
آن جایگزین تعیین کنند. اگر برجام احیا نشد باید به سمت 
توافق، تفاهم و یا گفت وگوی دیگری حرکت کرد. ما با دو وضعیت 
مواجه هستیم. یا باید دست از فعالیت های هسته ای خود برداریم 
و دیگر آن را ادامه ندهیم که خواسته رژیم هایی مانند اسرائیل 
است و یا اینکه برای آن آلترناتیوی در نظر داشته باشیم. در 
عرصه بین المللی باید با رویکرد عقلایی و واقعی جلو رفت و نه 

شعاری. پس  از این همه  سال کشمکش در عرصه بین المللی و 
به خصوص در زمینه پرونده هسته ای زمان آن فرارسیده که ما 
دیگر اشتباهات گذشته را تکرار نکنیم و به جای اینکه برای خود 
در عرصه بین المللی هزینه ایجاد کنیم به سمت کاهش تنش 
حرکت کنیم تا به دستاوردهای بهتری دست پیدا کنیم. برخی 
در داخل کشور همواره به دیگران چنگ و دندان نشان می دهند 
و تلاش می کنند با چنین زبانی با کشورهای دنیا حرف بزنند. این 
در حالی است که در ما درگذشته یک بار نرمش نشان دادیم و 
نتیجه مثبت آن را دریافت کردیم. ما باید در مسیر همان نرمش 
قهرمانانه و مذاکره قرار بگیریم. بدون تردید تنها از این راه است 
که می توانیم به خواسته های خود دست پیدا کنیم. مذاکره نیز به 
معنای گفت وگو و دادوستد است. به همین دلیل مواردی که لازم 
است به دست بیاوریم را به دست بیاوریم و مواردی که لازم است 
به طرف مقابل بدهیم را بدهیم تا مذاکره به نتیجه برسد. این تنها 

راه پیشرفت یک ملت است. 

 به چه میزان این اراده را در مقامات ایران برای ادامه 
مذاکرات می بینید؟ 

روابط بین الملل دارای قواعد و اصولی است که به صورت 
ایدئولوژیک طراحی نشده و بلکه تابع مقررات و قوانین بین المللی 
است. به همین دلیل نیز بهتر است ما نیز به جای اینکه تلاش 
کنیم از مسیر ایدئولوژی به اهداف خود دست پیدا کنیم تلاش 
کنیم از کانال های رسمی اهداف خود را دنبال کنیم. اگر قرار است 
توافقی بین ایران و آمریکا صورت بگیرد طرفین باید به این درک 
برسند که قبل از تفاهم نهایی ابتدا در حاشیه هایی که پیرامون 
مذاکرات در جریان بود به توافق دست پیدا کنند. من امیدوارم 
هر دو طرف دست از لج بازی بردارند. ما باید استعداد بازنگری در 
رویکردهای اشتباه را در خودمان به وجود بیاوریم. ما باید از این 
استعداد برخوردار باشیم که هر لحظه در رویکردهای خود در عرصه 

بین المللی تجدیدنظر کنیم و در 
صورت لزوم آنها را تغییر بدهیم. 
اگر رئیسی می خواهد نام نیکی از 
خود برجای بگذارد باید تنگناها 
را بشکافد و بن بست ها را از بین 
ببرد. ما باید به این واقعیت پی 
ببریم که به جز ارتباط سازنده و 
مثبت با جهان راهی برای حل 
مشکلات در عرصه بین المللی 
وجود ندارد. هنگامی  که صحبت 
از تعامل با جهان می کنم نیز 
با  که  نیست  این  منظور من 
کنیم؛  برقرار  رابطه  اسرائیل 
نیست.  گونه  این  اصلا  خیر، 
به جز رژیم اسرائیل کشورهای 
زیادی در جهان وجود دارند که 
می تواند با آنها رابطه داشت و از 
مزایای چنین رابطه ای به سود 
کشور استفاده کرد. ارتباط با 
کشورهایی مانند استرالیا چه 

اشکالی دارد؟حتی با آمریکا نیز باید رابطه اقتصادی داشت. باید 
رابطه با جهان را گسترش بدهیم تا کشورهای جهان نیز وارد بده و 
بستان اقتصادی با ایران شوند. در چنین شرایطی وضعیت اقتصادی 
مردم بهتر می شود و دولت می تواند مدعی باشد به مردم و کشور 
خدمت کرده است. ما باید استعداد بازنگری در رویکردهای اشتباه را 
در خودمان به وجود بیاوریم. ما باید از این استعداد برخوردار باشیم 
که هرلحظه در رویکردهای خود در عرصه بین المللی تجدیدنظر 

کنیم و در صورت لزوم آنها را تغییر بدهیم. 

کار  بیشتر  امتیازگیری  برای  ایران  و  آمریکا   تلاش 
برجام را به این نقطه رساند. آیا این رویکرد همچنان در 
دستور کار دو طرف قرار دارد و یا آن را تعدیل کرده اند؟ 
من این نوع طرز تفکر برای امتیازگیری از طرف مقابل که 
طرفین آن را دنبال می کنند خطا می دانم و معتقدم یکی از 
دلایلی که مذاکرات تاکنون به نتیجه نرسیده است استفاده از 
همین طرز تفکر بوده است. طرفینی که در حال مذاکره هستند 
باید این موضوع را درک کنند که مذاکرات هسته ای رقابت برای 
امتیازگیری بیشتر نیست. این مذاکرات با این هدف برگزار می شود 
که مشکلات طرفین حل شود. به همین دلیل نیز هنگامی که 
مذاکرات به نتیجه می رسد همه طرفین از مواهب آن استفاده 
می کنند. مذاکرات هسته ای میدان امتیازگیری از یکدیگر نیست. 
این مذاکرات به صورت جمعی برگزار می شود تا مشکلات به 
صورت جمعی حل شود. این توافق باید به شکلی تنظیم شود 
که برای همه طرف های مذاکره امتیاز به همراه داشته باشد. 
نکته دیگر اینکه ما هنوز هیچ 
نشانه و علائم متقنی نداریم که 
مذاکرات قرار است به نتیجه 
برسد و یا تاکنون رسیده است. 
از سوی دیگر ما هنوز نمی دانیم 
اگر قرار است برجام احیا شود چه 
فوایدی برای کشورهای طرف 
مذاکره خواهد داشت. ما تنها 
امیدواریم که اتفاقات خوبی در 
این زمینه رخ بدهد و مذاکرات 
برای کشورهای طرف مذاکره 
نتیجه بخش باشد. با این وجود 
هنوز پاسخ دقیقی برای اینکه 
در آینده چه اتفاقی رخ خواهد 
باید مسیری  داد نداریم. ما 
که ک دولت های مختلف در 
کشورهای  و  آمریکا  ایران، 
اروپایی را مورد بررسی و ارزیابی 
قرار بدهیم تا بتوانیم به این 
جمع بندی برسیم که چه اتفاقی 
رخ داده که وضعیت مذاکرات به این نقطه رسیده است. اصل قضیه 
هنر مذاکره کردن و حل کردن مشکلات است. در این مرحله بوده 
که شاهد مشکلات زیادی بوده ایم. سوءتفاهم ها، لج بازی ها از سوی 
طرفین مذاکره کار را برای همه مشکل کرد. اگر امروز طرف های 
مذاکره به این نتیجه برسند که این سوءتفاهم ها نه تنها سازنده 
نبوده و بلکه مخرب نیز بوده می توانند به نزدیک شدن مواضع به 
یکدیگر امیدوار باشند. رویکردی که می تواند باعث شود مذاکرات 

به نتیجه برسد. 

باید به دنبال ایجاد توازن 
در قالب احیای برجام باشیم 

پیروز مجتهدزاده در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

خبــــر
حکم نهایی دادگاه برای ۵ مدیر متخلف  

آرمان ملی: رئیس کل دادگستری استان تهران جزئیات رأی 
نهایی دادگاه را در خصوص پرونده ترک فعل تعدادی از مدیران فعلی و 
وقت دستگاه های مختلف در حوزه اجرای قانون هوای پاک اعلام کرد. 
علی القاصی رئیس کل دادگستری استان تهران از صدور رای نهایی 
در خصوص پرونده ترک فعل تعدادی از مدیران در حوزه اجرای قانون 
هوای پاک خبر داد و گفت: در این پرونده، »معاون برق و انرژی وزارت 
نیرو«، »مدیرعامل وقت شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران« و »معاون وقت محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیست« هر کدام به ۳ سال انفصال از خدمات دولتی و 
همچنین »معاون وقت نظارت بر اجرای استانداردهای سازمان ملی 
استاندارد ایران« و »معاون وقت تدوین و ترویج استاندارد سازمان ملی 
استاندارد« به جهت بازنشستگی در زمان اصدار دادنامه بدوی و توجه 
اتهام در مقام تصدی مسئولیت اجرایی، هر کدام به پرداخت ۲۰۰ 

میلیون ریال جزای نقدی درجه ۶ محکوم شدند.

آرمان ملی- احسان انصاری: آیا ایران و آمریکا در مواضع خود برای رسیدن به یک توافق یا تفاهم تعدیل ایجاد 
کرده اند؟ به چه میزان این احتمال وجود دارد که مذاکرات پشت پرده در نهایت به یک توافق و یا تفاهم بین ایران 
و آمریکا منجر شود؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات با دکتر پیروز مجتهدزاده، تحلیلگر روابط بین الملل 
گفت وگو کرده است. مجتهدزاده معتقد است: »هنگامی که ما از بیرون از این بازی شطرنج نشسته ایم و نگاه می کنیم 
که مهره ها چگونه حرکت داده می شود باید با خود بیندیشیم که ما چه رویکرد در پیش گرفتیم که به موازنه و 
توازن در عرصه بین المللی دست پیدا کردیم و در مقابل چه رویکردی در پیش گرفتیم که امروز در این نقطه قرار 
گرفته ایم. بدون تردید رویکردی که ما را به توازن رساند تلاش برای تعامل و مذاکره با جهان بود. اتفاقی که برای ما 
دستاوردهای مهم سیاسی و بین المللی به همراه داشت. طرفین در شرایطی قرار ندارند که بتوانند لج بازی کنند. 

در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

مذاکرات میدان امتیازگیری نیست
زمان آن فرا رسیده در مذاکرات اشتباهات گذشته را تکرار نکنیم 
در مذاکرات باید براساس واقعیت ها عمل کرد نه شعار 
باید استعداد تجدیدنظر در سیاست های اشتباه را در خود به وجود بیاوریم 

اگر قرار است توافقی بین ایران و آمریکا 
صورت بگیرد طرفین باید به این درک 
برسند که قبل از تفاهم نهایی ابتدا در 
حاشیه هایی که پیرامون مذاکرات در 
جریان بود به توافق دست پیدا کنند. من 
امیدوارم هر دو طرف دست از لج بازی 
بردارند. ما باید استعداد بازنگری در 
رویکردهای اشتباه را در خودمان به 
وجود بیاوریم. ما باید از این استعداد 
برخوردار باشــیم کــه هرلحظه در 
رویکردهای خود در عرصه بین المللی 
تجدیدنظر کنیم و در صورت لزوم آنها 

را تغییر بدهیم 

یک فعال سیاسی اصولگرا اظهار داشت: معمولا 
در انتخابات جریان های سیاسی اصولگرا دو هدف 
دارند، یکی موفقیت و دوم مشارکت مردم است، 
بنابراین به کارگیری روش هایی برای افزایش 
مشارکت مردم مطلوب است. وی افزود: حالا 
باید دید موفقیت و افزایش مشارکت در چه 
قالبی فراهم می شود، آیا با ائتلاف همه سلایق 
اصولگرایی این دو هدف محقق می شوند یا در 
قالب رقابت امکان پذیر هستند؟ بررسی ها روی 
شکل و قالب نحوه حضور در انتخابات معمولا تا 
دقیقه ٩۰ ادامه پیدا می کند و نهایتا در روزها یا 
هفته پایانی منتهی به روز انتخابات تصمیم گیری 

می شود. بیژن مقدم درباره درخواست پایداری 
برای داشتن ۵۰ درصد فهرست تهران یادآور شد: 
برای پیروزی و موفقیت قطعا هم افزایی و وحدت 
اولویت دارد، مگر آنکه در مسیر انتخابات برخی ها 
بخواهند از مجموعه ائتلاف یا وحدت جدا شوند. 
در تمام ادوار انتخابات برخی گروه ها این بحث 
را داشتند که وزن و نفوذ اجتماعی و سیاسی 
ما اینقدر است، بنابراین در فهرست نهایی باید 
تعداد بیشتر به جریان یا گروه ما اختصاص پیدا 
کند. وی ادامه داد: وقتی یک مجموعه ائتلافی 
شکل می گیرد، ضوابط و چارچوبی برای انتخاب 
نامزدها تعریف می شود. گروه هایی هم که وارد 

این ائتلاف می شوند طبعا هم وزن نیستند، گاهی 
اوقات برخی شان فراتر از وزن خود سهمیه هایی 
را می خواهند، به طوریکه احساس می شود این 
سهم خواهی اساسا برای برهم زدن قاعده بازی 
است؛ بعد هم هر کس علت خروج از ائتلاف را از 
آنها بپرسد می گویند به ما سهمیه ندادند. مقدم 
با بیان اینکه گاهی سهم خواهی انتخاباتی یک 
گروه برای برهم زدن ائتلاف است، بیان کرد: وقتی 
گروهی فراتر از ظرفیت اجتماعی خودش سهم 
می خواهد، دیگران را نیز به این موضوع حساس 
می کند و این حساسیت ها منجر به برهم خوردن 

قاعده بازی می شود. 

بیژن مقدم: 
برخی فراتر از وزن 
خود سهمیه هایی

 را می خواهند 



   در خبرها خواندیم که دوره آموزشی تازه ای را با 
عنوان »کارگاه شعر و نظریه ادبی« و با همکاری 
موسسه فرهنگی »هفت اقلیم« پیش رو دارید. لطفا 

درباره برنامه آموزشی این دوره توضیح دهید. 
بله. بعد از وقفه ای چند ساله به خاطر شرایط کرونایی و 
مسائل دیگر، با پیشنهاد و پیگیری دوستان سرانجام برای 
برگزاری دوره  جدید مهیا شدیم که امیدوارم مفید واقع شود. 
در این دوره نیز همچون گذشته، کارگاه دارای دو بخش نظری 
و عملی خواهد بود. در بخش نظری به باختین خواهیم پرداخت 
تحت عنوان کلی »باختین و ادبیات.« البته عنوانش می توانست 
»باختین، نظریه پرداز گفت وگو« باشد که به دلایلی عنوان 
اولی را برگزیدم. بخش دوم کارگاه هم به نقد و بررسی گروهی 

شعرهای هنرجویان کارگاه اختصاص دارد. 

  ذیل عنوان نظریه  ادبی، به کدام مبانی نظری خواهید 
پرداخت و آیا به کاربردی بودن آنها برای هنرجویان 

نیز نظر داشته اید؟ 
ما در این دوره سعی می کنیم تنها بر نظریات باختین در 
حوزه  ادبیات )و با نگاهی به شعر!( متمرکز شویم و نه مثلا 
فلسفه، انسان شناسی، روانشناسی و.... که در هر کدام از آنها 
صاحب نظری بزرگ است و در بخشی از مقولات از آغازگران. 
اما در ادبیات هم باختین منحصرا به رمان و تئوریزه کردن ژانر 
رمان پرداخته است و شعر )و زبان شاعرانه( را تنها در وجهی 
سلبی در برابر آن قرار داده است. یعنی آنچه که رمان واجد آن 
است و زبان شاعرانه فاقد آن )و یا فاقد اهمیت ژنریک(؛ مانند 
چندصدایی اصیل، چندزبانی؛ دیگرزبانی و... اتفاقا همین 
مسأله اکنون برای ما مهم است و می خواهیم ببینم که ژانر 
شعر و زبان شاعرانه به طور کلی )با تعبیری که باختین از 
زبان شاعرانه داشت(، در طول دهه های بعد از آن نظریات 
چه تغییر و تطوراتی را از سر گذرانده است و چگونه آن تلقی 

باختین از شعر دیگر جوابگو نیست. 
عناوین مورد بحث در این دوره بسیار گسترده و ممکن است 
صحبت از همه  آنها در یک ترم میسر نباشد. باید ببینیم چگونه 
پیش خواهیم رفت. اتفاقا آن چه در این دوره ها مطرح خواهد شد 
به گمانم بسیار کاربردی و ضروری خواهند بود، حداقل به دلیل 
خلط مبحث هایی که در حوزه  نظری شعر و ادبیات ما بسیار رخ 
داده است و در حال رخ دادن است. برای شروع، این عناوین و 
مباحث را به عنوان نمونه، با هنرجویان در میان خواهم گذاشت: 
- اصطلاح شناسی )۱(: انگاره/ سبک پردازی/ زبان شاعرانه/ 

ابژه شدگی 
- فرازبان شناسی/ گفتار/ مناسبات گفت وگویی 

- سخنِ »تک گفتارانه« 
- چند آوایی و سنخ های سخن 

  بیش از 3 دهه از دهه 7۰ که آن را به عنوان نقطه 
عطف شعر زبان، یا شعر مبتنی بر زبان می  شناسیم، 
می گذرد. رویکرد امروز شما به زبان شعر و اهمیت آن 

در جریان شعر پیشرو چیست؟ 
شعر همواره یک رابطه  هستی شناختی ویژه با زبان دارد و این 
مختص به دیروز و امروز و گرایش ها و مکاتب مختلف نیست. 
یک نوع رابطه و امری ژنریک که مختص شعر است و من قبلا در 

جلدهای اول و دوم »سخنِ رمزِ دهان«، به اندازه  
دانش و تجربیات محدود خود، به طور مفصل 
به آن پرداخته ام. اما اکنون در همین مباحث 
کارگاه قرار است که اتفاقا به همین مسأله هم 
پرداخته شود و بعدها در جلد سوم کتاب مذکور 
در اختیار خوانندگان قرار گیرد. اجازه دهید 
خوانندگان عزیز را فعلا به آن ها ارجاع دهیم. 
اما زبان شعر امروز تجربه های جدیدی را از سر 
می گذراند که امری ناگزیر است و تقاضای عصر. 
و می توان بخش های مهمی از وضعیت تازه را با 
همین چندزبانی، دیگرزبانی و ورود سامانه ای 
)ناسامانه ای!( از زبان ها و انگاره های زبانی مختلف 
و متقاطع به درون یک متن شعری، تا حدود 

زیادی توضیح داد. 

  برخی معتقدند حرکت شعر به عنوان 
یک مخلوق هنری به سمت نظریات زبانشناسانه که 
ماهیتی علمی دارند، تا حد زیادی شعر را به جریانی 
تخصصی تبدیل می کند. توضیح شما به این دست 

منتقدان چیست؟ 
نظریه   هرگونه  که  می شود  خلق  وقتی  شعر  ببینید 
زبان شناسانه و علمی و غیره را در پشت سر بگذرد. شعر به عنوان 
یک هنر بالذت و حس و ضرورت های حسی سروکار دارد. شعر به 
سمت هیچ نظریه ای حرکت نمی کند، این نظریات زبان شناسانه 
و غیره به تعبیر شما هستند که باید ببینند شعر دارد چه می کند 
تا خود را به آن برسانند و تا بتوانند دگردیسی های احتمالی 
آن را توضیح دهند. بنابراین وقتی به نظر می آید که شعر دارد 

به یک جریان تخصصی تبدیل می شود، ممکن است چنین 
تصوری در اغلب اوقات یک تصور واقعی نباشد. مشکل در جای 
دیگری است که برقرای ارتباط مخاطبان با شعر همچنان در 
حال کمرنگ شدن است. شعر سهل و ممتنع هم مختص دیروز 
و امروز و گرایش ها و مکاتب مختلف نیست! اما ممکن است 
امروزه چنین شعری هم نوشته شود، اما برای خیلی ها تخصصی 

به نظر آید! 

  با توجه به تعاملی که از طریق کارگاه های آموزشی و 
جلسات نقد و نظر با نسل های جوان تر شاعر دارید، 
چه آینده ای را برای سالیان و دهه های پیش روی شعر 

فارسی متصورید؟ 
همه باید روزی به شعر بازگردند. 
بسیاری از مشکلات و معضلات عجیب و 
غریب و پیچیده  بشر امروز ناشی از همین 
مسأله است که شعر و هنر را تا حد زیادی 
کنار گذاشته است! می خواهم همین ها را 
با جوان ترها در میان بگذارم و فکر می کنم 
در آینده این نقصان سرانجام بیشتر و 

بیشتر درک خواهد شد. 

  مطبوعات، جراید و رسانه ها در 
ادوار پیشین، نقش حائز اهمیتی در 
توسعه دانش و پیشبرد جریان های 
شعری بازی می کردند. آیا همچنان 
می توان چنین کارکردی را از آنان 

انتظار داشت؟ 
قطعا. اما البته رسانه های امروز بسیار 
متنوع ترند و شیوه های عمل شان بسیار متفاوت تر از گذشته 
است. درک این موضوع و تغییرات متناسب با آن است که 
می تواند تاثیرات گذشته و بلکه بسیار بیشتر از آن را دوباره 

برگرداند. 

  به عنوان آخرین سوال؛ لطفا درباره فعالیت های اخیر 
و حال حاضر خود بگویید. آیا اثر تازه ای را در آستانه 

انتشار دارید؟ 
جلد سوم »سخنِ رمزِ دهان« در راه انتشار است. و تجدید 
چاپ بعضی از کتاب های قبلی. دو مجموعه شعر آماده کرده ام 

که هنوز فکری برای شان نشده. و... 
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قهرمانی که هرگز نباخت! 
مجتبی گلستانی؛ هشتک میم -  نگاه 

حالا ۲ سال از هجرت بی بازگشت مجتبی 
می گذرد، از پرواز شاعر و نویسنده ای خاص، 
منتقد و پژوهشگری سختکوش و رفیقی بی بدیل و 
بی دریغ. ۲٨ تیرماه ۱۴۰۰ بود که دست سیاه کرونا، 
چشم های نافذ و نکته بین گلستانی را برای همیشه 
بست؛ ابَرَانسانی که هرگز نباخت؛ نه به معلولیت و نه 
به محدودیت. روزگار از فیلسوف جوان ما که تازه 
می رفت ثمره ۴۰ سال مقاومت و جنگیدن با مصائب 
ریز و درشت زندگی  را بچیند، قهرمانی بی کم و 
کاست ساخته بود؛ تن و جانی ورزیده با اندیشه ای 
مثال زدنی. دانشمندی که به گواه آمارهای یک 
پلتفرم کتابخوانی در ٨ سال پایانی زندگی اش، ٨۴۴ 
نسخه کتاب الکترونیک خوانده بود؛ یعنی ماهانه 
٩ کتاب! تازه این آمار، مطالعه  کتاب های کاغذی 
توسط مجتبی را در برنمی گیرد. به یقین که از او 
بسیار می توان نوشت؛ اما در این یادنامه  کوتاه که به 
بهانه سالروز آسمانی  شدنش می نویسم، خوش دارم 
بیشتر از قهرمانی هایش بگویم؛ از تن و روحی مبارز 
و مطالبه گر که هرگز از پای ننشست. آنچه در ادامه 
می خوانید؛ یکی از یادداشت های مجتبی گلستانی 
است؛ درباره معلولیت و ضرورت به رسمیت شناختن 

تفاوت ها. 

    می نویسم برای دعوت به فکر کردن 
چرا گاهی از معلولیت و به ویژه از تجربه های 
شخصی ام می نویسم؟ چرا در این سال ها نوشتن 
و سخن گفتن از معلولیت برایم این همه ضروری و 
الزام آور شده است، یک »بایدِ« تعیین کننده  اخلاقی 
که با وجود شخصی و هویت فردی من گره خورده 
است؟ نمی نویسم که ناله کنم، نمی نویسم که شکوه 
سر دهم، گلایه کنم، نق بزنم، توجهی به خود جلب 
کنم یا هرچه، که احتیاجیم نیست به اینها. من 
بی تردید با هرآنچه هستم، خوشم. از خودم نیز تا 
بدان جا که باید می کوشیده ام،  خرسندم.  ای بسا 
می نویسم که همین ها را یادآوری کنم که زنهاری 
دهم که مبادا قضاوتم کنید با ایده آل ها و معیارهای 
خودتان که از تفاوت و تغییر دفاع می کنم، از همان 
برابری و آزادی که سنگش را به سینه می زنید. 
راه درازی را آمده ام و راه، هنوز طولانی است و 
من ادامه می دهم؛ چنان که ادامه داده ام و دوام 
آورده ام با همه رنج ها و زخم ها و نگویم بی اعتنا 
و بی تفاوت به دیگران، که اتفاقا بسیار حرف ها 
شنیده ام، بسیار سکوت کرده ام، به انزوای خود و 
اندیشیدن در خلوتم پناه برده ام به قصد دگرگونی 
وضع و حال و در آغوش زمان تسلا جسته ام که 
بگذرد و راهی بگشاید، که رخداد های زندگی از 
حساسیتم به مسأله  معلولیت نکاسته و آدم ها و 
رفتارها و حرف هاشان بر نکته سنجی ام درباره تفاوت 
بدنی افزوده اند و اگرچه بی رحمانه، یادم آورده اند 
هربار که چقدر مبارزه و مطالعه ضروری و اضطراری 
است و همه  واکنش ها را بسی جدی می گیرم هر 
روز، چون باور من است که نه فقط این رفتارها و 
واکنش ها، بلکه جهان و روایت مسلط از جهان - در 
اخلاقی ترین کنش- »باید« تغییر کند که باورم این 
است که خشونت ها و دیگر هراسی ها و برتربینی ها 
و معلول هراسی ها خود گواهی است بر ضرورت 
مداومت و فوریت مبارزه و مقاومت. و اگر حرف 
می زنم، از تجربه هایم می نویسم، هم از این روست 
که سخن گفتن از تفاوت و هویت را از چنگ گفتمان 
غالب یکسان ساز و دیگرهراس رها سازم به سهم 
خودم. منظورم آن شیوه  سخن  گفتنی است که از 
غیر می هراسد و با اولین جمله که او بر زبان می آورد؛ 
به بهانه های واهی ازجمله نسبت دادن تجربه های 
تفاوت به عقده ها و خاطره های بد کودکی و از این 
دست روانشناسی گرایی های فردگرایانه  مبتذل، 
تا پاک کند دامان آلوده  جامعه و اجتماع را از شرم 
غیرسازی و کنارگذاری، تا تداوم ببخشد هر تبعیضی 
را که در جریان است تحت عنوان عادی و بهنجار... 
باور دارم که بی پروا سخن گفتن از خود و تجربه های 
خود، وظیفه  اخلاقی هر اقلیتِ دچار تبعیض است. 
و چه هولناک است وقتی به ما، تو و من، گوشزد 
می کنند، و چه بسیار در گوش مان خوانده بوده اند، 
که از خود و از زخم های کاری جامعه بر تار و پودمان 
در برابر همین جامعه هیچ نگوییم و گوش بسپاریم 
به همان روایت ها و نسخه های همیشگی برای 
تحکیم الگوهای همیشگی. اما چه کس بیشتر از 
من صلاحیت دارد که از تجربه  معلولیت بنویسد؟ 
پس من می نویسم که بنویسم که نوشتن رهایی 
است. می نویسم که صدا شوم، صدا باشم، صدای 
دیگری، صدای آن دیگری که منم. و نیازی ندارم 
حتی به همدلی و تسلایی. می نویسم برای دعوت به 
فکر کردن، می نویسم تنها که مطالبه کنم، مطالبه  
اندیشیدن به دیگری بودن دیگری از آن رو که با 
معیارها و هنجارهای رسمیت یافته ناهمسان و 
ناهمخوان است و برای به رسمیت شناختنش... و 

باز خواهم نوشت.

یادداشت

بسیاری از 
مشکلات و 
معضلات عجیب 
و غریب و پیچیده  
بشر امروز 
ناشی از همین 
مسأله است که 
شعر و هنر را تا 
حد زیادی کنار 
گذاشته است! 

 هادی حسینی نژاد
 روزنامه نگار

سیمون دوبوآر با نام اصلی سیمون لوسی ارنستین ماری 
برتراند دوبوآر، فیلسوف، نویسنده و اگزیستانسیالیست فرانسوی 
بود که در ٩ ژانویه سال ۱٩۰٨ در پاریس و در خانواده ای بورژوا 
به دنیا آمد. من هم مثل خیلی های دیگر دوبوآر را با کتاب جنس 
دوم شناختم. در کتاب جنس دوم، دوبوآر استدلال های خود را 
از طریق اگزیستاتسیالیستی فمینیستی بیان می کند. در کتاب 
زمان رازداری که محوریت اصلی دوبوآردر این کتاب بر اساس 
زندگی زنی طرد شده است، مسأله مهم و حیاتی ای چون شکاف 
نسل ها نیز به وضوح و روشنی به نمایش درآمده است. مثل خیلی 
از آثار دیگر سیمون دوبوآر که بر پایه تجربیات زیست شناختی و 
البته حقیقی انسان ها نوشته شده است، زمان رازداری هم از این 
اسلوب مستثنی نیست. داستان زوجی که صد درصد با مدرنیته 
همسو هستند و آن را عامل پیشرفت می دانند. اما بعد از اینکه 
صاحب فرزند می شوند با حجم وسیعی از تناقضات روبه رو شده و 
درمی یابند که نمی شود و نباید گاهی دست از اعتقادات برداشت. 
»... مغزم برای حل آن همکاری خوبی با من دارد به نظرم 
می آید از خلال لایه های مختلف به اسرار پنهانی کلمات پی 
می برم و آنها را بر روی کاغذ می کشانم. وقتی آخرین خانه جدول 
پر شد به سراغ کمدهای لباسم رفتم و زیباترین آنها را که لباسی 
با ترکیب رنگ صورتی و خاکستری بود درآوردم. در پنجاه سالگی 

هنوز سر و لباسم یا زیادی غم انگیز بود یا زیادی شاد... .« 
خانواده و در محوریت آن زن از ملزومات و نیروهای محرکه 
نوشتارها و البته داستان های دوبوآر است و نمی شود نقش آن را 
نادیده گرفت. در کتاب زمان رازداری برمی گردیم به دهه های 
شصت و هفتاد میلادی و ارزش ها و معیارهای فرهنگی و 
خانوادگی را در آن سال ها که تب و تاب پس از جنگ جهانی دوم 
هنوز فروکش نکرده است و خانواده معتقدند که جهانِ رو به جلو 
نیاز به تغییر دارد را نظاره می کنیم. تلاش دوبوآر برای نشان دادن 
خانواده ای نه چندان موفق در پیشبرد اهداف و اندیشه هایشان در 
این کتاب درخور توجه است. تابوشکنی در مورد خانواده رویایی 
و بی عیب و نقص. دور شدن نسل ها از هم یکی دیگر از معضلاتی 

است که دوبوآر در این کتاب و چند اثر دیگر به خوبی به آن 
پرداخته است. شکافی عمیق که باعث می شود والدین و فرزندان 
را در دو سوی مختلف مسیر زندگی قرار بدهد و همین موضوع 
باعث به چالش کشیده شدن روابط والدین و فرزندان می شود. 
در این روایت با تلاش مذبوحانه پدر و مادری مواجه می شویم 
که سعی دارند این شکاف عمیق را پر کنند.... » به هر حال من 
می دانم که دیگر جوان نیستم. و فقط موجودی هستم که خود 
را خوب نگه داشته ام یا خوب مانده ام.این با جوانی فرق داشت. 
ضمن آنکه چه بسا همه چیز حالا در من پایان گرفته باشد. این 
افکار عذاب آور نمی گذاشت بخوابم. قرص خوردم تا به خواب 

بروم. به عبارتی کابوس ببینم....« 
نکته مهم و قابل تامل دیگری که می توانیم ردپای آن را در 
داستان ببینیم، زن این روایت است. زن داستان، خود را انسانی 
طرد شده و ناموفق می داند. کسی که در پیله تعصبات و عملکرد 
نامطلوب اندیشه های خاک گرفته اسیر است و هر چه روبه جلو 
پیش تر می رود کمتر به موفقیت می رسد. گاهی فکر می کنم 
تاثیر رابطه دراز مدت و نه چندان موفق دوبوآر و سارتر باعث 
شده است تا سیمون دوبوآر نتواند واکنش هایی را که به واسطه 
زن بودن از دنیای پیرامونش گرفته است هضم و درک کند. 
نگرش او به دنیای زن ها و  ای بسا فشار جامعه پدرسالار به آنها 
باعث شده است تا او همواره در پی یافتن راهی برای نشان 
دادن تناقضات و تفاوت هایی باشد که بر زنان روا داشته 

شده است. اگرچه رابطه میان سارتر و دوبوآر همیشه بر پایه 
احترام و درک متقابل بود اما فاصله ای که دوبوآر به واسطه 

زن بودنش با سارتر و اندیشه ها و عملکردش احساس می کرد 
همیشه دستاویز روایت ها و داستان هایی بود که در آن زنان به 
تلاش بیشتری برای نشان دادن خودشان نسبت به دیگران نیاز 
داشتند. در کتاب زمان رازداری نیز با زنی برخورد می کنیم که 
هرچند این تلاش را برای رساندن خانواده به تعادلی دیر هنگام 
می کند، اما همیشه در پس ذهنش خود را موجودی ناتوان و 
دور افتاده از مسائل اجتماع می بیند و همین موضوع خود باعث 

عذاب وجدان درونی در او می شود. گاهی به بن بست می رسد و 
عمیقا احساس تنهایی می کند. زمان رازداری شباهت زیادی به 
کتاب »سوء تفاهم در مسکو« دارد و شخصیت ها هم همین طور. 
محوریت داستان هم در آن کتاب خانواده است و تفاوت نسل ها 
و اندیشه ها. با این تفاوت که زن و مرد میانسال داستان اینبار به 
جای بودن در جغرافیای مسکو در فرانسه زندگی می کنند و در 
تلاش برای تربیت فرزند مشترکشان گاهی به بن بست می رسند. 
این نگاه روشن و ریزبینانه به مسائل و معضلات خانوادگی 
همیشه یکی از مولفه ها و مشخصه های قلم دوبوآر بوده است 
و در این چالش ها زنان اغلب نقش های پررنگ تری را به عهده 

می گیرند. 

سیمون دوبوآر و 
»زمان رازداری« 

 مریم طباطبایی ها
  نویسنده و منتقدنویسنده و منتقد

 شمس آقاجانی  شمس آقاجانی 
در گفت وگو با »آرمان ملی«: در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

شعر به سمت هیچ نظریه ای 
حرکت نمی کند 
آرمان ملی: شاعران، منتقدان و دنبال کنندگان جدی 
و تخصصی شعر در دهه های اخیر، حتما با این گزاره 
آشنایند که »شعر در زبان اتفاق می افتد.« توجه به این 
مفهوم، خواسته یا ناخواسته مستلزم ورود به عرصه های 
زبان شناختی و نظریه های ادبی خواهد بود؛ رویکردی که 
شعر را از مخلوقی صرفا احساسی به مولودی تخصصی و 
چه بسا علمی تبدیل می کند. هرچند این رویکرد، بیشتر 
یک رویکرد پساسرایشی است و به قول شمس آقاجانی 
»شعر به سمت هیچ نظریه ای حرکت نمی کند، این نظریات 
زبان شناسانه هستند که باید ببینند شعر دارد چه می کند 
تا خود را به آن برسانند تا بتوانند دگردیسی های احتمالی 
آن را توضیح دهند.« بحث را در گفت وگو با این شاعر و 
منتقد ادبی که یکی از چهره های مطرح کارگاه زنده یاد 
رضا براهنی در دهه 7۰ بوده است، از پی می گیریم؛ آن هم 
به مناسبت برپایی »کارگاه  شعر و نظریه ادبی« در آینده ای 

نزدیک. 

گروس عبدالملکیان 
برگزیده جایزه رودی شد

مراسم اختتامیه جایزه »رودی« سال ۲۰۲3 
روز گذشته در شهر تورین ایتالیا با معرفی 
برگزیده  عنوان  به  عبدالملکیان  گروس 

این رویداد برگزار شد.
جایزه  پایانی  مراسم  گزارش مهر،  به 
»رودی« در سال ۲۰۲3 در شهر تورین ایتالیا 
برگزار شد و جایزه بخش شاعران تأثیرگذار 
معاصر که با عنوان »شاهد زیبایی« شناخته 
می شود به گروس عبدالملکیان از ایران 
مهم ترین  از  یکی  »رودی«  رسید.جایزه 
جوایز ادبی ایتالیاست که حدود 3۰ سال از 
شروع فعالیتش در شهر تورین می گذرد. 
این جایزه در چندین بخش از جمله شعر 

ایتالیا،  جوان  شعر  ایتالیایی،  شاعران 
ادبی و  جایزه منتقدان و روزنامه نگاران 
همچنین شاعران تأثیرگذار معاصر با عنوان 
می شود.بخش  برگزار  زیبایی«  »شاهد 
اصلی این جایزه با عنوان »شاهد زیبایی« 
به چهره هایی چون  در سال های گذشته 
روبرتو وکیونی و ماریانجلا گوالتیری اهدا 
شده است. همچنین مراسم اختتامیه این 
جایزه در سال ۲۰۲3 روز گذشته برگزار شد 
که در این مراسم جایزه »شاهد زیبایی« 
به گروس عبدالملکیان از ایران اهدا شد.متن 
بیانیه هیئت داوران این جایزه به شرح زیر بود:
جهان،  سطح  در  گروس عبدالملکیان 

یکی از شاخص ترین صداهای شعر معاصر 
فارسی است. چندین سال است که شعرها 
و سطرهای او نه تنها در ایران که در زبان های 
مختلف دست به دست می چرخد و اثرگذار 
است. آثار او که در ادامه رشته کوه عظیم 
شعر هزار ساله فارسی است، منعکس کننده 
زندگی، رنج، رؤیا و سرنوشت مردمی است 
که همواره برای صلح، آزادی و برابری مبارزه 
تنهایی«  کرده اند. کتاب »جنگ، عشق، 
شعرهای گروس عبدالملکیان  )گزیده 
به ایتالیایی( فرصتی است تا طنین فریاد 
انسانیِ شعرهای او را به ایتالیایی بشنویم. 
بنابراین به پاس اثرگذاری شاعرانه و عمق 

شعرهای او، به پاس تعهد اجتماعی، مدنی 
و انسانی آثارش، جایزه »شاهد زیبایی« را 
به گروس عبدالملکیان اهدا می کنیم. به امید 
اینکه بار دیگر شعر، موجب حرکت به سمت 

جهانی زیباتر شود.«
عنوان  تنهایی«  کتاب »جنگ، عشق، 
مجموعه ای از گروس عبدالملکیان به زبان 
ایتالیایی منتخبی از سه مجموعه »حفره ها«، 
»سه گانه ی خاورمیانه« و »پذیرفتن« است. 
این کتاب با ترجمه مشترک فائزه مردانی و 
فرانچسکو اوکتو در سال ۲۰۲۲ به ایتالیایی 
ترجمه و در انتشارات کارابا منتشر شده 

است.
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

پروبیوتیک ها کلید درمان افسردگی هستندباکتری های روده بر سلامت قلب تأثیر می گذارند
 تحقیقات جدید ارتباط بین باکتری های روده و 
پلاک های آترواسکلروتیک عروق کرونر را نشان داد. 
یک مطالعه جدید نشان می دهد که آنچه در روده 
اتفاق می افتد می تواند تأثیر قابل توجهی در سلامت 
کلی قلب داشته باشد. محققان باکتری های روده و 
تصویربرداری قلبی ٨٩۷۳ شرکت کننده را که بیماری 
قلبی نداشته و بین ۵۰ تا ۶۵ سال بودند، بررسی کردند. 
»تاو فال«، محقق ارشد می گوید: »پس از تجزیه و تحلیل 

تصویربرداری قلبی و فلور روده، ما دو نوع باکتری خاص را 
کشف کردیم.« گونه های استرپتوکوک رابطه نزدیکی با 
نشانگرهای زیستی التهاب سیستمیک در گردش خون 
داشتند. محققان معتقدند برخی باکتری های خاص 
ممکن است عوامل خاصی را که از سلامت قلب بهره 
می برند آزاد کنند، یا این گونه های باکتری ممکن است 
در سرکوب التهاب یا احتمالا رشد سایر باکتری هایی که 

موادی را که برای قلب مضر هستند، نقش داشته باشند.

 بر اساس تحقیقات پروبیوتیک ها ممکن است در اثربخشی 
درمان های سلامت روان موثر باشند. افراد مبتلا به اختلال 
افسردگی که مکمل های پروبیوتیک را همراه با داروهای 
ضدافسردگی استاندارد مصرف می کردند علائم شان کاهش 
یافت. کارشناسان توصیه می کنند که غذاهای غنی از 
پروبیوتیک مانند ماست، کفیر را در رژیم غذایی خود بگنجانید. 
داروهای ضدافسردگی معمولا اولین خط درمان برای افراد 
مبتلا به اختلال افسردگی حاد هستند. در یک تحقیق افراد 

مبتلا به اختلال افسردگی حاد که مکمل های پروبیوتیک 
حاوی ۱۴ سویه باکتری مصرف می کردند، علائم افسردگی در 
آنها کاهش یافت. این کارآزمایی ٨ هفته ای با دارونما انجام شد. 
مکانیسم های احتمالی شامل تولید انتقال دهنده های عصبی 
است که می تواند بر خلق وخوی تأثیر بگذارد و مولکول های 
سیگنال دهنده پیش التهابی به نام سیتوکین ها را کاهش 
می دهد. اثرات فیزیکی مثبت یک میکروبیوم روده سالم 

می تواند به وضعیت روانی سالم تری منجر شود.

 سندروم تونل کارپال، علائم و درمان
به نام  کوچک  استخوان  مچ دست هشت  محل  در   
استخوان های کارپال وجود دارند. یک رباط )که به آن 
رتیناکولوم هم می گویند( در قسمت جلوی مچ دست قرار 
دارد. بین این رباط و استخوان های کارپال فضایی به نام 
تونل کارپال وجود دارد. تاندون هایی که عضلات ساعد را به 
انگشتان متصل می کنند، از تونل کارپال رد می شوند. علاوه بر 
این عصب اصلی دست )عصب میانی( قبل از تقسیم شدن به 
اعصاب زیر مجموعه در کف دست، از این تونل عبور می کند. 
عصب میانی می تواند احساس را برای انگشتان شست، اشاره 
و انگشتان میانی ایجاد کند و به این ترتیب کنترل آنها را بر 
عهده دارد. علاوه بر این، عصب میانی حرکت عضلات کوچک 
در پایه انگشت شست را تحت کنترل خود دارد. درمان 
سندرم تونل کارپال به وسیله دستگاه ASA انجام می شود. 
این سندروم مربوط به مجموعه ای از علائم است که در نتیجه 
وارد شدن فشار به عصب میانی در تونل کارپال ایجاد می شود. 
با بالارفتن سن، سندروم تونل کارپال را بیشتر می توان در افراد 
زیر مشاهده کرد. افراد در دهه ۵۰ سالگی، که به طور خاص 
زنان را تحت تاثیر خود قرار می دهد. افراد در دهه ۷۰ سالگی 
که زنان و مردان را به طور مشابه تحت تاثیر خود قرار می دهد. 
سندروم تونل کارپال بیشتر در افرادی مشاهده می شود که 
چاق هستند و اغلب ریشه فامیلی دارد. این سندروم بیشتر در 

بین زنان باردار شیوع دارد.
  علائم

مورمور و سوزن سوزن: در این حالت احساس سوزش یا 
سوختگی در تمام یا بخشی از نواحی سایه زده شده در تصویر 
فوق احساس می شود. این علائم احتمالا اولین نشانه های 
ابتلا به بیماری هستند. علاوه بر این معمولا انگشتان اشاره و 
میانی بیش از بقیه انگشتان دست تحت تاثیر این سندروم قرار 
می گیرند. درد: احساس درد ممکن است در انگشتان ذکر شده 
فوق ایجاد شود. این درد ممکن است به ناحیه ساعد و حتی 
شانه نیز کشیده شود. بی حسی احساس: بی حسی ممکن است 
در انگشتان ذکر شده فوق یا در بخشی از ناحیه کف دست با 
تشدید بیماری ایجاد شود. خشک شدن پوست: ممکن است 
در انگشتان ذکر شده فوق مشاهده شود. ضعف احساس: 
ضعف در بعضی عضلات انگشتان در موارد تشدید بیماری 
احساس می شود. این احساس می تواند به تدریج افزایش 
پیدا کرده و باعث شود عضلات پایه انگشت شست نیز دچار 
مشکل شوند. این علائم از فردی به فرد دیگر متفاوت است و 
می تواند به صورت ملایم تا شدید در افراد بیمار مشاهده شود. 
همچنین در این حالت ممکن است یک دست یا هر دو دست 
تحت تاثیر بیماری قرار گیرد. در ابتدا علائم بیماری به صورت 
موقت و گه گاه ایجاد شده و معمولا پس از استفاده دست 
احساس می شوند. علاوه بر این، معمولا این علائم در زمان 
شب و هنگام بیدار شدن از خواب تشدید می شوند. علائم این 
بیماری می تواند با چند لحظه بلندکردن دست یا آویزان کردن 
آن کاهش پیدا کند. تکان دادن مچ نیز می تواند باعث کاهش 
علائم بیماری شود. به هر حال در صورتی که شرایط بیماری 
تشدید شود، علائم بیمار ممکن است به طور مداوم و ماندگار 

وجود داشته باشد.
 علل

در اکثر موارد دلیل اصلی ایجاد سندروم تونل کارپال 
مشخص نیست. در حقیقت در اکثر مواقع تغییرات ناچیز در 
تاندون ها یا سایر ساختارهای موجود در تونل کارپال باعث 
ایجاد مشکل می شود. این شرایط می تواند باعث افزایش 
فشار وارد شده به این تونل شود. به این ترتیب افزایش فشار 
می تواند بر عملکرد رگ های خونی تاثیر گذاشته و مقدار 
خون رسانی به عصب میانی را کاهش دهد. در نتیجه، عملکرد 
عصب میانی تحت تاثیر این شرایط قرار گرفته و علائم بیماری 
ایجاد می شود. مسائل ژنتیک می تواند نقش مهم در این رابطه 
داشته باشند. به نظر می رسد فاکتورهای ژنتیک )ارثی( نقش 
با اهمیت در این رابطه داشته باشند. در حدود ۱ نفر از هر ۴ 
نفر مبتلا به سندروم تونل کارپال دارای یک عضو نزدیک در 
خانواده هستند )پدر، مادر، برادر، خواهر( که به مشکل مشابه 
دچار شده است. شرایط استخوانی یا آرتروز مچ دست مثل 
آرتروز روماتوئید یا شکستگی استخوان مچ دست نیز می تواند 
باعث ابتلای فرد به سندروم تونل کارپال شود. سایر شرایط 
نیز می تواند بر ابتلا به سندروم تونل کارپال تاثیر گذار باشد. 
برای مثال، بارداری، چاقی، کم کاری تیروئید، دیابت، یائسگی، 
سایر بیماری های نادر، و عوارض جانبی برخی داروها می تواند 
بر ابتلا به این بیماری تاثیر داشته باشد. بعضی از این شرایط 
می تواند باعث جمع شدن آب زیر پوست شده و بر وضعیت مچ 
تاثیر گذارد. در نهایت این شرایط می تواند باعث ابتلای فرد به 
سندروم تونل کارپال شود. دلایل نادر شامل تشکیل کیست، 
تومور، و ورم نیز می تواند بر عملکرد تاندون ها یا رگ های خونی 

که از تونل کارپال عبور می کنند، تاثیر داشته باشند.
 درمان

 سندروم تونل کارپال باید در اسرع وقت پس از شروع علائم 
بیماری درمان شود. بعضی افراد که علائم بیماری آنها در سطح 
خفیف یا متوسط باشد، ممکن است با کمی استراحت دادن 
بیشتر به دست ها و اجتناب از انجام فعالیت هایی که علائم 
بیماری را تشدید می کنند، ناراحتی ناشی از بیماری را کاهش 
دهند و با استفاده از بسته های یخ ورم احتمالی ایجاد شده در 
محل مچ دست را از بین ببرند. اگر استفاده از این تکنیک ها 
نتوانست باعث کاهش علائم بیماری شود، لازم است از 
روش های درمانی دیگر همچون اسپیلینت مچ دست، دارو و 

عمل جراحی استفاده شود. 
 دارو

داروهای ضدالتهاب غیراستروئید همچون )ایبوپروفن 
)آدویل، مورتین  IB، و سایر داروهای مانند آن می توانند به 

کاهش درد کمک کنند.
 فیزیوتراپی

 روش های فیزیوتراپی شامل استفاده از امواج مافوق صوت، 
حرکت های کششی، و حرکت های بهبود دامنه حرکت 
است. در بعضی از کلینیک ها، این روش ها ممکن است 
توسط متخصص کاردرمانی برای بیمار تجویز شده و مورد 
استفاده قرار گیرد. درمان های فیزیوتراپی شامل: ماساژ بافت 
نرم، الکترودرمانی، حرکت دادن مفصل، درای نیدلینگ، 
گرما یا سرمادرمانی، تمرین های حرکتی به منظور بهبود 
انعطاف پذیری، آموزش و ارائه توصیه های لازم برای اصلاح 

فعالیت ها.

 عمــود ی  افقــی

  روتاویروس ها معمولا موجب اسهال 
آبکی غیرخونی در اطفال زیر ۵ سال شده و 
علائمی مانند تب و لرز، سر درد و بدن درد، 
درد شکم و بی اشتهایی را به همراه دارند. 
نکته قابل توجه این است ک این بیماری 
فقط در اطفال نیست و افراد با سنین بالاتر 
مانند پدر و مادر یا خواهر و برادر که با اطفال 
در ارتباط هستند هم در معرض خطر قرار 
دارند. روش انتقال روتاویروس معمولا از 
طریق تماس با فرد آلوده و رعایت نکردن 
بهداشت فردی بعد از تماس )مانند نشستن 
دست ها یا لمس سطوح آلوده به ویروس 
و خوردن خوراکی هایی که در آن ها مقدار 
کافی ویروس وجود دارد( است؛ از لحاظ 
شیوع می توان گفت یکی از شایع ترین علل 
عفونت های گوارشی است که در فصول 
ابتدایی سال که هوا نه چندان گرم و نه 
چندان سرد است بیشتر دیده می شود. به 
طور کلی  این بیماری چندان خطرناک 
نیست و راحت درمان می شود و روش 
درمان آن جایگزینی مایعات و استفاده 
از پروبیوتیک ها و ors است؛ اما چنانچه 
رسیدگی درست و درمان مناسب انجام 
نشود، به علت از دست رفتن آب زیادی از 
بدن شخص مبتلا )که اغلب شامل اطفال 
می شود( می تواند باعث آسیب به کلیه ها 
و در صورت عدم تشخیص به هموقع باعث 

آسیب های جدی تر و حتی مرگ شود.

 بنابر یک مطالعه  بین اختلال بینایی 
درمان نشده و احتمال بروز زوال عقل ارتباط 
وجود دارد. متخصصان، چشم دریافتند 
بیشتر  دارند  بینایی  مشکل  کسانی که 
احتمال دارد به زوال عقل مبتلا شوند. بر 
اساس یافته های این مطالعه، ۳۲.٩ درصد 
افراد دچار اختلال بینایی شدید یا نابینایی، 
علائم زوال عقل داشتند. »شیلا وست« 
از متخصصان مرکز چشم پزشکی گفت: 
ضعف بینایی با انزوای اجتماعی، دشواری 
در مطالعه و به  طور کلی کاهش محرک های  
فردی و اجتماعی همراه است. او در ادامه 
افزود: انزوای فردی و اجتماعی از عوامل 
خطرزا برای زوال شناختی است. اگر حتی 
ارتباطی غیرمستقیم بین اختلال بینایی و 
زوال شناختی وجود داشته باشد، پس بهبود 
بینایی باید خطر ابتلا به زوال عقل را کاهش 
دهد یا دست کم از سرعت پیشرفت بیماری 
بکاهد. پژوهشگران متذکر شدند این دو 

عارضه به یکدیگر مرتبط هستند.

 عمادالدین حاجی نژاد
 پزشک 

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
گذاشتن برخی اقلام در داخل خودرو می تواند باعث آسیب جدی شود، یک متخصص خودرو اقلامی را که در تابستان نباید داخل خودرو جا گذاشت را برشمرده 

است. در ادامه به وسایلی که نباید در تابستان در خودرو جا بگذارید، اشاره می کنیم:

وسایلی که نباید داخل خودرو جا بگذاریم

هرچند یک فندک با توجه به اندازه کوچکش بی ضرر به نظر می رسد اما اگر در هوای گرم در خودرو باقی بماند، خطر بروز آتش سوزی 
چندان دور از ذهن نیست. بهتر است مایعات قابل اشتعال را در تابستان از وسیله نقلیه خود دور نگه دارید.

برخی داروها مانند انسولین و تعدادی از آنتی بیوتیک ها باید در یخچال نگهداری شوند. گرما ممکن است داروها را خراب، 
بی فایده یا حتی مضر کند. همیشه بسته بندی دارو را به دقت مطالعه کنید تا نحوه نگهداری صحیح آن را بدانید.

فندک

دارو

بطری  پلاستیکی  آب که در گرما باقی می ماند، می تواند واکنش شیمیایی داشته باشد و مواد شیمیایی سمی مانند »آنتیموان« از 
آن ها به آب نشت کند. آنتیموان می تواند به چشم و پوست آسیب برساند و برای ریه، قلب و معده مشکلاتی به وجود بیاورد. بهتر است 

یک بطری از جنس فلز، شیشه  یا پلاستیک  بدون BPA  تهیه کنید.

از آنجا که اکثر مردم فقط در هوای گرم از ضدآفتاب استفاده می کنند، بنابراین ممکن است عجیب به نظر برسد که 
توصیه شود آن را در گرما رها نکنید. در ضدآفتاب ها چندین ماده وجود دارد که اگر در خودرو داغ باقی بمانند، می توانند 

تجزیه شوند و از کارایی ضدآفتاب بکاهند و در نتیجه از پوست در مقابل اشعه های یووی )UV( محافظت نکنند.

بطری آب

کرم ضدآفتاب

  ۱- ســمی- وزیرانوشیروان ساســانی ۲- بزرگوار- 
به خاطر- مجســمه ای که در آن تنها شــکل یک سر، 
پیکرتراشــی شــده باشــد ۳- پایان نامــه- مرطوب- 
خداحافظــی- گفت وگــوی اینترنتــی ۴- حاشــیه 
کتاب- درهم داخل شدن- آتشــدان حمام ۵- مطلع- 
لقب امپراتورژاپن بود- پل مردابــی ۶- مخالف کهنه- 
بخشش از مال وجان خویش- انیمیشني از داوید سورن 
۷- پاداش دهنــده- حیله گران- دفــاع فوتبال- همراه 
خم ٨- خودرأی ومغرور- کمک رسان ٩-  اشاره به دور- 
لبه شمشــیر- مرطوب- اکنون ۱۰- تلخــی- از بین 
رفته- نوعی مدل مو ۱۱- وسیله حل جدول- پایتخت 
جزایرکوک- نوعــی آب نبــات ۱۲- بین وداخل- اتاق 
کوچک- فیلمی از مسعود مددی ۱۳- علامت مفعولی- 
تحلیل غذا در معده- کم پشــت- چوب  خوشــبو ۱۴- 
فیلمی از آنتونی مان- نوعی ســاز- کیک معروف ۱۵- 

فاقد تصمیم- بچگانه
  

۱- بدمنظروبی ریخت- همسر اردشیراول- آلتی برای نواختن سازهای زهی ۲- بیهوده گوی- 
ازمشــاغل دســتی ۳-  چهارمن تبریزی- نفس بلند-  مادرعــرب - بالای پا- پسوندشــباهت 
۴- بزرگوارتر- بسته شدن- گرفتگی ومانع ۵- رنگ سبزتند- سوغات گجرات- دوستان ۶- خشک 
مزاج- نام قدیم مدینه- لکنت زبــان ۷- جنس مذکر- حرکت دادن و جنبانــدن- مقابل صادره 
٨- مومیا- باهم مجادله کردن ٩- ظلم وستم- معادل فارسی پارتیشن- منقارکوتاه ۱۰- سستی- 
گلابی- توانایی ۱۱- پیامبر- پشم شتر- بخشی از قطار ۱۲- به شکل دایره ای- شهري در هلند- 
تک تک ۱۳- بالاآمدن آب دریا- سبزی نقلی- عددماه- یار شلوار- به دنیا آوردن ۱۴- مفت ومسلم- 

آب به کسی خوراندن ۱۵- آنچه از زمین بروید- استانی در ایران-  خون  بها



 

هیچ تفاوتی در خصوص رعایت حجاب 
در مترو و خیابان وجود ندارد

رئیس شورای شهر تهران گفت: هیچ تفاوتی در خصوص رعایت 
حجاب در مترو و خیابان ندارد و باید همه آن را رعایت کنند ضمن 
اینکه باید جداسازی واگن های مترو نیز برای بانوان و آقایان هم 
انجام شود که این موضوع عملیاتی شده است. به گزارش تسنیم، 
رئیس شورای شهر تهران با اشاره به اهمیت حجاب و رعایت آن 
گفت: هیچ تفاوتی در خصوص رعایت حجاب در مترو و خیابان 
وجود ندارد. مهدی چمران صبح روز گذشته در حاشیه برگزاری 
یکصد و شصت و دومین جلسه شورای اسلامی شهر تهران در 
ارتباط با دستور جلسه شورا گفت: در ابتدای جلسه آقای سروری 
نطق پیش از دستور خواهند داشت همچنین مصوبه ای را در 
سال ٨۵ در ارتباط با هماهنگی و همکاری شهرداری تهران با 
دستگاه های اجرایی در سطح شهر داشتیم که متاسفانه مدتی 
بود که این هماهنگی و همکاری و همچنین جلسات آن به تاخیر 
افتاده بود و مشکلاتی را ایجاد کرده بود که از آن جمله می توان 
به موضوع آب رسانی به بوستان های جنگلی شهر تهران اشاره 
کرد و به همین جهت امروز بنا داریم اصلاحات جزئی را در این 
مصوبه داشته باشیم و به همین جهت در قالب طرح دوفوریتی 
این موضوع در صحن شورا مورد بررسی قرار خواهد گرفت. او به 
ارائه گزارش توسط حبیب کاشانی خزانه دار در ارتباط با حساب 
درآمد ها و هزینه های ماه های فروردین و اردیبهشت و خردادماه 
سال جاری اشاره کرد و گفت: در ادامه جلسه نیز لایحه ای در 
خصوص کیوسک های گل و مطبوعات در شهر تهران خواهیم 
داشت؛ به طوری که طی سنوات گذشته به هیچ عنوان اجاره این 
کیوسک ها تغییری نداشته است و به هیچ وجه نباید کیوسکی 
در تهران اضافه یا جابه جا شود. رئیس شورای شهر تهران در 
ادامه در خصوص نحوه پیگیری تذکرات اعضا و پاسخ از سوی 
مدیران شهرداری، گفت: این موضوع در یک فرایندی پیگیری 
و اجرا می شود. چمران همچنین در ارتباط با آخرین وضعیت 
انتخاب ریاست ستاد محلات شهر تهران گفت: در این زمینه 
اعضا چندین بار از بنده درخواست کردند که ریاست این ستاد را 
بپذیرم و علی رغم میل باطنی این موضوع را قبول کردم، اما باید 
تغییراتی در آیین نامه انتخاب ریاست ستاد ایجاد شود و به همین 
جهت به زودی تغییراتی در این آیین نامه انجام خواهد شد. رئیس 
شورای شهر تهران همچنین به موضوع حجاب و رعایت آن در 
سطح شهر و مترو اشاره کرد و گفت: در خصوص رعایت حجاب 
در مترو و خیابان هیچ تفاوتی ندارد و باید همه آن را رعایت کنند 
ضمن اینکه باید جداسازی واگن های مترو نیز برای بانوان و آقایان 

هم انجام شود که این موضوع عملیاتی شده است.

کودکان کار ۲۰ برابر مستمری والدینشان 
درآمد دارند

حسن موسوی رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران به 
بیان توضیحاتی درباره وضعیت کودکان کار در کشور و درآمد 
بالای آنها پرداخت و گفت: آمار چند سال پیش درباره درآمد 
کودکان کار نشان داده بود که این کودکان ۲۰ برابر مستمری 
که به خانواده های آنها داده می شود، درآمد دارند. او به بیان 
توضیحاتی درباره وضعیت کودکان کار در کشور و درآمد بالای 
آنها پرداخت و گفت: در حال حاضر ۲۷ سازمان و ارگان متولی 
ساماندهی کودکان کار هستند. موسوی گفت: از سال ۷٨ موضوع 
کودکان خیابانی در سیاست گذاری های ما وارد شد و آن زمان 
بیشترین نقش را شهرداری و بهزیستی برای رسیدگی به وضعیت 
آنها داشت. یک تجربه حدوداً ۵ ساله را بدون دستورالعمل در این 
زمینه داشتیم تا سال ٨۴ که دستورالعملی در این زمینه نگاشته 
شد و ۱۳ نهاد و ارگان در این حوزه مسئولیت پیدا کردند. به گفته 
او: بالای ٨۴ درصد این کودکان مشکل فقر دارند و برای تأمین 
معاش باید به خیابان بیایند به دو گروه زیر ۱۵ سال و بالای ۱۵سال 
هستند و بر اساس قانون کار کشور کودکان بالای ۱۵ سال کارگر 

محسوب می شوند.

روپوش مدارس
چرا مدارس تهران رنگ های روپوش ها را هر سال تغییر 
می دهند در حال حاضر پسر بنده که در مدرسه ابتدایی 
تحصیل می کند روپوش سال گذشته آن نو است ولی باید به 
خاطر تغییر رنگ آن دوباره نزدیک به صد هزار تومان بابت 
روپوش و شلوار مدرسه هزینه کنیم. چرا مسئولان آموزش و 

پرورش به این موضوع رسیدگی نمی کنند. 
اصغری از تهران

اشتراک روزنامه
از مسئولان روزنامه آرمان تقاضا داریم که برای خوانندگان 
خود ترتیبی اتخاذ کنند که اشتراک برای خوانندگان خود 

داشته باشند. 
سعیدی از رشت

اجاره خانه
برای تمدید خانه خود با صاحبخانه که صحبت کردم اعلام 
کرد که مبلغ ۱۵۰ میلیون باید به پول پیش و ۲ میلیون به 
اجاره خود اضافه کنید. می خواستم از مسئولان بخواهم که 
اجاره خانه به چه صورت بالا می رود لطفا برای مستاجرها 
اعلام کنند که چند درصد اجاره خانه در سال ۱۴۰۲ اضافه 

شده است. 
یک شهروند از تهران 

روشنایی پارک
از مسئولان اداره برق منطقه ۱۶ تقاضا داریم که سری هم 
به سردار جنگل نازی آباد بزنند تا حداقل روشنایی این پارک 
تأمین شود. شب ها این پارک واقعا تاریک است و در حال 
حاضر که در تابستان هستیم لازم است که شب ها روشنایی 

این پارک تأمین باشد. 
محمدی از تهران 

آرمان ملی: طوفان و گرد و خاکی که در اثر وزیدن بادهای 
گرم تابستانی به پا می شود و غبارش در چشم و حلق شهروندان 
می رود، پدیده آشنای این روزها در برخی شهرهای کشورمان 
است. همین روز گذشته مشهد را به خاطر گرد و غبار تعطیل 
کردند؛ ویدئوهایی که شهروندان در شبکه های مجازی گذاشته 
بودند، از این حکایت داشتند که از همان ساعت ۵ صبح، هوا 
کدر شد و ذرات معلقش بیشتر و بیشتر شدند و بار دیگر بحث 
خشکسالی این خطه از خاک ایران و عواقب و تبعات آن که 
یکی شان همین گرد و خاک های بی مقدمه یکهویی است را به 

رخ کشیدند. 
پدپده مذکور اما تنها مربوط به مشهد نیست؛ جای جای 
این کشور از بی آبی و خشکسالی در رنج است؛ خشکسالی هایی 
که نتیجه سیاست های نادرست در برداشت بی رویه آب های 
زیرزمینی و عدم به روزرسانی تجهیزات و امکانات برای جلوگیری 
از هدررفت و هدایت آب های ناشی از بارندگی و سیلاب هایی است 

که به جای آبادانی، ویران می کنند. 
مدیریت بحران غافلگیر شد!

صبح روز گذشته، شاخص لحظه ای کیفیت هوای مشهد با 
عدد ۲٨۶ و در شرایط بسیار ناسالم برای تمام گروه ها قرار داشت 
به عدد ۳۶٨ رسیده است که شاخص بالاتر از ۳۰۰ وضعیت 
بحرانی و خطرناک را نشان می دهد. رضا اسماعیلی، شهردار 

مشهد، به بحث خشکسالی اشاره ای 
کرد و گفت که از حدود ساعت ۵ 
صبح گرد و خاک گسترده آسمان 
مشهد را در برگرفته، به شاخص 
از  ناشی  آلودگی هوا و وضعیت 
سامانه ناپایدار شمال غرب استان 
اشاره کرد که با توجه به خشکسالی 
گسترده امسال توده های گرد و 
خاک جنوب و جنوب غرب خراسان 
را به مشهد آورده است.  زمانی که 
آقای اسماعیلی این اطلاعات را 
می داد، غلظت ذرات معلق نیز حدود 

۲۲۰ میکروگرم بر مترمکعب یعنی حدود ۷برابر سطح استاندارد 
بود با این خبر که این غلظت نیز طی ساعات آینده افزایش خواهد 
داشت. او از شهروندان دارای بیماری تنفسی و نیز سایر افراد 
خواست که در شهر تردد نکنند. البته که تعطیل کردن شهر به 
همین دلیل اتفاق افتاد؛ تا کسی در شهر آلوده و پر گرد و غبار رفت 
و آمد نداشته باشد.  درباره تعطیلی ها، غلامرضا شفیق، مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری خراسان شمالی خبر داد که با گذشتن 
شاخص آلودگی هوا از مرز ۳۰۰، ادارات بجنورد از ساعت ۱۰ 
تعطیل شده اند او گفت که فعالیت سنگ شکن ها هم در روز پر 
غبار شهر ممنوع شده. شهردار مشهد می گوید از آنجا که منشأ 

گردوخاک داخلی بوده از جنوب غرب استان وارد شهر شده است 
تقویت و توسعه فضای سبز در کمربند سبز می تواند این شرایط 
را تعدیل کند؛ اگر با مدیریت منابع آبی گونه های گیاهی سازگار 
با کم آبی را گسترش دهیم در بهبود کیفیت هوا تاثیر  بسزایی 

خواهد داشت. 
ناگفته نماند که در خبر ها هم به این نکته اشاره شده بود 
که به رغم اعلام غافلگیری وضعیت آلودگی هوا توسط مدیریت 
بحران استانداری، هواشناسی خراسان شمالی از ۴٨ ساعت 
گذشته وضعیت هوای آلوده را پیش بینی و اعلام کرده بود.  بر 
اساس هشدار زرد اداره کل هواشناسی خراسان رضوی وزش باد 
شدید همراه با گرد و خاک از روز دوشنبه در استان آغاز شده که 
تا روز جمعه در همه مناطق استان به ویژه نیمه شرقی و سپس 
جنوبی گسترش خواهد یافت، همچنین کاهش دید، احتمال بروز 
خسارت در نواحی باد خیز و کاهش کیفیت هوا از پیامد های این 

پدیده جوی خواهد بود. 
قطارها از حرکت ایستادند

اما آلودگی هوا در استان خراسان تنها به مشهد مربوط نبود؛ 
شاخص آلودگی هوای بجنورد به ۵۰۰ رسید و وضعیت خطرناک 
برای همه افراد اعلام شد. رضا شکاریان، مدیرکل محیط زیست 
خراسان شمالی با اعلام این خبر، گفت که مردم تا حد امکان 
در منزل بوده و فعالیت های غیر ضروری را کاهش دهند.  از 
طرفی، طوفان شن حرکت قطار مشهد 
- سرخس را لغو کرد. حسن نوری زاده 
فرماندار سرخس در این باره، گفت: وزش 
باد شدید، طوفان شن و گرد و خاک 
روز سه شنبه موجب لغو حرکت قطار 
مسافربری مشهد- سرخس و بالعکس 
در نوبت صبح شد. او همزمان اعلام 
کرد که نشست ستاد بحران استانداری 
خراسان رضوی با محوریت طوفان و 
ریزگرد های سرخس برگزار خواهد شد.  
براساس اعلام اداره کل راه آهن خراسان 
هر رام قطار محلی مشهد- سرخس ۲۱۶ 
صندلی ظرفیت دارد و همچنین روزانه ٨۴ رام قطار مسافربری در 
مسیر ۲۷ شهر و مرکز استان به مشهد تردد دارند که چهار رام شامل ۲ 
رام قطار رفت و ۲ رام قطار برگشت از این تعداد مربوط به مسیر مشهد- 
سرخس است. شهرستان سرخس با ۱۰۰ هزار نفر جمعیت، دارای ۲ 
شهر سرخس و مزداوند و ۶٨ روستای دارای بیش از ۲۰ خانوار است و 

۵۵ درصد جمعیت آن در روستا ها سکونت دارند. 
سیستان و بلوچستان همچنان گرفتار در طوفان شن

گرد و خاک و شن و طوفانی که آن ها را جابه جا کرده ممکن 
است مردم مشهد را غافلگیر کرده باشد اما برای اهالی سیستان 
و بلوچستان پدیده ای عادی شده؛ همین دیروز، مدیرکل 

هواشناسی سیستان و بلوچستان گفت که وزش باد شدید 
تا بیشینه ۱۰۱ کیلومتر در ساعت بامداد روز ۲۷ تیر زابل را 
درنوردید و گردوغبار حاصل از آن شعاع دید افقی را در ایستگاه 

هواشناسی به ۵۰۰ متر کاهش داد. 
در ادامه توضیحات حیدری، مدیرکل شهرستان آمده بود؛ 
شهرستان زهک بیشینه سرعت باد به ۷٩ کیلومتر بر ساعت 
رسید و دید افقی را در ایستگاه هواشناسی تا ۳۰۰ متر کاهش 
داد. او افزود تا اوایل هفته آینده در شمال استان وزش باد شدید تا 
خیلی شدید، نقاط مستعد طوفان گردوخاک سبب کاهش شدید 
دید خواهد شد. در این مدت در زاهدان و مناطق مرکزی و جنوبی 
استان افزایش غبار خواهیم داشت.  این مدیر کل هم توصیه کرد 
که از تردد غیر ضروری بیماران تنفسی، افراد سالخورده و کودکان، 
در زمان غبار آلود شدن هوا خودداری شود. احتیاط در ترددهای 
جاده ای و همچنین از عبور مرور در کنار ساختمان های در حال 

ساخت و قدیمی به خاطر احتمال ریزش خودداری کنید. 
توصیه های مسئولانه

همان طور که گفته شد در هر مرتبه از بلند شدن طوفان، 
مسئولان توصیه هایی هم به شهروندان ارائه می دهند تا از تبعات 
گرد و خاک مصون بمانند. روز گذشته وزارت بهداشت هم این 
کار را کرد و رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت 
مهم ترین نکات بهداشتی در مواجهه با آلودگی هوا ناشی از بروز 
طوفان های گرد و غباری را برشمرد و بر کاهش فعالیت خارج از 
خانه در چنین شرایطی تاکید کرد.  عباس شاهسونی، به دنبال 
بروز طوفان های گرد و غباری در برخی استان های کشور با اشاره 
به اینکه افراد گوناگونی نسبت به ذرات معلق حساس هستند، 
گفت که قرار گرفتن مبتلایان به آسم در معرض آلودگی هوا 
ممکن است علائم بیماری را در این افراد بدتر کند و باعث بروز 
حملات آسمی شود. همچنین در افراد مبتلا به بیماری های 
مزمن ریوی مانند مبتلایان به برونشیت مزمن و انسداد مزمن 
ریه نیز قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا باعث بدتر شدن علائم 
می شود. در واقع قرار گرفتن در معرض غلظت بالای ذرات معلق 
برای بیماران مزمن ریوی ممکن است سبب بروز علائمی مانند 
تپش قلب، درد قفسه سینه و کوتاه شدن تنفس شود.  او در ادامه 
توصیه هایش بر اهمیت داشتن تغذیه مناسب در شرایط آلودگی 
هوا، تصریح کرد و گفت اثرات منفی ناشی از مواجهه با ذرات 
معلق بر سلامتی می تواند از طریق دریافت مواد مغذی ضروری 
مانند ویتامین های B، C و E و اسیدهای چرب اشباع نشده مانند 
امگا ۳ کاهش یابد و می توانند باعث کاهش تغییرات ضربان قلب 
ناشی از ذرات معلق شوند.  ناگفته نماند که در حال حاضر، شرایط 
اقتصادی مردم در استان های مختلف، تعریف چندانی ندارد و به 
نظر، شهروندان تنها بتوانند توصیه هایی نظیر بیرون نیامدن از 
خانه را جدی بگیرند و منتظر بمانند تا تغییر و تحولات جوی 

خود فروکش کند. 
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روی خط آرمان ملی

بیش از ۹۰درصد بانوان پوشش 
خود را کامل کردند

مرکز اطلاع رسانی پلیس در خبری، اعلام 
کرد که »شواهد و آمارها حاکی از آن است که 
طی ۲۴ساعت اول اجرای طرح حجاب و عفاف 
بیش از ٩۰درصد بانوان فهیمِ مورد تذکر قرار 
گرفته، با درک صحیح از حسن نیت نیروهای 
فراجا در قبال امنیت جامعه، با ماموران پلیس 
در این خصوص همکاری های مطلوبی داشته 
و با پذیرش تذکر لسانی، پوشش خود را کامل 
نموده که این خود از شناخت صحیح زنان و 
دختران گرامی از تبعات رواج ناهنجاری در 
جامعه حکایت دارد.« پلیس همچنین گفت که 
»به نوبه  خود از همکاری صمیمانه هموطنان 
عزیز با خادمان خود در سازمان بزرگ انتظامی 

کشور نهایت تقدیر و تشکر را دارد.«

گاج: تعطیل نشده ایم
در پی اعلام خبر صدور حکم تعطیلی موسسه 
کمک آموزشی گاج توسط معاون وزیر آموزش 
و پرورش و رئیس سازمان مدارس غیردولتی، 
این موسسه با صدور اطلاعیه ای تعطیلی اش 
را تکذیب کرد و نوشت: خبری که در خصوص 
تعطیلی گاج در برخی از رسانه ها منتشر شده 
است، صحت ندارد و پرقدرت به مسیر ۲۲ساله 
خود ادامه می دهیم.  گفتنی است معاون وزیر 
آموزش و پرورش و رئیس سازمان مدارس 
غیردولتی با حضور در برنامه »فرامتن« شبکه 
افق با اعلام تعطیلی موسسه آموزشی گاج به 
دلیل جهت گیری در اغتشاشات سال گذشته 
گفته است: در این خصوص به رئیس سازمان صدا 
و سیما نیز نامه نوشتم و گفتیم نباید »گاج« را 
تبلیغ کنید چرا که به دلیل تخلفی که داشته، آن را 
تعطیل کرده ایم.   او در خصوص اتهام این موسسه 
آموزشی گفت: در زمان اغتشاشات و جمعه روزی، 
در سوالات امتحانی درس ادبیات، جهت گیری اش 
به سمت اغتشاشات بود لذا وقتی این موسسه را 
تعطیل کردیم دیگر صدا و سیما نباید آن را تبلیغ 
کند و در این خصوص به رئیس سازمان نامه زدیم. 

ذخیره آب سدهای کشور 
به ۵8 درصد رسید

متوسط میزان پرشدگی سدهای کشور )آب 
موجود( که تا سیزدهم خردادماه امسال ۶۵ 
درصد بود، با گذشت ۱۰ ماه از سال آبی جاری 
)ابتدای مهر ماه ۱۴۰۱ تا کنون( به ۵٨ درصد 
کاهش یافت.  گزارش اخیر مؤسسه تحقیقات آب 
وزارت نیرو نشان از کاهش چشمگیر بارش ها در 
کشور دارد به گونه ای که هفته آینده از مجموع ۶ 
حوضه آبریز اصلی دو حوضه بدون بارش است 
و ۱٩ حوضه آبریز درجه دو نیز بارش نخواهند 
داشت.  اکنون و بر اساس گزارش تازه مرکز 
اطلاعات و داده های آب کشور درصد پرشدگی 
سدهای کشور در حالی با کاهش ۷درصدی همراه 
شده که میزان تقاضای آب به گفته »علی اکبر 

محرابیان« روزبه روز در حال افزایش است. 

 بیشتر اتوبوس های عادی 
کولر ندارند

مهدی علیزاده، مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی تهران در گفت وگو با ایلنا درباره 
وضعیت کولر اتوبوس ها در خطوط غیر از بی آرتی 
)خطوط عادی( نیز توضیح داد: با توجه به اینکه 
عمده اتوبوس های خطوط عادی متعلق به بخش 
خصوصی است و بیش از ۱۵ سال از زمان تولید 
برخی از این اتوبوس ها می گذرد، اساسا ظرفیت 
کولر در این اتوبوس ها نصب نشده است، یعنی 
به صورت کلی بخش زیادی از اتوبوس های عادی 
بخش خصوصی فاقد کولر هستند، نه اینکه 
کولر داشته باشند، ولی خراب باشد.  او افزود: 
با تلاش هایی صورت گرفته در این زمینه، تعداد 
اتوبوس های دارای کولر فعال در بخش بی آرتی 
را از حدود ۷۰ درصد به حدود ٩۵ رسانده ایم؛ 
به نحوی که می توان گفت تقریبا تمام کولرهای 
اتوبوس های در حال تردد در سامانه خطوط 
تندرو فعال است، اما به دلیل فرسودگی بالای 
ناوگان، ممکن است کولر یک اتوبوس چند روز 
کار کند، ولی ناگهان خراب شود که در این صورت 
ما حتما آن اتوبوس را به تعمیرگاه ارسال می کنیم.  
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران ادامه 
داد: چرخه تعمیر کولر اتوبوس های بی آرتی 
و استفاده از آنها تا زمانی که ناوگان نوسازی 
شود، ادامه دارد، ولی تمام تلاش ما این است 
که تا حد امکان از بالاترین ظرفیت اتوبوس های 
دارای کولر فعال در ناوگان اتوبوسرانی پایتخت 

استفاده کنیم. 

فلافل و سمبوسه پر طرفدار شدند
مشتریان رستوران ها و فست فودهای شیراز به 
دلیل گرانی ها و افزایش قیمت هر روز کم و کم تر 
می شوند و به همین دلیل تعدادی از آنها مجبور 
شده اند به شغل دیگری روی بیاورند.  رئیس 
اتحادیه پیتزا فروشان و اغذیه شیراز در گفت وگو 
با ایلنا با بیان اینکه افزایش قیمت ها و گرانی روز به 
روز مواد اولیه ساندویچ و فست فود سبب شده تا 
مغازه داران و ساندویچی ها در شرایط سختی قرار 
گیرند، می گوید: وضعیت مغازه داران ساندویچی 
و فست فودهای شهر شیراز مناسب نیست. 
محمدرضا احمدپناه با بیان اینکه قیمت تمام 
مواد اولیه فست فود و ساندویچ به شدت گران 
شده است، می افزاید: قیمت گوشت که در سه ماه 
گذشته کیلویی حدود ۲۲۰ الی ۲۳۰ هزار تومان 

بود به ۴۰۰ هزار تومان افزایش پیدا کرده است. 

شهردار مشهد گفت خشکسالی گسترده امسال توده های گرد و خاک 
جنوب و جنوب غرب خراسان را به مشهد آورده است

 روز گذشته با عبور شاخص های آلودگی هوا از مرز بحرانی و خطرناک، شهروندان استان خراسان غافلگیر شدند؛ 

مشهدمشهد تعطیل شد! تعطیل شد!

رئیس کل سازمان نظام پرستاری در برنامه تلویزیونی »فرامتن« به کمبود پرستار در کشور  
اشاره کرده و گفته: شیوع بیماری های نوپدید و بازپدید و مزمن، افزایش جمعیت سالمندان و 
گسترش تخت های بیمارستانی باعث شده که نیاز بسیار زیادی به نیروهای پرستاری داشته 
باشیم اما مجوزهای استخدامی متناسب با افزایش تعداد تخت های بیمارستانی و تعداد 
پرستاران بازنشست شده صادر نمی شود. محمد میرزابیگی، خبر داده است که »حدود ۲۰ 
تا ۳۰ هزار پرستار بیکار در کشور داریم و این در حالی است که با کمبود بیش از ۱۰۰ هزار 
پرستار در مراکز درمانی و بیمارستان های کشور مواجه هستیم.« به گفته میرزابیگی: در ایام 
کرونا پرستاران جوان با تمدید طرح و آغاز داوطلبانه طرح خود، به کمک نظام سلامت آمدند 
و به آنها وعده استخدام داده شد اما بالغ بر ۱۷ هزار نفر از کادر سلامت فعال در روزهای شیوع 
کرونا که ۱۲هزار نفر آن ها پرستار بودند پس از فروکش کردن آمار کرونا نه تنها به کارگیری 
نشدند بلکه همگی از کار بیکار شدند. این در حالی بود که مقام معظم رهبری در روز پرستار 
سال ۱۴۰۰ و ریاست جمهوری در دو سال متوالی تأکید کردند که وزارت بهداشت و سازمان 
امور استخدامی باید این پرستاران را استخدام کنند اما متأسفانه وزارت بهداشت و سازمان 
امور استخدامی اقدام به جذب پرستاران نکردند. او ادامه داده که به دلیل عدم صدور مجوز 
استخدام و به کارگیری پرستاران، بیمارستان ها و مراکز درمانی متأسفانه به وضع قراردادهای 
کوتاه مدت رو آورده اند. رئیس کل سازمان نظام پرستاری یادآور شده: در سال ٩٨ و ٩٩، تعداد 
۵۲ هزار و ۲۰۰ مجوز استخدامی صادر شد که ۵۰ درصد از این مجوزهای استخدام، مربوط به 
جذب پرستاران و ۵۰ درصد نیز مربوط به جذب سایر کارکنان سلامت بود. در برخی از مقاطع 
زمانی تعداد مناسبی مجوز صادر شد اما در برخی سال ها مجوز استخدامی صادر نشد در حالی 
که همواره معضل بازنشستگی نیروها و گسترش تعداد تخت های بیمارستانی وجود دارد. 
میرزابیگی درباره استاندارد نیروی پرستاری، گفته: سازمان امور اداری و استخدامی، سازمان 
برنامه و وزارت بهداشت باید در خصوص سرانه پرستار به جمعیت، تخت یا بیمار به اتحاد نظر 
برسند. تعداد ۲.۵ پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی مورد توافق بوده اما متأسفانه رفتارهای 
سلیقه ای و تعارض های ساختاری که بین این سه دستگاه وجود دارد؛ باعث شده رسیدگی 
به موضوع رفع کمبود نیروهای پرستاری دچار مشکل شود. به گفته رئیس کل سازمان نظام 
پرستاری: در حال حاضر به ازای هر تخت بیمارستانی کمتر از یک نفر نیروی پرستاری در 
۲۴ ساعت در هر بیمارستان داریم و باید تعداد پرستاران دو برابر تعداد فعلی شود تا به عدد 
استاندارد برسیم. او درباره تعداد فارغ التحصیلان رشته پرستاری در کشور هم گفته: سالانه 
حدود ۱۲ تا ۱۳ هزار نفر از دانشکده های پرستاری فارغ التحصیل می شوند و اگر جذابیت های 
شغلی و جذب نیروهای پرستاری افزایش یابد مشکلات کمبود پرستار و مهاجرت نیروها به 
خارج از کشور، حل می شود. میرزابیگی درباره درآمد نیروهای پرستاری نیز توضیح داده: 
درآمد نیروهای پرستاری مانند یک کارمند ساده است و قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری 
باید به درستی اجرا شود تا دریافتی پرستاران اصلاح شود. این قانون مبتنی بر این است که 
خدمات پرستاران نیز مانند پزشکان قیمت گذاری مشخصی داشته باشد تا پرستاران از محل 
خدمات خودشان منتفع شوند. ۱۵ سال قبل قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری برای این 
موضوع تصویب شد اما به دلایلی اجرا نشد. در دوران کرونا مقام معظم رهبری به موضوع 

اجرای قانون تأکید کردند و به مسئولین هشدار دادند که این قانون اجرا شود. 

 ٨۰ گفته:  برق،  سخنگوی صنعت 
درصد از مشترکان کمتر از الگوهای 
تعیین شده در تابستان مصرف دارند و 
۲۰ درصد بیش از الگو مصرف می کنند؛ 
از این ۲۰ درصد هم دو درصد بیش از ۷ 
برابر یک مشترک متعارف مصرف برق 
دارند. این گروه بدانند تعرفه آنها بر اساس 
قانون از یارانه برخوردار نیست. مصطفی 
رجبی مشهدی، توصیه کرده که در این زمان ها از وسایل پرمصرف استفاده نکنید و اگر 
هم اضطرار استفاده پیش آمد، به طور همزمان از این وسایل استفاده نشود. در این هفته 
نیز دو سه روز بسیار گرم داشته ایم و همچنان پیش بینی افزایش دما که همان پدیده 
گنبد حرارتی است را داریم و امیدواریم کماکان مردم همکاری کنند تا بتوانیم در انجام 
ماموریت ها موفق بوده و برق را به همه مشترکان برسانیم. رجبی مشهدی با تاکید بر 
شیوه های ساده مدیریت مصرف برق گفته: راهکارهای ساده اما تاثیرگذاری مانند تنظیم 
دمای کولرهای گازی روی درجه ۲۴ یا بالاتر، استفاده از دور کند کولرهای آبی، استفاده از 
نور طبیعی در روز و خاموشی لامپ های اضافه و عدم استفاده از وسایل پرمصرف در ساعات 
اوج مصرف در کاهش مصرف برق بسیار تاثیر گذار است و کاهش ۲۰درصدی مصرف برق 
را به دنبال دارد. مصطفی رجبی مشهدی، با اشاره به طرح مدیریت مصرف برق و تاریخچه 
آن، گفته که سال گذشته هم طرح پاداش مدیریت مصرف برای مشترکان خانگی اجرا شد، 
اما فقط به مشترکانی که مصرفی کمتر از الگوهای تعیین شده داشتند تعلق می گرفت 
که این الگو در ماه های گرم سال برای مناطق عادی کشور ۳۰۰ کیلووات ساعت و برای 
مناطق گرمسیر که مجبور به استفاده مستمر از کولرهای گازی هستند ۱۰ برابر آن یعنی 
۳۰۰۰ کیلووات ساعت تعیین شده است. او اضافه کرده: اما در سال جاری وزارت نیرو 
برنامه را به این شکل تغییر داد که مشترک چه مصرفش کمتر از الگو باشد چه بیشتر، در 
صورتی که نسبت به دوره مشابه در سال گذشته مصرف برق خود را کاهش دهد، مشمول 
دریافت پاداش می شود. تاکنون حدود ۴۰۰میلیارد تومان به عنوان پاداش در قبض های 
برق مشترکان درج شده و امیدواریم که در دوره های آتی بر تعداد این قبض ها افزوده شود. 
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران توفیقات به دست آمده در حفظ پایداری شبکه 
برق کشور با وجود افزایش دمای هوا و افزایش مصرف را ابتدا مرهون همکاری مردم دانسته 
و گفته: بیش از۱۰۰ هزار نفر از کارکنان صنعت برق در بخش های دولتی و خصوصی فعال 
هستند که در نیروگاه ها، شبکه های برق انتقال و یا توزیع نیروی برق فعالیت می کنند 
و همگی در آماده باش کامل هستند. او در ادامه تشریح وضعیت مصرف برق در صنایع 
گفته: بیشترین تعداد واحدهای صنعتی، صنایع کوچک و کارگاه ها هستند که هیچ گونه 
محدودیتی در صرف برق ندارند، سپس صنایع متوسط هستند که در شهرک های صنعتی 
فعالیت می کنند و یک نیمروز را در هفته شامل مدیریت مصرف می شوند و در شش و نیم 
روز باقی مانده می توانند مصرف داشته باشند و اگر چنین صنعتی خارج از شهرک باشد 

نیز چنین شرایطی دارد.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری از کمبود پرستار در بیمارستان ها خبر می دهد

۲۰ تا ۳۰ هزار پرستار بیکار در کشور
سخنگوی صنعت برق:

بعضی ها بیشتر از ۷ برابر، برق مصرف می کنند!
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کشف سوخت قاچاق
جانشین فرمانده انتظامی استان بوشهر از توقیف یکدستگاه 
خودروی کامیون کشنده حامل ۳۲ هزار لیتر سوخت گازوئیل 
قاچاق خارج از شبکه توزیع فرآورده های نفتی در ایست و 
بازرسی شهید موسوی شهرستان دیلم خبر داد. سرهنگ 
سهام صالحی اظهار داشت: ماموران انتظامی ایست و بازرسی 
شهید موسوی شهرستان دیلم در راستای اجرای طرح مبارزه با 
قاچاق سوخت، هنگام کنترل خودروهای عبوری در محورهای 
مواصلاتی ورودی از سمت خوزستان به استان بوشهر به 
یکدستگاه خودروی کشنده تانکردار مشکوک شدند و آن را 
جهت بررسی بیشتر متوقف کردند. وی بیان داشت: ماموران 
پس از هماهنگی با مقام قضائی در بازرسی از خودرو، ۳۲ هزار 
لیتر سوخت قاچاق و خارج از شبکه توزیع فرآورده های نفتی 
را کشف کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان بوشهر 
افزود: برابر نظریه کارشناسان ارزش محموله توقیف شده 
۱۵ میلیارد ریال برآورد شد. سرهنگ صالحی با بیان اینکه 
در این ارتباط یک نفر متهم دستگیر و به مرجع قضائی معرفی 
شد، خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند در صورت مشاهده 
هرگونه موارد مشکوک با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تماس 

حاصل و موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

رمال اینستاگرامی دستگیر شد
با تلاش ماموران پلیس فتای استان البرز شخصی که با 
راه اندازی یک صفحه اینستاگرامی اقدام به کلاهبرداری از 
طریق رمالی می کرد شناسایی و دستگیر شد. محمد نادر بیگی، 
گفت: ماموران پلیس فتای استان در حین رصد فضای مجازی 
به یک صفحه اینستاگرامی که اقدام به تبلیغ رمالی از طریق 
تسخیر قلب و روح می کرد، مواجه و برای بررسی موضوع وارد 
عمل شدند. وی افزود: در ادامه با انجام تحقیقات تخصصی و 
به کارگیری اقدامات فنی، گرداننده این صفحه اینستاگرامی 
که یک شهروند ساکن شاهین ویلای کرج بود شناسایی و با 
هماهنگی مقام قضائی این شخص که یک زن ۲۵ ساله بود، 
دستگیر شد. جانشین فرمانده انتظامی استان البرز با بیان 
اینکه با تشکیل پرونده متهم برای انجام مراحل قانونی به مراجع 
قضائی معرفی شد، خاطرنشان کرد: شهروندان و کاربران عزیز 
اینترنتی در نظر داشته باشند که نباید به هیچ وجه به تبلیغات 

اغوا کننده صفحات و کانال های اینترنتی اعتماد کنند.

اعتراف سارقان به 3۰ فقره سرقت 
دستگیری  از  بهارستان  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
۲ سارق تلفن همراه با ۳۰ فقره سرقت خبر داد. سرهنگ 
مجید عسکری نیا اظهار داشت: در پی وقوع چند فقره سرقت  
تلفن همراه در شهرستان بهارستان توسط ۲ سارق که با 
استفاده از سلاح سرد اقدام به سرقت از شهروندان می کردند، 
بررسی موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس 
آگاهی قرار گرفت. این مقام انتظامی ادامه داد: با تشکیل 
تیم هایی از کارآگاهان پلیس و انجام اقدامات پلیسی ۲ نفر 
از سارقان شناسایی و با هماهنگی قضائی در یک عملیات 
ضربتی در مخفیگاهشان در بهارستان دستگیر شدند. سرهنگ 
عسکری نیا با اشاره به کشف تعدادی تلفن همراه سرقتی از 
مخفیگاه متهمان بیان داشت: سارقان با ادله پلیس و مواجه 
شدن با شکات چاره ای جز اعتراف به فعالیت بزهکارانه خود 
نداشته و در تحقیقات تکمیلی پلیس به ۳۰ فقره سرقت به عنف 
تلفن همراه در شهرستان بهارستان اقرار کردند. فرمانده 
انتظامی شهرستان بهارستان در پایان با اشاره به تشکیل 
پرونده قضائی و معرفی متهمان به مراجع قضائی از شهروندان 
خواست: در صورت مشاهده هرگونه فعالیت مشکوک، مراتب را 
در اسرع وقت از طریق سامانه ۱۱۰ اعلام تا نسبت به دستگیري 

مجرمان و متخلفان اقدام شود.

کشف انبار دپوی برنج قاچاق 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشف بیش 
از یک تن برنج قاچاق در جنوب تهران خبر داد. سرهنگ 
هدایت بهرامی گفت:  ماموران پلیس امنیت اقتصادی تهران 
بزرگ با اقدامات فنی و پلیسی از دپوی برنج قاچاق در یکی از 
انبارهای واقع در محدوده »شورآباد« با خبر شدند و رسیدگی 
به موضوع را در دستورکار خود قرار دادند. آنها در بررسی های 
خود متوجه شدند که مقادیری برنج خارجی قاچاق در انباری 
تخلیه و دپو شده است. وی با اشاره به هماهنگی با مقام قضائی 
و اخذ مجوزهای عملیات افزود:  ماموران با حضور در محل و 
انجام بازرسی از آن متوجه شدند که برنج  دپو شده فاقد سابقه 
ثبت در سامانه  تجارت و  هرگونه اسناد و مدارگ گمرکی بوده 
و در واقع جزو اقلام و کالاهای قاچاق محسوب می شوند. رئیس 
پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ با بیان اینکه یک هزار و 
۴۴۰ کیلوگرم برنج خارجی محصول کشور پاکستان از این 
محل کشف شد، ادامه داد: محل مذکور پلمب و برای مالک 
آن پرونده ای تشکیل شد. در ادامه نیز پرونده قضائی مربوطه 
تشکیل و به همراه متهم به مرجع قضائی معرفی شد. بهرامی 
درباره ارزش ریالی اموال قاچاق نیز گفت:  کارشناسان ارزش 
ریالی اموال کشف شده را بیش از ۴۳۲ میلیون  ریال اعلام 

کردند.

کــوتــاه

 دستگیری عوامل 
آتش سوزی عمدی 

فرمانده انتظامی شهرستان مهدی شهر از 
بازداشت عوامل آتش سوزی عمدی یک مرغداری 
در فولادمحله خبر داد. عباس عرب، اظهار کرد: 
در پی اعلام یک فقره آتش سوزی عمدی کانکس 
نگهبانی متعلق به مرغداری در حال احداث در 
منطقه فولادمحله، بلافاصله مأموران گشت 
انتظامی در صحنه حاضر شدند. وی اضافه کرد: 
پس از حضور مأموران در محل وقوع حادثه 
مشخص شد، افرادی ناشناس با بستن دست و 
پای نگهبان حاضر در محل اقدام به آتش زدن 
کانکس به همراه تمامی تجهیزات داخل آن 
کردند و با تخریب دوربین های مداربسته و 
سرقت حافظه دوربین ها از محل متواری شدند. 
فرمانده انتظامی شهرستان مهدی شهر افزود: 
شناسایی و دستگیری عاملان آتش سوزی به 
قید فوریت در دستور کار پلیس این شهرستان 
قرار گرفت و با تشکیل یک کارگروه از مأموران 
زبده پلیس های پیشگیری و آگاهی و اطلاعات و 
امنیت عمومی اقدامات فنی و هوشمندانه برای 
شناسایی مجرمان آغاز شد. عرب ادامه داد: پس 
از انجام تحقیقات گسترده و با اقدامات اطلاعاتی 
پلیس، هویت یکی از عاملان شناسایی و در یک 
عملیات منسجم و غافلگیرانه در مخفیگاهش 
دستگیر و به پلیس آگاهی شهرستان مهدی شهر 
منتقل شد. وی با اشاره به اینکه متهم در 
بازجویی های فنی پلیس لب به اعتراف گشود 
و همدستان خود را معرفی کرد، تصریح کرد: در 
کمتر از هفت ساعت از زمان وقوع آتش سوزی ۲ 
متهم دیگر نیز در عملیات قاطعانه پلیس دستگیر 
شدند. فرمانده انتظامی شهرستان مهدی شهر با 
اشاره به اینکه تحقیقات در مورد علت و انگیزه این 
اقدام متهمان ادامه دارد، خاطرنشان کرد: پلیس 
در مقابل متجاوزان به حقوق مردم ذره ای کوتاه 
نخواهد آمد و اجازه نمی دهد احساس امنیت و 
آرامش جامعه بازیچه اهداف شوم عده ای سودجو 

و سوءاستفاده گر شود.

پایان فرار 3 ماهه قاتل 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان 
اصفهان از شناسایی و دستگیری قاتل بانوی 
اصفهانی و ۲ همدست دیگرش در عملیات ویژه 
کارآگاهان پلیس آگاهی خبر داد. سرهنگ 
حسین ترُکیان بیان داشت: در فروردین ماه 
سالجاری در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی 
۱۱۰ مبنی بر وقوع یک فقره قتل مسلحانه در 
یکی از محلات شهرستان اصفهان، بلافاصله 
تیمی متشکل از کارآگاهان اداره مبارزه با جرائم 
جنایی و کارشناسان بررسی صحنه جرم پلیس 
آگاهی در محل وقوع جنایت حاضر شدند. وی 
افزود: با حضور کارآگاهان پلیس و انجام تحقیقات 
میدانی مشخص شد خانمی ۴۲ ساله در خودرو 
شخصی خود با اصابت ۵ گلوله به قتل رسیده 
و عامل و یا عاملان این جنایت نیز به سرعت 
از محل متواری شده اند. رئیس پلیس آگاهی 
فرماندهی انتظامی استان ادامه داد: در نهایت 
با انجام اقدامات تخصصی پلیسی، محل اختفاء 
قاتل در یکی از استان های همجوار شناسایی و در 
یک عملیات کاملا پیچیده پلیسی پس از ۳ ماه 
فرار و زندگی مخفیانه در مخفیگاهش دستگیر 
شد. این مقام انتظامی تصریح کرد: متهم پس از 
حضور در پلیس آگاهی به قتل مسلحانه در قبال 
دریافت مبلغ ۲ میلیارد ریال با مشارکت همسر 
و برادر همسر مقتول اعتراف کرد. سرهنگ 
ترکیان با اشاره به دستگیری ۲ همدست دیگر 
قاتل در یکی از استان های کشور در عملیات 
ویژه کارآگاهان پلیس گفت: انگیزه عاملان این 
جنایت در قتل این شهروند اختلافات خانوادگی 

و قبلی بوده است.

با دستگیری ۴ متهم به موبایل قاپی و ۳ 
مالخر حرفه ای ۴۵ فقره سرقت در مشهد 
رمزگشایی شد. سرهنگ احمد نگهبان گفت: 
موبایل قاپی  سریالی  گزارش های  پی  در 
توسط مردی موتورسوار در خیابان سناباد، 
آبکوه و مجد، پیگیری موضوع در دستور 
کار ماموران کلانتری سناباد قرار گرفت. وی 
افزود: ماموران دایره تجسس کلانتری سناباد 
با بررسی دوربین های مداربسته محدوده 
سرقت ها متهم را شناسایی و تحقیقات میدانی 
خود را برای دستگیری وی آغاز کردند. این 
مقام انتظامی اظهار داشت: تحقیقات در این 
رابطه ادامه داشت تا اینکه یک فقره زورگیری 
تلفن همراه به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ 
اعلام و بلافاصله ماموران کلانتری سناباد به 
محل جرم اعزام شدند. وی افزود: ماموران 

انتظامی در اعزام به محل موبایل قاپی متهم 
را در حال سرقت گوشی تلفن همراه خانمی 

دیگر مشاهده و در عملیات ضربتی وی را 
زمین گیر کردند. فرمانده انتظامی مشهد بیان 

داشت: متهم پس از انتقال به مقر انتظامی 
در بازجویی های به عمل آمده یک مالخر 
را به همراه همدستش معرفی و بلافاصله 
ماموران کلانتری سناباد با هماهنگی مقام 
قضائی این ۲ متهم را دستگیر و در این رابطه 
۱٩ دستگاه تلفن همراه مسروقه را کشف 
کردند. سرهنگ نگهبان تصریح کرد: مالخر 
که یک تبعه خارجی است در مواجهه با ادله و 
مستندات پلیس به خرید گوشی های مسروقه 
از ۲ متهم و ۲ مالخر دیگر اعتراف که در ادامه 
این عملیات دیگر همدستان مالخر نیز طی 
عملیات های مجزا دستگیر و در این رابطه ۲۶ 
دستگاه انواع تلفن همراه مسروقه کشف شد. 
این مقام انتظامی خاطرنشان کرد: تحقیقات 
از متهمان برای کشف دیگر جرائم احتمالی با 

هماهنگی مقام قضائی ادامه دارد.

رمزگشایی از 45 فقره موبایل قاپی 

فرمانده انتظامی استان هرمزگان از شناسایی و دستگیری یک کلاهبردار حرفه ای و متواری 
در قشم خبر داد. سردار علی اکبر جاویدان بیان داشت: در پی مراجعه و اعلام شکایت یکی از 
شهروندان مبنی بر کلاهبرداری از وی و انتقال مبلغ ۱۳۵ هزار یوان چین معادل ۱۳ میلیارد و 
۷۷۴ میلیون ریال ایران توسط فردی ناشناس و متواری شدن متهم، پیگیری موضوع در دستور 
کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی افزود: کارشناسان اداره عملیات ویژه آگاهی 
استان با بررسی های همه جانبه و اقدامات پیچیده و گسترده پلیسی ردی از متهم اصلی پرونده 
در شهرستان قشم پیدا کرده و با اخذ نیابت قضائی با تشکیل اکیپی به محل اعزام و پس از 
تعقیب و مراقبت های لازم محل اختفاء نامبرده را در یکی از محلات شهرستان قشم شناسایی 
و در یک عملیات غافلگیرانه متهم را دستگیر و به پلیس آگاهی بندرعباس انتقال دادند. این 
مقام ارشد انتظامی استان اظهار داشت: متهم در تحقیقات به عمل آمده پس از مواجهه با دلایل 
و مدارک موجود لب به اعتراف گشوده و به جرم ارتکابی معترف و حاضر به جبران خسارت 
مالباخته شد. فرمانده انتظامی استان هرمزگان خاطرنشان کرد: کلاهبردار با تشکیل پرونده 

جهت سیر مراحل قانونی به دستگاه قضائی معرفی شد.

فرمانده مرزبانی انتظامی جمهوری اسلامی ایران از کشف یک تن و ۳۰۰ کیلوگرم انواع موادمخدر توسط 
مرزداران استان سیستان و بلوچستان خبر داد. سردار احمدعلی گودرزی اظهارکرد: در راستای کنترل و 
مراقبت از مرزها و برخورد قاطع با قاچاق موادمخدر در طول نوارمرزی، مرزبانان سیستان و بلوچستان از فعالیت 
باند بزرگ قاچاق موادمخدر در منطقه مرزی سراوان مطلع شدند و با برنامه ریزی دقیق عملیاتی و تشدید 
اقدامات کنترلی موضوع را به صورت وی  ژه در دستور کار خود قرار دادند. وی افزود: پس از چندین شبانه روز کار 
گسترده اطلاعاتی مسیرهای احتمالی تردد قاچاقچیان و همچنین زمان برنامه ریزی شده جهت انتقال محموله 
موادمخدر مشخص شد و مرزداران در قالب چند تیم پوششی و عملیاتی با اجرای طرح مهار و استقرار کمین های 
هدفمند منطقه مورد نظر را در کنترل خود قرار دادند. فرمانده مرزبانی انتظامی جمهوری اسلامی ایران تصریح 
کرد: سوداگران مرگ زمانی که در کمین و محاصره مرزداران قرار گرفتند، اقدام به تیراندازی کردند و پس از 
درگیری مسلحانه سنگین با توجه به اتخاذ مناسب تاکتیک های عملیاتی دقیق از طرف مرزداران، سوداگران 
مرگ در دستیابی به اهداف شوم شان ناکام ماندند. وی بیان کرد: مرزداران در این عملیات موفق شدند، ضمن 
دستگیری یک قاچاقچی و توقیف سه دستگاه خودرو، یک تن و ۳۰۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر شامل ٩۵۵ 
کیلوگرم تریاک و ۳۴۵ کیلوگرم حشیش و ۱۵۰۰ عدد فشنگ جنگی و یک قبضه سلاح جنگی را کشف کنند.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی قم از دستگیری سارق 
طلاجات بانوان سالمند و اعتراف وی به ۱۶ فقره سرقت در سطح 
استان خبر داد. سرهنگ جعفر عباسعلی پور اظهار داشت: در پی 
کسب خبری مبنی بر افزایش وقوع سرقت از بانوان سالمند به 
روش اغفال آنان به بهانه بخشیدن وجه نقد و البسه جهت اهداء به 
افراد مستمند در چند وقت اخیر، موضوع به صورت ویژه در دستور 
کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود: در 
بررسی های اولیه مشخص شد سارق در زمان نزدیک شدن به اذان 
ظهر و در حوالی مساجد تردد کرده و پس از شناسایی سوژه های 
خود که معمولا افراد سالمند و مذهبی بوده به آنان نزدیک و 

تحت عنوان فرد خیر با آنان گفت وگو و با نشان دادن لباس هایی 
که بسته بندی شده و اعلام اینکه از کربلا برگشته و این اجناس را 
برای افراد نیازمند تهیه کرده با سوژه صحبت می کند. عباسعلی پور 
ادامه داد: پس از کسب اعتماد آنان بیان می کرد که چه طلای 
زیبایی دارید می خواهم برای زنم بخرم و به جهت یادداشت نمودن 
شماره سریال طلا آن را از مالباخته دریافت و سپس طلا را به همراه 
لباس های کهنه و مقداری پول تقلبی داخل نایلونی انداخته که 
کف آن سوراخ بوده و طلا به کف اتومبیل می افتاده و شاکی به 
خیال اینکه طلای خود را به همراه کمک های اهدایی که سارق به 
وی داده اند پس گرفته و از محل دور شده و بعدا متوجه عدم وجود 

طلاجات خود می شود. وی اضافه کرد: در نهایت با تلاش های 
شبانه روزی کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم، یکدستگاه خودروی 
سواری پژو پارس خاکستری در این رابطه شناسایی و در ادامه با 
بررسی های صورت گرفته سارق به هویت معلوم نیز شناسایی و 
مشخص شد. گفتنی است نامبرده به اتهام دیگری در استان اصفهان 
تحمل حبس کرده و خانواده وی در تلاش برای تهیه وثیقه جهت 
آزادی وی هستند. عباسعلی پور بیان داشت: ماموران طی هماهنگی 
قضائی صورت گرفته بلافاصله متهم را به شهر قم دلالت و طی 
بازجویی های مواجهه حضوری، سارق مذکور به تعداد ۱۶ فقره 

سرقت در این خصوص اعتراف کرد.

رئیس پلیس فتا استان کردستان بیان داشت: فردی که 
در فضای مجازی به  بهانه خرید و فروش انواع گوشی از افراد 
کلاهبرداری می کرد، دستگیر شد. سرهنگ مهدی دانش پور 
گفت: فردی به پلیس فتا مراجعه و با ارائه شکوائیه اعلام 
داشت که اقدام به خرید گوشی موبایل ایفون ۱۳ به مبلغ 
۶٨۰ میلیون ریال از یک پیج اینستاگرامی و کانال تلگرامی 
کرده است که بعد از اعتمادسازی و پس از ثبت سفارش 
گرداننده پیج و ادمین کانال تلگرام از ارسال کالا خودداری 
و دیگر جوابگوی پیام های شاکیه نیست. این مقام سایبری 
افزود: به  منظور رسیدگی به شکایت این شهروند بزه دیده 
و احقاق حق وی، بلافاصله کارشناسان پلیس فتا رسیدگی 
به این موضوع را در دستور کار خود قرار داده و پرونده اولیه 
در این خصوص تشکیل گردید. سرهنگ دانشپور ادامه داد: 

با تحقیقات فنی صورت گرفته محرز شد گرداننده پیج 
اینستاگرام و ادمین کانال تلگرامی با شیوه و شگرد خاص 
اقدام به دریافت سفارش از طریق پیج اینستاگرام خرید و 
فروش انواع گوشی اپل آکبند و کارکرده می کرد و جهت 
ردگم کنی و کلاهبرداری مجدد مبالغ را به حساب های 
دیگر انتقال داده است که با اقدامات تخصصی و فنی انجام 
شده توسط کارشناسان پلیس فتا و استخراج مستندات و 
ادله دیجیتال لازم، فرد کلاهبردار شناسایی و دستگیر شد. 
رئیس پلیس فتا استان کردستان خاطر نشان کرد: کاربران 
فضای مجازی به این نکته توجه داشته باشند که هر گونه 
تبلیغی در فضای مجازی مورد تایید نیست، چرا که در 
بسیاری از موارد مجرمین سایبری با ساختن فروشگاه های 
اینترنتی با نام و نشان شرکت های معروف و ارائه اجناس و 

خدمات با قیمت پایین تر و ارائه تخفیف های ویژه اعتماد 
مشتریان را جلب کرده و از آنان کلاهبرداری می نمایند. این 
مقام مسئول توصیه کرد: کاربران در هنگام خرید اینترنتی 
حتما از سایت های معتبر و دارای نماد اعتماد الکترونیک 
خرید نمایند و به این نکته توجه کنند که قیمت کالای تبلیغ 
شده در فضای مجازی نبایستی با قیمت واقعی آن در بازار 
اختلاف زیادی داشته باشد، لذا کاربران فضای مجازی چنانچه 
آگهی تبلیغاتی در فضای مجازی مشاهده نمودند که قیمت 
کالای تبلیغ شده در آن از قیمت واقعی کالا در بازار خیلی 
پایین تر بود فرض را بر کلاهبرداری بودن آن آگهی گذاشته 
و از خرید کالا خودداری نمایند. وی گفت: شماره تماس 
۰٩۶۳٨۰ مربوط به مرکز فوریت های سایبری پلیس فتا 
آماده پاسخگویی به سوالات شهروندان در سراسر کشور است.

کلاهبرداری از طریق فروش گوشی هوشمند

توقیف محموله سنگین مواد مخدردستگیری کلاهبردار میلیاردی متواری 

سارق طلاجات بانوان دستگیر شد

فرمانده انتظامی استان آذربایجان غربی از دستگیری سارق حرفه ای با اعتراف به 67 فقره سرقت دستگاه گوشی تلفن همراه در 
شهرستان خوی، خبر داد. سردار رحیم جهانبخش اظهار داشت: به دنبال کسب خبری مبنی بر فروش گوشی های سرقتی در سطح 
شهرستان خوی توسط فردی به هویت معلوم، رسیدگی به موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران انتظامی شهرستان قرار 
گرفت. وی افزود: با اشراف اطلاعاتی پلیس؛ در نهایت یک نفر سارق شناسایی و طی یک عملیات ضربتی دستگیر شد. فرمانده 
انتظامی استان تصریح کرد: سارق به سرقت 67 دستگاه گوشی تلفن همراه از تهران )داخل اتوبوس های شهری( و تلاش برای فروش 
آنها در شهرستان خوی اعتراف کرد. سردار جهانبخش با اشاره به اینکه متهم برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شد، 
خاطرنشان کرد: برخورد قاطع با سارقان و مخلان نظم و امنیت جامعه از اولویت های پلیس است ضمن اینکه از شهروندان می خواهیم 
در صورت اطلاع از هرگونه موارد مشکوک و اقدام مجرمانه ای مراتب را از طریق تماس با مرکز فوریت های 11۰ به پلیس اطلاع دهند. 

دستگیری 
سارق 
حرفه ای 



آرمان ملی:در روزهای گذشته صحبت های مختلفی در 
خصوص حضور دلالان در فوتبال کشورمان مطرح شده است. 

 جلالی 
برخی مربیان در گفت و گو با ایسنا به بررسی این مساله می پردازند 
که در ذیل می خوانید: یکی از مربیان با سابقه فوتبال ایران می گوید 
شبکه دلالی در فوتبال ایران آنقدر گسترده شده که در مراکز 
تصمیم گری، باشگاه ها و رسانه ها نفراتی هستند که به آنها کمک 
می کنند و عزمی برای برخورد آنها وجود ندارد. مجید جلالی 
در گفت وگو با ایسنا، با بیان روایت های بیان نشده، افشاگری بی 
سابقه ای درباره دلالی در فوتبال ایران کرد. این مربی با سابقه 
فوتبال ایران می گوید شبکه دلالی در فوتبال ایران آنقدر قدرت دارد 
که در مراکز تصمیم گیری فوتبال، باشگاه ها و رسانه ها نفرات خود 
را دارد تا بتواند از بازیکن و یا مربی که می خواهد حمایت کند یا او 
را از فوتبال دور کند. جلالی در این گفت وگو اشاره ای هم به فعالیت 
دلال ها در تیم های ملی داشت و گفت که »در مقطعی برخی دلال ها 
با یک مربی تیم ملی کار کردند که او دست بسته تسلیم آنها باشد.«

 واکنش فدراسیون 
فوتبال  فدراسیون  دوم  رئیس  نایب  قنبرزاده،  منصور 
درباره صحبت های مجید جلالی اظهار کرد:  راهکارهایی در 
دستورالعمل های جدید برای کوتاه کردن دست این دلال های 
نامشروع وجود دارد. تاکید می کنم که منظور ما افرادی است 
که دلالی نامشروع می کنند. آن ها بدون این که مالیات بدهند و 
تاثیر مثبتی در فوتبال کشور داشته باشند، بیشترین سود را از این 
مسائل می برند. به هر شکل اگر جناب آقای جلالی موارد دیگری 
دارند، می توانند به فدراسیون فوتبال ارائه کنند تا ما پیگیری کنیم. 
این فدراسیون و این تشکیلات مصمم است که با دلالی مبارزه 
کند. خودم در جلسه ای که اخیرا با کانون محترم مربیان داشتم، 
با همکاری یکدیگر دستورالعمل ناظر را کالبدشکافی کردیم و 
اهداف آن را گفتیم و بعضی موارد را توضیح دادیم. خوشبختانه 
در آن جلسه که مربیان نامداری حضور داشتند، از این موضوع 
استقبال شد. نایب رئیس فدراسیون فوتبال درباره برنامه های این 
فدراسیون برای مقابله با دلالی های نامشروع توضیح داد: کارگروهی 
که روی این قضیه کار می کند، موقت نیست بلکه پایدار است. تمام 

دوستان، پیشکسوتان، عزیزان نقطه نظراتشان را ارائه بدهند تا ما 
از آن ها استفاده کنیم. اگر ابهامی وجود دارد، ابهامات را برطرف 
کنیم. بدنه فدراسیون فوتبال و در راس آن، هیات رئیسه، رئیس 
محترم فدراسیون و سازمان لیگ پای این کار ایستاده اند. علاوه بر 
آن با توجه به این که ۱۳ باشگاه ما به نوعی از بودجه عمومی دولت 
استفاده می کنند، نهادهای نظارتی حسب قوانین و مقررات و 
اختیاراتی که دارند، برنامه رسیدگی و بازرسی از باشگاه ها را در 
دستور کار خود قرار داده اند که در این بحث سقف بودجه و قوانین و 

مقررات و دستورالعمل هایی که صادر شده، بازبینی شود. 
 فرکی

حسین فرکی، مربی سابق فوتبال، درباره دلالی در فوتبال اظهار 
کرد: دلال، ایجنت یا مدیر برنامه و واسطه نقل و انتقالات نام های 
مختلفی هستند که نام برده می شود. به هر حال دلالی از گذشته 
وجود داشته و تا آنجا که تیتر مصاحبه آقای جلالی را خواندم، قطعا 
به درستی به این قضیه اشاره کرده و واقعی است. وی درباره اینکه 
آیا دلال ها و سودجیان به سراغ وی رفته اند؟ ادامه داد: بله سراغ ما 
هم می آمدند. از زمانی که وارد لیگ برتر شدیم یعنی اولین سالی 
که نفت در لیگ برتر حضور داشت این مسائل را مشاهده کردم. دو 
فصل در فولاد بودم و یک فصل و نیم با سپاهان بودم و بعد به سایپا 
و پیکان آمدم. در این باشگاه ها این مسائل بوده است و معرفی و 
جابه جایی بازیکنان وجود داشته است. »عجیب ترین پیشنهادی 
که به شما دادند چی بود؟« فرکی در پاسخ به این سوال افزود: وقتی 
از فولاد به سپاهان آمدم، دیدم یک کاتالوگ برای من فرستادند و 
چهل، پنجاه بازیکن که خیلی ها بازیکن خودم بودند، در این کاتالوگ 
دیده می شدند. فردی که کاتالوگ را فرستاده بود، گفت اگر ما این 
بازیکنان را می خواهیم، باید با ایشان مذاکره کنیم و دیدم همه اکثرا 
بازیکن خودم هستند و چه لزومی دارد این آقا چنین پیشنهادی را 
به من بدهد. این یک فاجعه است. »شما در تیم ملی هم بودید. دلال 
ها با تیم ملی هم ارتباط داشتند؟« وی در این باره بیان کرد: بله 
بودند، این بازیکنان در تیم ملی هم هستند و طبیعی است دلال ها 

در تیم ملی هم باشند.
  احمدزاده 

محمد احمدزاده، مربی سابق فوتبال، درباره دلالی در فوتبال 

اظهار کرد: ایجنت ها در فوتبال کار قانونی انجام می دهند و کار 
انتقال بازیکن و مربی به عهده  آن ها است اما مساله این است که هیچ 
کدام از کارهایی که اکنون در حال انجام است، مسیر قانونی اش را 
طی نمی کند. هیچ پیش بینی ای برای مسیر قانونی نشده است و 
فقط دلال ها نیستند که کار انتقال بازیکنان را انجام می دهند و این 
اتفاق گسترده شده است. خیلی ها در درون باشگاه ها و رسانه ها این 
کار را انجام می دهند. او ادامه داد: وقتی نظارت نباشد، قدرت در 
بین دلال ها به وجود می آید. وقتی نظارت نیست، دلال ها پر و بال 
پیدا می کنند و در یک مدت زمان خیلی کوتاه پول های بزرگی رد و 
بدل می شود. این فرآیند باعث می شود آدم های دیگر که در این کار 
نیستند، خود به خود دلالی کنند. کسانی که سالم زندگی می کردند، 
اکنون در خانه هایشان هستند. تا زمانی که همراه این سیستم دلالی 
می شدند، شرایطشان خوب بود اما زمانی که نخواستند یا نتوانستند 
کار کنند، از گود خارج شدند. این کارشناس فوتبال اضافه کرد: 
دلال ها تشکیلات منسجمی در فوتبال درست کردند و روی فوتبال 
تاثیر گذاشتند. قیمت بازیکن و مربیان را بالا بردند تا خودشان به 
منافع فردی خودشان برسند. جالب این است که حتی مربیان و 
مدیران باشگاه ها هم بخشی از این دلالی هستند. شک نکنید برخی 
از مدیران کار دلالی می کنند. خبر دارم که یک مدیر باشگاه شیوه 
کارش به این صورت است که با ۵۰ بازیکن قرارداد می بندند و هر 
تیمی این بازیکنان را می خواهد، مجبور می شوند ابتدا رضایت نامه 
این مدیرعامل را بگیرند و سپس با باشگاه مذاکره کنند! او ادامه داد: 
این دلال ها از قدیم در رسانه ها آدم های خود را داشتند. عزمی نیست 
که جلوی این ها را بگیرند و شاید هم منافع خودشان در این کار باشد. 
همه ساله این مسائل وجود دارد و درآمد بسیار بالایی را نصیب دلالان 
می کنند. چه کاری بهتر از این وقتی چنین پولی به جیبشان برود؟ 
در کوتاه ترین زمان و با کمترین مسئولیت هم می توانند به قدرت و 
هم به پول برسند. احمدزاده با بیان این که »خود دلالان با من تماس 
می گرفتند و پیشنهاد می دادند« بیان کرد: دلال ها می گفتند بابت 
هر بازیکن ۲۰ درصد هم شما بردارید و می خواستند مربی را تطمیع 
کنند. این اتفاق امروز بیشتر رخ می دهد. مثلا پیشنهاد می کردند ۶۰ 
درصد از درآمد قرارداد برای خودشان و ۴۰ درصد برای من باشد. 

بازیکنان هم خودشان می آمدند برای ما تعریف می کردند.

11ورزش سال پنجم
شماره   1602

چهار شنبه 
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه 
ایسنا: موعود بنیادی فر، داور فوتبال ایران در حاشیه 
سمینار دانش افزایی داوران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
این کلاس ها طبق روال همه ساله برگزار می شود و آخرین 
قوانین و تست های آمادگی جسمانی انجام می شود. یکسری 
صحبت ها نیاز بود که در حضور رئیس کمیته داوران و هیات 
رئیسه فدراسیون صورت بگیرد و صحبت هایی که تاج در 
ادامه انجام داد، باعث شد تا امید و انگیزه ای در داوران ایجاد 
شود و امیدوارم این امید عملیاتی شود. او درباره آمدن 
VAR گفت: این اتفاق خواهد افتاد و به خصوص داوران 
بین المللی به آن احتیاج دارند. من فکر می کنم با اتفاقاتی 
که ما رصد می کنیم، این اتفاق خواهد افتاد. این داور درباره 
رفتن داوران به عربستان برای کلاس های داوری عنوان کرد: 
من که لایسنس خودم را گرفتم و جزو این دسته نیستم، اما 
با توجه به آنچه افشاریان اعلام کرد، داوران بین المللی به 
همراه تعدادی دیگر از داوران برای شرکت در کلاس های 
VAR به عربستان اعزام می شوند. البته این زمان بر است اما 
امیدوارم هرچه زودتر این اتفاق رخ دهد. بنیادی فر درباره 
حق الزحمه داوران بیان کرد: به هر حال قیاسی که من 
انجام دادم، به دلیل این بود که ما بعضی اوقات با داوران 
دیگر کشورها صحبت می کنیم و به همین دلیل آن را اعلام 
کردم. حق الزحمه داوران بسیار ناچیز است و امیدوارم هر 

چه زودتر این تغییر ایجاد شود. 

بیــن المــلل 
 هری کین که این روزها در بازگشت از تعطیلات 
تابستانی تمرینات خود را با تاتنهام و زیر نظر آنگه 
پوستک اوغلو از سرگرفته، همچنان شایعات زیادی در 
خصوص آینده حرفه ای اش مطرح است. تاتنهام در حالی 
در تلاش است تا با ارائه پیشنهادی جدید که دستمزد 
این مهاجم انگلیسی را به چیزی حدود ۳٨۰ هزار پوند 
در هفته می رساند، او را برای تمدید قرارداد متقاعد کند، 
این در حالی است که از بایرن مونیخ و پاری سن ژرمن به 
عنوان مشتریان اصلی این بازیکن یاد شده است. نشریه 
انگلیسی »تلگراف« گزارش داد؛ کین ۲٩ ساله که تنها 
یکسال از قرارداد فعلی اش با تاتنهام باقی مانده، علاقه ای 
برای پیوستن به پاری سن ژرمن در این تابستان ندارد، این 
در حالی است که تاتنهام برای حفظ ماشین گلزنی اش 
باید با بایرن مونیخ رقابت کند. شبکه تلویزیونی »اسکای 
اسپورت ایتالیا« گزارش داد؛ بهترین گلزن تاریخ باشگاه 
تاتنهام تنها می خواهد به بایرن ملحق شود و این تصمیمش 
را به اطلاع باشگاه تاتنهام رسانده  است. بایرن مونیخ قصد 
دارد دستمزدی در حدود ۱۲ میلیون یورو در سال به هری 
کین بپردازد. پاری سن ژرمن قصد دارد با پیشنهادی ۱۰۰ 
میلیون یورویی هری کین را از تاتنهام به خدمت بگیرد، این 
در حالی است که آخرین پیشنهاد بایرنی ها برای جذب این 
مهاجم انگلیسی ٨۰ میلیون یورو بوده است. پاری سن ژرمن 
در صورت ناکامی در جذب کین، سراغ به خدمت گرفتن 
دوشان ولاهوویچ از یوونتوس خواهد رفت. کین ۲٩ ساله 
که از سال ۲۰۱۰ در عضویت باشگاه تاتنهام است و در این 
بین به طور قرضی هم برای تیم های لیتون اورینت، میلوال، 
نوریچ سیتی و لسترسیتی بازی کرده است، تاکنون در 
۴۳۵ بازی برای اسپرز به میدان رفته و ۲٨۰ گل نیز به ثمر 

رسانده است. 

راه اندازی بوکس بانوان  
به نظر مقامات بالا بستگی دارد 

ایسنا: روح ا... حسینی امیدوار است بتواند 
به وعده های انتخاباتی خود عمل کند. در پایان 
 ... مجمع انتخاباتی فدراسیون بوکس، روح ا
به عنوان رئیس  انتخابش  از  حسینی پس 
فدراسیون بوکس توضیح داد: از همه عزیزان 
تشکر می کنم که به من رای دادند، امیدوارم 
به وعده هایی که دادم جامه عمل بپوشانم و از 
همه دوستان تشکر می کنم. او ادامه داد: اصل 
صحبت ها و هدف من رده های پایه هستند 
که قطعا مورد توجه قرار می گیرند. رسیدگی 
به هیات های استانی و توجه به برگزاری لیگ 
بوکس کشور هم دو هدف مهم ما هستند. 
برنامه های دیگری هم داریم که پیگیری خواهد 
شد. حسینی درباره برنامه های تیم ملی گفت: ۲۱ 
شهریور با ترکیه اردوی مشترک داشتیم و یک 
اردو هم می خواهیم با قزاقستان داشته باشیم 
تا برای بازی های آسیایی هانگژو تیم خوبی را 
اعزام کنیم. حسینی درباره ضعف های موجود 
در مدیریت فدراسیون نیز گفت: بنده به محض 
اینکه سرپرست شدم مسابقات جهانی برگزار شد 
و یک مقدار هم شرایط سخت بود. سرپرستی 
دوره سختی است و امیدواریم از این به بعد 
شرایط خوبی را شاهد باشیم. او درباره احتمال 
به کارگیری مربی خارجی در تیم های ملی نیز 
اظهار کرد: صرفا اگر مربی خارجی بخواهیم 
بیاوریم می شد همان روز اول بیاوریم. ما به دنبال 
آن هستیم که یک مربی خوب بیاوریم تا مربیان 
ما را هم در سراسر کشور تربیت کند که از پایه 

شاهد رشد بوکس  کشور باشیم.

خارج ازمستطیل سبز

آرتتا: بازیکن جدید؟  
بازار هنوز تعطیل نشده است 

به گزارش اسکای اسپورتس؛ میکل آرتتا 
سرمربی تیم فوتبال آرسنال با وجود خرید 
بازیکنانی جدید مانند دکلان رایس، کای 
هاورتس و تیمر و صرف هزینه ای بالغ بر ۲۰۰ 
میلیون یورو برای جذب این سه بازیکن، هنوز 
هم حواسش به بازار نقل و انتقالات تابستان 
هست تا در صورت امکان بازیکنان جدید دیگری 
را هم به خدمت بگیرد. آرتتا سرمربی اسپانیایی 
در پاسخ به این سؤال که آیا تا پایان بازار 
تابستانی امکان دارد بازیکنی جدید به شاگردان 
او اضافه شود، گفت: ببینیم چه می شود. هنوز تا 
پایان بازار زمان زیادی باقی مانده است و سطح 
انتظاراتی که از بازیکنان ما وجود دارد هم بسیار 
بالاست. حواس مان به بازار خواهد بود تا ببینیم 
شرایط در هفته های آتی چگونه پیش می رود. 

خبـــــر

مدیران بعد از ناکامی و شکست
 پاسخگو نیستند 

در سالیان اخیر وزارت ورزش بودجه بیشتری از سایر 
تیم های دولتی به استقلال داده، ولی مدیرانی در رأس 
باشگاه قرار داده که اگر تمام بودجه کشور هم در اختیار آنها 
قرار می گرفت، نمی توانستند کار مثبتی برای باشگاه انجام 
بدهند، چون توانایی نداشتند. هواداران دنبال قهرمانی 
هستند و دوست دارند تیم محبوب شان نتیجه بگیرد، 
ولی سیاسی کاری پشت پرده عرصه مدیریتی را متوجه 
نمی شوند. باشگاه های استقلال و پرسپولیس بودجه 
دولتی دریافت می کنند؛ یادم هست یک سالی پول خوبی 
به باشگاه استقلال دادند که این بودجه بیشتر از واریزی 
پرسپولیس بود. در آن زمان مدیران حاضر در رأس باشگاه 
به خون استقلال تشنه بودند و از داخل تیم را خوردند. 
استراماچونی را علی خطیر به تیم فوتبال استقلال آورد و 

بعد از چند هفته تیم خوب نتیجه گرفت. 
روند رو به رشد و نتایج هر روز بهتر می شد و همه فکر 
می کردند استقلال در مسیر موفقیت افتاده است. ولی 
اعضای هیات مدیره با زد و بندی که داشتند کاری کردند 
تا این مربی ایتالیایی از ایران فرار کند. مشکل فوتبال ایران 
اینجاست که مدیران بعد از ناکامی و شکست پاسخگو 
نیستند، در نهایت اموال دولتی و بیت المال را هدر می دهند 
و می روند. جایی که بازرسی و نظارت وجود نداشته باشد و 
اعمال مدیران با هر اعتقاد و باوری رصد نشود، قطعا فساد 
در آنجا حاکم خواهد شد. باید از مدیرانی که در باشگاه 
استقلال مسئولیت گرفتند سوال شود پول دولت و مردم 
را کجا خرج کردند؟ اگر این نظارت های موشکافانه در رأس 
باشگاه وجود نداشته باشد، می شود همین اوضاع و احوالی 
که هم اکنون استقلال در آن قرار دارد. باید نهادهای بازرسی 
از زمانی که بدهی های باشگاه استقلال شروع شده است، 
از مدیران بازخواست کنند و همه موارد به صورت شفاف 
به اطلاع مردم برسد. تا نهادهای نظارتی وارد پشت پرده 
فوتبال نشوند، هیچ گاه فساد ریشه کن نمی شود. هرچه 
زودتر باید این نهادها از یک جا جلوی باندهای فساد در 
فوتبال ایران را بگیرند تا فوتبال نفس بکشد. دزد و دلال باید 
پای شان از فوتبال بیرون کشیده شود تا رشد و پیشرفت را 
شاهد باشیم. امیدوارم یک روز برسد سازمان های نظارتی 
که در بخش های دیگر ورود کردند در فوتبال هم وارد شوند 
و جلوی فساد گسترده در بخش های ملی و باشگاهی را 

بگیرند. 

علی لطیفی 
کارشناس فوتبال 

اسدی:
پرسپولیس در نقل 
و انتقالات عملکرد 
خوبی داشته است 

ابراهیم اسدی هافبک سال های نه چندان 
دور پرسپولیس در خصوص شرایط این تیم 

در فصل نقل و انتقالات صحبت کرد. 
   عملکرد پرسپولیس در فصل نقل 

و انتقالات را چگونه ارزیابی می کنید؟
 پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات شرایط 
خوبی را رقم زد و با مدیریت مناسب توانست 
بازیکنان فصل قبل خودش را حفظ کند. 
همچنین تا اینجای کار نیز چند بازیکن 
خوب را در پست های مختلف به تیم اضافه 
کرد. باشگاه باید بازیکنان مورد نیاز یحیی 
گل محمدی را بگیرد تا تیم تقویت شود 
و کادرفنی از لحاظ ابراز در طول فصل 
پیش رو هیچ مشکلی نداشته باشد. از طرفی 
پرسپولیس با قهرمانی در مسابقات داخلی 
لیگ برتر و جام حذفی توقع هواداران را 
بالا برده است و باید تیمی قدرتمند را 
راهی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا کند. 
طبیعتا تیمی که می خواهد در پیکارهای 
یک سطح بالاتر از فوتبال ایران حضور پیدا 
کند به بازیکنان باتجربه نیاز دارد. بازی در 
رقابت های لیگ قهرمانان امسال خیلی 
سخت تر از سال های قبل خواهد بود، بر 
همین اساس باید بازیکن بزرگ به خدمت 
گرفته شود. بازیکن بزرگ فقط به درد 
کارهای بزرگ می خورد و می تواند با موفقیت 

از آن کار بیرون بیاید. 
   آیا پرسپولیس می تواند این فصل 

قهرمان لیگ قهرمانان آسیا شود؟
پرسپولیس در سال های اخیر ۲ مرتبه تا 
فینال پیش رفته و تجربه کافی را در لیگ 
قهرمانان آسیا دارد. به طور حتم هم اکنون 
نیز بازیکنانی در پرسپولیس حضور دارند که 
تجربه زیادی دارند و می توانند پرسپولیس 
را در آسیا کمک کنند. با اینکه شرایط 
حضور در لیگ قهرمانان خیلی سخت است، 
اما تجربه بازیکنان و مربیان پرسپولیس 
می تواند کمک کند تا عملکرد خوبی در آسیا 
داشته باشند و قهرمانی را به دست بیاورند. با 
توجه به اینکه این فصل تیم های عربستانی 
خیلی قدرتمندتر از سال های قبل وارد لیگ 
قهرمانان آسیا خواهند شد اگر پرسپولیس 
بتواند قهرمان غرب آسیا شود، در ادامه با 
آنالیز و برنامه ریزی ایده آل می شود دست 
به کارهای بزرگ زد و برای نخستین بار 

قهرمان آسیا شد. 

خطیبی: پیکان می تواند سورپرایز فصل باشد 
سرمربی تیم فوتبال پیکان گفت: اگر 
بازیکنان جوان ما روحیه خوبی داشته باشند، 
من شک ندارم که پیکان می تواند سورپرایز 
لیگ بیست و سوم باشد. رسول خطیبی با 
اشاره به دیدار تدارکاتی مقابل استقلال و 
سپس پرسپولیس اظهار داشت: پیش از 
آغاز فصل جدید، برنامه ریزی کردیم تا به 
دیدار تیم های قدرتمندی مثل استقلال و 
پرسپولیس برویم. همین اتفاق هم افتاد. 
چنین بازی هایی برای ما که تیم جوانی در 
اختیار داریم، بسیار مفید است. بازیکنان 
هستند  کم تجربه  اما  آینده دار  پیکان 

و بازی برابر تیم های بزرگ و باشخصیت، 
اعتمادبه نفس مان را افزایش می دهد. سرمربی 
پیکان ادامه داد: پرسپولیس و استقلال 
تیم های قدرتمندی هستند که در لیست 
خود، بازیکنان تاثیرگذار زیادی را می بینند. ما 
به دنبال برد یا باخت نبودیم بلکه می خواستیم 
در تقابل با تیم های بزرگ، نقاط ضعف و قوت 
خود را پیدا کنیم. حقیقت این است که در 
فصل جدید، یک پیکان جدید را در زمین 
بازی خواهید دید. این موضوع برای ما اهمیت 
دارد که بازیکنان در کنار کارهای بدنسازی 
و تاکتیکی، بتوانند با اعتمادبه  نفس بالا و 

ذهنیت صحیح وارد رقابت ها شوند. او افزود: 
به خاطر تغییراتی که در لیست بازیکنان ما 
نسبت به فصل قبل به وجود آمده، نیاز بود تا 
خط دفاع را مستحکم کنیم تا آماده حضور در 
لیگ شویم. از سوی دیگر، همچنان در شرایط 
جذب بازیکن هستیم و این روند، برای باشگاه 
پیکان ادامه دارد. البته با صبر و حوصله به 
دنبال یاران جدید می رویم چون دوست 
نداریم بدون مطالعه و بررسی، بازیکنی به 
لیست تیم اضافه کنیم. این موضوع را به 
باشگاه هم اطلاع دادم که به دنبال جذب 
بازیکنانی هستیم تا در طول فصل به میدان 

بروند، نه اینکه فقط لیست مان پر شود. 
خطیبی در نهایت گفت: امیدواریم تاثیر بازی 
برابر استقلال و پرسپولیس را در طول فصل 
ببینیم. البته پروژه تمرین و آماده سازی تیم 
ما ادامه دارد و از سوی دیگر، همراه با مدیریت 
باشگاه به دنبال بستن تیمی جوان، پرانگیزه و 
دونده هستیم که فصل خوبی را در کنار هم 
آغاز کنیم. اگر بازیکنان جوان ما روحیه خوبی 
داشته باشند، شک ندارم که پیکان می تواند 
سورپرایز لیگ بیست و سوم باشد. ما هم اینجا 
هستیم تا به رشد تیم کمک کنیم و ستاره های 

جدیدی به فوتبال ایران معرفی شود. 

 »از فشار تمرینات گریه می کردیم« عرشیا به نژاد والیبالیست ۲۰ ساله که بهترین پاسور جهان شد؛ 
پاسور تیم ملی والیبال جوانان گفت: سه ماه صبح و بعد از ظهر 
تمرین پرفشار داشتیم و در حدی پیش می رفت که بچه ها گریه 

می کردند. 
 قهرمانی 

تیم ملی والیبال جوانان ایران در مسابقات قهرمانی جهان 
۲۰۲۳ به عنوان قهرمانی دست پیدا کرد تا این عنوان برای 
دومین بار در تاریخ والیبال ایران تکرار شود. در پایان این رقابت ها 
عرشیا به نژاد به عنوان بهترین پاسور انتخاب شد. این بازیکن 
۲۰ ساله که سابقه حضور در تیم ملی نوجوانان را دارد با ایسنا به 
گفت وگو نشست و در مورد تمرینات پرفشاری که برای حضور 
در قهرمانی جهان پشت سر گذاشته اند، صحبت کرد. او پا جاپای 
سعید معروف گذاشتن را بلندپروازانه دانست و به داستان انتقام 
از لهستان اشاره کرد. به نژاد در مورد قهرمانی جهان و عملکرد 
ایران در این مسابقات به ایسنا گفت: مسابقات سختی بود و تمام 
قدرت های جهان حضور داشتند. ما هم با تمرینات خوبی که انجام 
داده بودیم پا به این مسابقات گذاشتیم. سه ماه صبح و بعد از ظهر 
تمرین پرفشار داشتیم و در حدی پیش می رفت که بچه ها گریه 
می کردند. خدا را شکر مزد زحماتمان را گرفتیم و بدون باخت 
قهرمان جهان شدیم. این هم رکوردی است که هیچ تیمی تا به 

حال بدون باخت قهرمان نشده بود و این اتفاق برای ما افتاد. 

 عملکرد 
او در ادامه افزود: از عملکرد خودم هم راضی بودم و در تمام 
مسابقات عملکردی را ارائه دادم که رضایت داشتم. خوشبختانه 
در پایان مسابقات هم به عنوان بهترین پاسور جهان انتخاب 
شدم. به نژاد در واکنش به اینکه می تواند پا جای پای سعید 
معروف بگذارد و همچون او پاسور مطرحی شود، بیان کرد: آقای 
معروف اسطوره است و نه تنها در آسیا بلکه در جهان همه او را 
می شناسند. تمام تلاشم را می کنم و امیدوارم بتوانم از نظر خودم 

و بقیه جزو بهترین ها باشم. 
 تیم های ضعیف؟

او در مورد عملکرد ایران در دور مقدماتی قهرمانی جهان که به 
تیم هایی چون تایلند و تونس ست داد، گفت: برای قهرمانی وارد 
مسابقات شده بودیم و به تیم های ضعیف تر نگاه کمتری داشتیم. 
در ست اول بازی با تایلند هم ۲۵ بر ۵ برنده شدیم اما ست بعدی 
را باختیم. به خاطراین بود که تیم ها را دست کم گرفتیم. فکر 
می کردیم همه تیم ها خیلی راحت مقابل ما می بازند. به همین 
دلیل بازی اول سه بر یک شد و بازی با تونس هم دو ست عقب 
افتادیم. شاید حس غروری داشتیم که این چالش برایمان خیلی 
خوب بود تا خودمان را جمع کنیم. از بازی با بحرین دیگر شروع 

به پیروزی های سه بر صفر کردیم. 

به نژاد در مورد پیروزی مقابل لهستان در قهرمانی جهان 
گفت: در مسابقات نوجوانان جهان که دو سال قبل در تهران 
برگزار شد، به لهستان سه بر صفر باختیم. در نیمه نهایی هم باز 
به این تیم خوردیم که سه بر یک شکست خوردیم و به فینال 
نرسیدیم. با بچه ها گفتیم باید انتقام دوسال قبل را بگیریم. به 
همین دلیل همه در بازی با این تیم قدرتی بیشتر از حد داشتیم 

و می خواستیم به گونه ای برنده شویم که لهستان ضربه بخورد. 
 تیم بزرگسالان 

پاسور تیم ملی جوانان در مورد راهیابی به تیم بزرگسالان گفت: 
امیدوارم سختی و زحمتی که کشیدم و توانستم بهترین پاسور 
جهان شوم سکوی پرتاب خوبی برای من باشد. اگر به تیم ملی 
بزرگسالان وارد شوم همه تلاشم را می کنم تا عملکرد خوبی 

داشته باشیم. 
او تیم جوانان فعلی را پشتوانه خوبی برای تیم بزرگسالان 
دانست و بیان کرد: با آقای گلزاده در تیم باشگاهی هم بازی 
کرده ایم و در زمین چشم بسته هم را پیدا می کنیم. همه با هم 
هماهنگی خوبی در زمین داریم و اگر کسی خراب کند بقیه 
حمایت می کنند. این همدلی درتیم بود و دست به دست هم 
دادیم. همه بازیکنان قابل هستند و امیدوارم همه یک روزی به 

تیم ملی بزرگسالان برسیم. 

در حاشیه دیدار تدارکاتی 
تیم های پرسپولیس و پیکان، 
ی  د ر خو بر ی  گل محمد
صمیمانه با معاون ورزشی 
سابق سرخپوشان، ابراهیم 
شکوری، هم داشت و کمی 

لبخند به صورتش آمد. 

گلر سابق تیم  ملی مدیرعامل 
ذوب آهن شد. نشست معارفه 
نیما نکیسا، مدیرعامل جدید 
باشگاه ذوب آهن اصفهان، 
عصر دیروز در محل اردوی تیم 
فوتبال این باشگاه در تهران 

برگزار شد. 

ی  ا بر تو  ر پو ن  یکنا ز با
تبریک تولد مهدی طارمی، 
تشکیل  حشت  و نل  تو
بوشهری  بازیکن  دند.  دا
سپس با عبور از میان این 
تونل، ضرباتی را از سوی 
هم تیمی هایش دریافت کرد.

ـت
وشـ

س ن
        تونل وحشت   لبخند مدیرعامل جدیدعک

مربیان با سابقه فوتبال کشورمان مطرح کردند

دلالان؛ دلالان؛ از باشگاه ها تا تیم ملی! از باشگاه ها تا تیم ملی! 
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یـــادغیـــر محرمانـــه

دستگیری یک معاند خارج نشین 
فرماندار سرپل ذهاب اظهار کرد: پیرو رصد اطلاعاتی 
یکــی از عوامل تحریک مــردم و ایجاد تنش در جریان 
»اغتشاشــات« حین ورود به کشــور و این شهرستان 
مرزی توســط ســربازان گمنام امام زمان )عج( ســپاه 
دستگیر شد. صدراله بابلی، فرماندار سرپل ذهاب اظهار 
کرد: پیرو رصد اطلاعاتی یکی از عوامل تحریک مردم و 
ایجاد تنش در جریان اغتشاشــات، حین ورود به کشور 
و این شهرســتان مرزی توســط ســربازان گمنام امام 

زمان)عج( سپاه دستگیر شد. 
محکومیت لیلا بلوکات به تحمل حبس  

مهدی کوهیــان، از اعضای کمیته پیگیری وضعیت 
بازیگران و هنرمندان بازداشــتی در پیامی توئیتی خبر 
از صــدور حکم برای لیلا بلوکات داد. او نوشــت: حکم 
یک ســال زندان برای لیلا بلوکات، بازیگر صادر شــده 
اســت. وی اضافه کرد: در حکم محکومیت لیلا بلوکات 
با تغییری جزیی، علاوه بر محکومیت های احکام مشابه 
قبلی، تحمل حبس تعزیری در یکی از زندان های استان 

سمنان نیز اضافه شده است.
اعلام جرم علیه یک بلاگر  

دادســتانی یزد اعلام کرد نظر به هنجارشکنی های 
گســترده یکی از بلاگرها که موجــب وهن فرهنگ و 
ســنت های  یزد نیز شده، دادستانی یزد علیه وی اعلام 
جرم کرده اســت. برای این فرد پرونده قضایی تشکیل 
و برای ارائه توضیحات به دادســرا  احضار شــده است. 
دادســتانی یزد بر لزوم ســاماندهی فعالیــت واینرها و 

بلاگرها توسط متولیان این حوزه تاکید جدی دارد. 
کشف ۵۰ قبضه کلت کمری در ایرانشهر 

دادســتان عمومی و انقلاب مرکز اســتان سیستان 
و بلوچســتان از کشف ۵۰ قبضه اســلحه کلت کمری 
در راســتای مبارزه با قاچاق ســلاح خبــر داد. مهدی 
شمس آبادی اظهار داشت: در رصد اطلاعاتی یک خودرو 
که از مبادی مرزی عبور و از مســیر شهرســتان سرباز 
قصد عبور از شهرســتان ایرانشــهر را داشت با اشراف 
پلیس اطلاعات ایرانشــهر در اقدامات فنی و پلیسی با 
هماهنگی دادستانی ۵۰ قبضه سلاح کلت کمری و ٩٨ 

تیغه خشاب کشف شد. 
طعنه رضا رشیدپور  

رضا رشــیدپور، مجــری تلویزیــون، در واکنش به 
بازگشت گشت ارشاد به سطح شهر توییتی منتشر کرد و 
نسبت به اظهارات عبدالله گنجی در آبان واکنش نشان 
داد و نوشت: »استاد گنجی ون های جدید چند دستگاه 
هستند؟ چه تعدادی موتورشــان سالم است؟« عبدالله 
گنجی ، مدیرمسئول روزنامه همشهری در تاریخ هفتم 
آبان ۱۴۰۱ گفته بود که در تهران گشــت ارشــاد ۵ تا 

ماشین دارد که ۲ تای آن خراب است! 

 

 

 

  خاطره نگاری برای سالروز درگذشت
 خسرو شکیبایی 

ای کاش خبر واقعیت نداشت !

۲٨ تیر ماه ســال ۱۳٨۷، جمعــه روزی بود که برای 
مخابره خبرها، شــیفت کاری مان را شروع کردیم. امید 
داشــتیم که جمعه پر خبری را ســپری نکنیم اما تلفن 
زنگ خورد؛  ای کاش خبر واقعیت نداشت. برای تاییدش 
مجبور شــدیم با وجود همه سختی ها با پرویز پرستویی 
تماس بگیریم و او هم ناباورانه خبر را تایید کرد. »خسرو 

شکیبایی درگذشت!«
ایســنا نوشــت، این بازیگر ســینما و تئاتر ایران در 
گفت وگویی ســال ها قبل درباره  تماشاگران فیلم هایش 
ایــن جملات را مطــرح کرد و گفته بــود: »ما ماحصل 
نیروی ذهنی و خاطرات عزیز مردم هســتیم. هنر بدون 
مردم مثل درخت بدون ریشه است بازیگر بدون تماشاگر 
یعنی هیچ.« و در ادامه به یادداشــت پرویز پرســتویی 
که در نهمین سالروز درگذشــت این بازیگر نوشته بود، 

برمی خوریم و آن را بازنشر می کنیم. 
پرویز پرستویی با یادآوری عشق خسرو شکیبایی به 
کارش گفته بود: »آدم هایی مانند خسرو باعث می شوند 
رفتار، منش، شــکل کارکردن و ازخودگذشــتگی را یاد 
بگیریم.« این بازیگر ســینما با یادآوری ۲٨ تیر ماه ٨۷ 
روز تلخ درگذشت خسرو شکیبایی یادآور شده بود: »در 
شــمال بودم که ساعت ٨ صبح موبایلم زنگ خورد و نام 
شکیبایی روی آن افتاد. گوشی را برداشتم و سلام کردم. 
صدایی که شنیدم شبیه خسرو بود اما او نبود. گفت من 
خسرو نیســتم، پویا پسر خسرو هستم. شوکه شدم و او 

ادامه داد: خسرو فوت شد. 
خســرو برایم بسیار مهم بود. شــاید تنها در دو کار 
»شــکار« و »روانی« را با هم همکاری داشتیم اما بیشتر 
از خود کار رفاقت کردیم. قبل از ورودم به عرصه بازیگری 
به دیدن تئاترهای حرفه ای می رفتم و شیفته بازی خسرو 
بودم و صدای دلنشین او همچنان در گوشم طنین انداز 

است. 
به سرعت از شمال راهی تهران شدم و از همان جا به 
کسانی که می شناختم این خبر بد را منتقل کردم و در 
عرض یک ساعت دنیا خبردار این اتفاق ناگوار شد. به خانه 
سینما رفتم و در آنجا به رغم اینکه بسیار سخت بود درباره 
برنامه های خسرو تصمیم بگیریم اما سعی کردیم آنچه در 

 شان او بود اتفاق بیفتد.«
پرستویی درباره روز تشییع هم یادآور شده بود: »آن 
روز هم بسیار عجیب بود و شلوغی بیش از حد باعث شد 
پیکر خسرو مخفیانه از در پشت تالار وحدت وارد و بعد 
از آن به جای آمبولانس با پاترول از پشت تالار به بهشت 
زهرا)س( منتقل شود و خودم هم با موتور به آنجا رفتم. 

در بهشــت زهرا هم با وجود آنکه رئیس آنجا معتقد 
بود به خاطر شــلوغی امکان خاکسپاری وجود ندارد اما 
با آرام کردن مردم به سختی این کار انجام شد. با دیدن 
آن صحنه ها فهمیدم یک هنرمند چقدر می تواند در دل 
مردم جا داشته باشد. معتقدم علاوه بر بازی ویژه ای که او 
داشت اما مردم بیشتر خسرو را به خاطر مناعت طبع اش 
دوست داشتند و خلوصی که در مقابل مخاطبانش داشت 

و همیشه خودش را در مقابل آن ها پایین می آورد. 
بازیگر »آژانس شیشه ای« اینگونه سخنانش را به پایان 
برد: »خسرو شکیبایی از جان گذشته بود و تمام وجودش 
را برای بازیگری هزینه می کرد و مطمئنم که همیشه کنار 

ما هست و یادش گرامی خواهد بود.« 
بــا زمزمه  ترانه  نوبهار دل، مردم خســرو شــکیبایی 

سینمای ایران را تشییع کردند. 
خسرو شکیبایی را ســال ها با حمید هامون در فیلم 
»هامون« داریوش مهرجویی باورش کردیم و به خاطر این 
فیلم، سیمرغ بلورین بهترین بازیگر مرد را در هشتمین 
دوره  جشــنواره فجر گرفت، سال ها بعد به خاطره فیلم 
»کیمیا«ی احمدرضا درویش، دوباره این ســیمرغ را به 
خانه برد. او ســومین سیمرغ خود را هم را برای بازی در 
نقش عادل مشرقی فیلم »سالاد فصل« فریدون جیرانی 
گرفت. از آخرین افتخارات شــکیبایی هم دیپلم افتخار 
برای فیلم »اتوبوس شب« زنده یاد کیومرث پوراحمد بود. 
خسرو شــکیبایی که خاطره  بازی اش را در فیلم های 
»کاغذ بی خط« ، »یک بار برای همیشه« و مجموعه های 
تلویزیونی »مدرس«، »روزی روزگاری« و   »خانه ی سبز« 
از یاد نبرده ایم، کم تــر اهل گفت وگو و مصاحبه بود و با 
بیان صمیمانه اش از خبرنگاران می خواست که از او توقع 

مصاحبه نداشته باشند و دلگیر هم نشوند. 
او با بــازی در نقش کوتاهی در فیلــم »خط قرمز« 
)مســعود کیمیایی، ۱۳۶۱( اولین حضورش را در سینما 

رقم زد و با »هامون« در خاطره ها ماندگار شد. 
شــکیبایی در حــدود ۴۰ فیلم ســینمایی حضور 
داشــته اســت؛ فیلم هایی همچون: »پــری«، »رابطه«، 
»سایه به سایه«، »درد مشــترک« و »خواهران غریب« 
و با فیلمسازان شاخصی چون داریوش مهرجویی، ناصر 

تقوایی و مسعود کیمیایی همکاری داشت. 
آخرین نقش آفرینــی این هنرمند در فیلم تلویزیونی 
»پیوند« ســعید عالــم زاده و آخریــن نمایش فیلمش، 
»آشــیانه ای بــرای زندگی« حمید طالقانــی بود که به 

مناسبت روز پدر از تلویزیون پخش شد. 

دریچـــــه

در پی لغو کنسرت مجید سالاری در فرهنگسرای نیاوران 
و حواشــی پس از آن، فرهنگســرای نیاوران بیانیه ای را در 
واکنــش به این اتفاق منتشــر کرده اســت و علت لغو این 
کنســرت را بی نظمی، عدم همکاری و تاخیر یک ساعته در 
شــروع برنامه که منجر به اعتراض گسترده مخاطبین شده، 

اعلام کرده است. 
کنسرت مجید سالاری )خواننده بندرعباسی( که پس از 
اســتقبال مخاطبان در تاریخ ۲۴ تیرماه، قرار بود ۲۵ تیرماه 
هم روی صحنه برود، بنا بر دستور سالن فرهنگسرای نیاوران 
لغو شــد و این اتفاق حواشــی مختلفی را به همراه داشت. 
لغو این کنســرت در حالی بود که بنا بــر آنچه تهیه کننده 
این کنسرت به ایســنا توضیح داد، کارهای اداری برگزاری 

کنســرت در سالن و اخذ مجوز آن صورت گرفته بوده است. 
اکنون فرهنگســرای نیاوران درباره برگزار نشــدن کنسرت 
»مجید سالاری« در روز یکشنبه ۲۵ تیرماه در فرهنگسرای 
نیاوران توضیحاتی ارائه کرده و اعلام کرده اســت:»با توجه 
به حجم بالای فعالیت ها و اجرای برنامه های مختلف هنری 
در سالن اصلی فرهنگسرای نیاوران در تیرماه، از همان ابتدا 
قرار بر این بود که کنســرت آقای ســالاری تنها یک شب 
و در دو ســانس اجرا شــود، منتهی با اصرار تهیه کننده این 
برنامــه و رایزنی با گروه نمایــش بلک لایت لند، اجرای آخر 
گروه نمایشــی کنســل و یک روز مانده به شروع کنسرت، 
مجوزهای لازم برای تمدید یک شب دیگر به گروه داده شد. 
اما در شــب اول اجرا و با توجه به بی نظمی، عدم همکاری 

و تاخیر یک ســاعته در شــروع برنامه که منجر به اعتراض 
گسترده مخاطبین شــد، به تهیه کننده گروه اعلام شد این 
کنســرت برای روز بعد تمدید نخواهد شد. در نهایت پس از 
آن، طی تماس با خواننده و سرپرست گروه »مجید سالاری« 
ضمن تقدیر از ایشان بابت همکاری شایسته با عوامل اجرایی 
فرهنگسرا، موارد و مشکلاتی که از سوی تهیه کننده رخ داده 
بود به اطلاع ایشــان رســانده و عنوان شد تمدید کنسرت 
ایشــان پس از ایام محرم و صفر در دستور کار قرار خواهد 

گرفت. 
فرهنگســرای نیاوران بــه عنوان یکی از شــاخص ترین 
مجموعه های فرهنگی و هنری کشور، همواره از هنرمندان و 

برنامه های هنری دارای مجوز حمایت می کند.«

فرهنگسرای نیاوران اعلام کرد: 

بی نظمی ،کنسرت مجید سالاری را لغو کرد
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منبع:  ایسنا    اینفوگرافیک

مدیر پایگاه تابستانه مجموعه باغ کتاب تهران با اعلام آغاز ثبت نام دوره جدید مدرسه باغ کتاب، گفت: مدرسه 
تابستانه کودک، شامل تورهای روزانه است. روی هم رفته کل تابستان را با سه ترم طراحی کرده ایم که بچه ها در 

هر ترم چیز تازه ای یاد می گیرند. 
زهرا حق جویی اظهار کرد: مدرســه تابستانه کودک، شامل تورهای روزانه است. به این صورت که بچه ها از ٩ 
صبح تا ۲ بعد از ظهر در آن جا هستند. همچنین صبحانه، میان وعده و ناهار و یک ساعت سرگرمی در فضاهای 

باغ کتاب تهران، شامل شهربازی و سینماست. ایضا سه کلاس آموزشی بازی محور است. 
وی گفت: بچه ها می توانند فقط شنبه ها و یا دو، سه، چهار و پنج روز در هفته را ثبت نام کنند. کسی که پنج 
روز در هفته را ثبت نام می کند، از ۱۵ دوره آموزشی بهره مند می شود. در حقیقت رشد همه جانبه بچه ها در این 
دوره ها مد نظر است. بچه ها در بازه سنی ۶- ۱۲ سال هستند که در دو گروه ۶- ٩ و ٩- ۱۲ تقسیم بندی می شوند. 
حق جویی ادامه داد: مدرســه رویدادی را در روز پنجشــنبه ۲٩ تیرماه، با حضور روانشناسی که در مدرسه با 
بچه ها کلاس شــخصیت شناســی را داشــته برگزار می کند و به والدین کمک می کند تا بتوانند با بچه ها ارتباط 
موثری بگیرند. در این جلسه چالش هایی که والدین با فرزندانشان دارند بررسی می شود. از طرف دیگر ما در این 
رویداد با ارائه یک ســری محتوا با مدرســه و امکانات آن آشنا می شویم و احتمالا در همان روز یک تخفیف ویژه 

برای ثبت نام داریم. 
مدیر پایگاه تابستانه مجموعه باغ کتاب تهران در رابطه با استقبال در دوره قبلی اذعان داشت: ثبت نام در دوره 
قبل خوب بود و ظرفیت ما کامل شــد. البته ما این امکان را داریم که ســه دوره همزمان در مدرسه برگزار کنیم. 

یعنی اگر یک دوره ما ۲۰ نفره است، ما امکان برگزاری سه دوره ۲۰ نفره را داریم. 
حق جویی بیان کرد: البته خانواده ها این را در نظر بگیرند که می توانند در کلاس ها به صورت تک جلسه )علی 
الخصوص در روز چهارشــنبه( ثبت نام کنند. چراکه بچه ها در هر کلاس چیزی را یاد می گیرند و از کلاس خارج 
می شوند و به این صورت نیست که کلاس ها به یکدیگر وابسته باشند. بچه ها در این کلاس ها تجربه گری می کنند 
و مهارت هایی می آموزند که در یک روز هم برای آن ها آورده ای دارد. هزینه هم به این صورت است که، مثلا برای 
تور شنبه ها ۲۳۰۰ تومان هزینه ماست که مخاطبان این خبر می توانند یک تخفیف پنج درصدی داشته باشند. 

وی پیرامون بحث ثبت نام تصریح کرد: درحال حاضر، در حال ثبت نام دوره های مرداد ماه هســتیم و قرار بر 
این اســت که از یکم مرداد شــروع شود. و تا آخر تابستان دو دوره دیگر داریم. ما روی هم رفته کل تابستان را با 

سه ترم طراحی کرده ایم که بچه ها در هر ترم چیز تازه ای را یاد می گیرند. 
مدیر پایگاه تابستانه مجموعه باغ کتاب تهران ما برای نوجوان ها در باغ کتاب تهران، چندین باغ تعریف کرده ایم 
که در باغ اســتعداد، استعدادیابی پایه، تحصیلی، شغلی و ورزشی و همین طور تحلیل نقاشی کودکان را خواهیم 
داشت. در باغ فناوری، بچه ها دوره های رباتیک، اسکرچ و آموزش کد نویسی می بینند. این دوره ها آنلاین است که 

جلسه چهارم آن به صورت حضوری در باغ کتاب برگزار می شود. 
وی همچنین با بیان اینکه در باغ موسیقی، در زمان محرم، دوره آواز ایرانی و مداحی داریم گفت: در باغ قرآنی، 

روخوانی، حفظ و قصه های قرآنی را برای کودکان داریم. 
مدیر پایگاه تابســتانه مجموعه باغ کتاب تهران ادامه داد: باغی هم تحت عنوان باغ دست ها وجود دارد که در 
آن باغ می توانند صنایع دستی را آموزش ببینند و محصولات آن ها در باغ کتاب به فروش خواهد رسید. همچنین 

یک دوره عروسک سازی حرفه ای هم داریم که علاقه مندان می توانند در آن شرکت کنند. 
وی در پایان اعلام کرد: دوره دیگری به اســم محتوا ســازی طراحی کرده ایم. این دوره بســیار دوره ویژه و 
ارزشــمندی اســت. از این جهت که امروزه در کسب و کار نو و آینده شــغلی بچه ها ما نیاز به کارشناسان تولید 
محتوا داریم. کسب و کارهای کوچکی هستند که نمی توانند به اندازه یک شرکت تبلیغاتی نیرو استخدام کنند و 
ترجیح می دهند یک آدم multi talent را استخدام کنند. بنابر این ما در یک دوره، مهارت هایی مثل کارگردانی، 
تدوین، تصویربرداری و ابزارهای مورد نیاز آن ها با موبایل را آموزش می دهیم. هرروز یک ســاعت کلاس آموزشی 
و دوســاعت کارگاه خواهند داشت. همچنین نوجوان ها در این دوره اولین رزومه خود را می نویسند، و اگر مهارت 

آن ها بالا برود می توانند در همین باغ کتاب به درآمد برسند. 

باغ کتاب مهیای استعدادیابی کودکان شد گـزارش


